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I give nereunder a precis of inforuction Lece'ved on conflden51_1 telephone
line during period 8.30 an/mm on 23.5.73
to 8.30 am/gxon 24.5.73

276/3 There appears to be a vice riug which is centred in Wm. McGrath,
138 Upper Newtownards Road, who is employed as & Social Worker at Kincora
Boys' Hostel, 236 Upper Newtownards Roud. LicGrath practices various kinds
of homosexual perversion, but is known to be indulging in other kinds of
perversion as well., He is deeply involved in undarground politics and boys
of his are involved in all shades of Unionists Politics, most of these young
wen would. have been involved in perversion with hin personelly and he is not
adverse to pressurising them into adopting policies according to his political
objections which are unknown, He has contact with certain local MPs who are
known for their homosexuality and it is thought this is the lever used to obtain
.his job as a Social Worker. He has contacts throughout N. Ireland and also in
London and beyond. He is constantly in financial difficulty. He leads a
secret Militant Organisation known as 'TARA', he is widely known among Loyalists
and others, but mainly because of the shame &nd danger attached to exposing him
and the repercussions he. is allowed to continue. His methods of dealing with
. boys is to suggest homosexual activities will cure a variety of complaints.
MeGrath claims the boys are suffering. Once allow McGrath to get his hands

-co them they are wide open to exploitation, sexually, politically ani
financially.

Male Caller,
‘Received 1505 hours 23.5.73.

¢ WM&MM%WM

Flease cause this infcrmation to be investigated and report, resalts.

Chief Superintendent
for Cuhiel Constable

Cony to/-
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STATEMENT OF.

" AGE OF WITNESS (if over 21 enter “over 21"\

CD+$5-(169pg) Sussex Police Stat . '\I I \]'40 688 ) A

William Robert GARLAND

Over 21 yrs

OCCUPATION OF wiTngss: Lecturer

sooress: I

| declare that this statement consisting of - 2  pages, each signed by me is true to -
the best of my knowledge. and belief and | maie. it. knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, 1 shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anythlng which | know to be false or do not
believe to be- true.

Dated this 30th day of March 19 82
" G. Harrison ‘D/Supt. ' Roy Garland.

SIGNATURE OF MEMBER by whom . SIGNATURE OF WITNESS
statement was recorded or received. .

Although my name is William Robert GARLAND I-
am known. by all my friends as Roy GARLAND. At the age

of 15 years in 1955 I first heard William McGRATH speak at a public.

- meeting.- He was showing colour slides on "The Challenge_of

Ireland”. The substance of his talk was that the Evangelican. -
Faith was dymg throughout Ireland and a. nat1ona1 CI‘ISIS
would be commg and blood would be flowing in ‘the streets of

Belfast. One of his stated ob]ectlves was to. recrmt young men’ .

~ and. women for Christian service. People who attended were

invited to give their names and addresses in order that literature would.
be: sent' to them. In consequence I received a letter

which invited a response from me concerning my potent1a1 for the

-Lord's service. I would guess that 1t would be about December 1955

.when I first met h1m ‘ We met in a room at Fa1th House,

Orpen Park, Finaghy, and he spoke to me about the-hlgh standards-
retjui'red of ‘Christian young people and he'discouraged-:them from
having anything to do with girls in.any physioal way ‘whatever,
includiﬁg'holdir_lg hands. As far as I-can recall it was at.that
first meetin’g.that he suddenly put his hand above my knee fuet on my

- Roy Garland — - o
. SIGNATURE OF WITNESS: oo oo B S e
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" STATEMENT OF:

=,

lower thigh. = He said to me something like, "What does: that

mean to you". = I said, "Nothing, it means nothing"”.  He then opened
the front of my trousers and touched my private parts. = He said,

"What does that'mean to you". - I said, "Nothing, it'means nothing to
me', ° He then instructed me neirer' to let 'Ianyone do,tﬁat to me, |
saying that my body was a sacred thing, - He continued to make:

this type of approach to me throug'h'out"r my teens until I went to

t.he'"All' Nations Bible College, Maidenhead,. in. 1962, I recall that

when I was about.16 years old.I accused him of being'a homosexual. .

He just introduced me to his wife and children.  He said that

homosexuality involved. bug’gery or ejaculation and was immoral but
he. didn't use that term, I think he said something like penetratzon
of the-back passage' '~ Whilst at:Blble College he wrote a-number
of letters to me. - I retained some of them " The manner in which
they were written can" perhaps be miscbhstrued, ‘but" perhaps.
indicate homosexual connotations.. In 1964 McGRATH arranged
a meeting for yo‘un'g"men concerned about the- lack'Of leadership in
the Orange Order. - He argued 'thaf the Orange Order was.too
liberal and needéd strong leadership. ) I.attended ‘with ofher'-.young |
men. - We had all made ,independant approaches to join the Orange
Order or had joined already. . He formed an organisation called
TARA ‘which eventually could be classed as a para—miiitary
organisation.
-1 have been asked by the Police: offlcers from Sussex
. to provide such 1nformat1on as I can about how I came to meet
DC CULLENVm 1973/4. I .am not sure but it could have been in
1972773 that'I met' DC CULLEN. | I met:him throﬁg‘h Jim Mac'CORMIC'K.
1 told him about the events that had takeﬂ pléce by McGRATH against

~ myself, and that'I believed McGRATH to be a homosexual. I told:

~him that other young men had experienced similar' approaches from

'%%9& () nothtion - _ .- : Roy Garland - - - - .
(Pitipe by e HIA oy OF FICI$6NS EIRBOF BYEFEEERBIAKER: . oo
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STATEMENT OF: i : CONTINUATION PAGE NO:

McGRATH, - I mentioned that.'- had’ Spoke’n of
McGRATH approaching him and I introduced DC CULLEN to .

I told DC CULLEN that McGRATH worked at Kincora Boys Home,

and one of my suggestions was to interview the boys. Il said this
after he had said there was no proof and nothing that could be done.
I told him about the smzster activities of TARA and McGRATH'

: mvolvement with TARA and:other Loyalist. organisations, My ob]ect

in tel.hng DC CULLEN about McGRATH was to try to get somethmg done-

about’ Kincora.and‘ McGRATH's employment there. I also mentioned

to this officér' that I had. successfully obtained a judgment against '

McGRATH for £1'.300.:which: he eventually paid. . I have been asked

if I have any evidence or any suspicions about’' any connection- between
- McGRATH and any of his friends and any Police officers. I can

say that MéGR‘ATH-knew a Policeman. called' PATTON. I.know this

because McGRATH talked freely about him ahd PATTON came to my shop'-

to collect literature that McGRATH had left for him. I mentioned

PATT'OlN’s'.‘-name to CULLEN"aS'haV‘ing kn‘oﬁn McGRATH. I have heard.

that a Pohceman named MEHARG attended at Cl1fford SMYTH's weddmg,

and of course Clifford SMYTH knew McGRATH and once lived at
his house. -
| In my efforts to provoké some ‘Pblice :i_cﬁoni
teiephohed' the Police on the confide'ntlia.l telephone anonymously.
1 have had.a fob'otphone message read over to me. by Chief |
Inspector FLENLEY. Altﬁough I agree that the content .
" of the message embodies all that I was telling DC 'CULLEN,I except - '
for the vice ring which I woﬁld ‘never have r_nentiqn_ed ‘because
I had no suspicions of any vice ring.
I should have mentioned eariier.fhat-on-one-' '

occasion I introduced a 20 year old friend to DC CULLEN ahd he related

i Sl bt

'to the officer how McGRATH had made the same physical approaches of a-

l@%a&{ﬁénno htion ‘ : . . ' .
Pt by e A iy OFFICInSFINEOF virfieRpaigs,  Rov Gerland . 8§
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homosexual nature to him and obviously these assaults had

obviously been more recently made.

I was also introduced to

. Valerie SHAW in 1973 and I related all I knew about McGRATH: to her.

I gave her the original letters McGR’A'i‘H.had written to me for

photocopying and also supplied DC CULLEN with the-letters for

copying.

I destroyed the originals. eventually because I felt

that the only evidence the Police had was’ what I could say agﬁinst

(signed)

Roy Garland..

OFFICIsi6nSEURBOF BYAFEMEN DML :

"McGRATH and I did not feel this was something-1 should. do alone.
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GECRGE CASKEY

STATEMENT OF.

| N -~ OVER 21
AGE OF WITNESS (if over 21 enter "over 21"}

OCCUPATION OF wiTNess: _ DETECTIVE SUPERINTENDENT

RUC HEADQUARTERS, KNOCK

ADDRESS:

| declare that this statement consisting of 6 pages, each signgd_by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tend_ered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 23 day of Al 1984 .

A A et any .
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS
statement was recorded or received.

On 12 April 1982 at 9.40 am Detective Sergeant Elliott and myself
interviewed Roy Garland at RUC Headquarters, Knock. I explaeined to

Mr Garland the purpose of the interview. He had brought along with
him the proofs of an article which was to be published in the

Irish Times starting on 13 April 1982. He handed a photocopy of

the proofs to me. I told him I was in possession of a typed document
which was exhibited EGM9 which I believed was the record of an interview
he gave to Irish Times Heporters, Ed Moloney and Andrew Pollok. He was
surprised that I had the document and appeared upset. He said that he
did not see the reporters together but had talked to both of them. I
said I was going to go through the document with him and he agreed to
co-operate. In relation to Cullen, RUC man at Donegall Pass, it was
not as early as 1971 and it was not right to say that Cullen was not
interested. Mr Garland said he did not speak to the Inspector and was
not keen to speak to Cullen's boss. It was not fair to say that Cullen
was a Paisleyite. He first met Cullen in Jim -‘McCormick's home and

had several meetings with him. With reference to David Browne,

Alan Campbell and John McKeague, Garland said that he did not tell the
reporters that McKeague and Browne had .been charged but he did say about
Campbell. He did not know that it was a Bawnmore Boy who had been
assaulted. He was told by Campbell that William McGrath had brought
him te his house to discuss the case. It was only hearsay on his part

that Paisley got Campbell off. He did not know who told him. He

SIGNATURE OF WITNESS: .o S e,

10
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\. STATEMENT CONTINUATION PAGE

STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: 2

emphasised that it was only hearsay and said this 3 times. Mr Garland
said that he met Harry Mcllroy twice. McIlroy knew McGrath and McIlroy
was keen in Dunmurry Young Unionists. In the winter of '1971/72 he was
doing a 'Q' Level Thesis and went to Mcllroy's house to discuss it.
McIlroy closed the door on his face saying nI11 phone you, I'm in a
hurry'". With reference to John Malone, Mr Garland said "John Malone

I believe is dead". He lived in Belmont Park and was ex headmaster of
Orangefield Secondary School. MeGrath thought Malone was a good man,
he had taugﬁt McGrath's son. Garland said that he told Malone about
McGrath being in Kincora. He said that Malone seemed to know what he
was talking about. Malone said to him "It might be part of the treatment'.
Mr Garland did not know what he meant but did not think it was in the
homosexual context. When Mr Garland told Jim McCormick, McCormick said
that he would have something done about it, and put Garland in touch
with Detective Constable Cullen. (First paragraph - page 2 - EGM9).
told Garland that he had been to Paisley in 1971 to tell

him about McGrath. [N 0ave Paisley & names but Garland did not
know these. McGrath was not in Kincora at that time. Garland said
that was scared stiff 12 years ago, thought he was in
danger. Garland did not tell the reporters anything about Orange
Volunteers. He did tell them about political and paramilitary
organisations. (The 20/1/82 refers) - In August and September 1971
Garland tried to see Paisley twice. He was accompanied by a Tara
Officer named George McCoubrey of _Rr_;au:l1 Ballynahinch. He did
not see Dr Paisley. He did confide in McCoubrey. McGrath was in
Kincora at that time and it was about Kincora he was going to see Paisley.
He made 2 more attempts after that to see Paisley and he thinks he saw
James Heyburn, Garla:d told David Browne, Editor of the Protestant
Telegraph about McGrath. This was in the presence of McCoubrey and

Browne's reaction was strange. Browne stayed an hour with them,

Form 38/36{a] i - -

PSNI Docs - annotation added

by the HIA Inquiry OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

34



-SENSITIVE-PERSONAL
OFFICIAL-S KIN-20245

OCD-22-(588pg) Kincora Phase Il Part 2 - Statements - Box 18

STATEMENT CONTINUATION PAGE

Form 38/36]a)

PSNI Docs - annotation added
by the HIA Inquiry

STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: 3

Garland said that he had a list of names of people he went to see
about McGrath. He promised to give the police this list. He said
it was at his home. Garland gave the following names -.
Clifford Smyth, Rev Martin Smyth, Ian Paisley, John Malone,

Rev Acheson, Rev John Lockington (Rathfriland), Rev Brian Kennoway,
Rev John Morrow, Rev Sidney Callaghan, Rev Tom Shaw (Abbots Cross)
Rev Fergus Bell, Free Methodist Church, Park Avenue, Valerie Shaw,
James Cullen (Constable RUC), Dr Glasgow (McGrath's Doctor),

Belfast Telegraph - anonymous call in 1972, Joe Reid No 3 District
Orange Order, Thomas Passmore (Orange Grandmaster), Garland was not
sure to whom he said that he linked McGrath to Kincora. He saw the
Rev Morrow and Rev Callaghan in the context of lost faith in the
evangelical sense. He told Rev Shaw about Kincora, He was not sure
that he told Dr Paisley about Kincora but he did say to him, "I'm giving
you information, what you do about it is your business". He also
rang the police on the confidential phone and parts of the message he
has already seen from Mr Harrison and Mr Flenley he identified.

He rang Social Services, Holywood Road, anonymously. He did not see
Paisley until 1974 which was arranged by Valerie Shaw. Garland was
never Hith and Dr Paisley. Garland thought that McGrath
was recruiting boys to his political ideals. He did not say to the
Journalist anything about the Malvern Street Murders but he said it
was to the UVF that Paisley was linked. It was only hearsay that
Martin Smyth had complaints from his parishioners. Valerie Shaw
told him about the two ladies in the Free Presbyterian Bookshop.
Garland refused to reveal their names saying that we should ask
Valerie Shaw. (Pége 3 - EGM9} Garland said he did not dontr1butp to
the Sunday News Article of 24/9/74. He still has the document ~ an
agreement - for printing equipment. (21/1/82) - He was not sure

if James Molyneaux attended the meeting in Portadown in 1969.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: ....... B iRt oer-2ctoatun S
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STATEMENT OF: GEORGE CASKEY L

CONTINUATION PAGE NO

Garland wculd not go as far as to say that Mr Molyneaux was there.
Garland said that it was not but (Former Deputy
Lord Mayor, Belfast) who arranged arms sales to Tara. is

now dead. Around 1971, but he couldn't be sure, he and NINEZY went to

a shop on Beersbridge Road. It was the first shop past the Post Office
at the bottoﬁ of Castlereagh Road, He thinks it was called "Elizabeths".
He said that he was only going along withand they saw a man in
the shop. He doesn't know him because he stayed outside. He said he
wasn't aware of the transaction or if it ever took place. At this point
I advised Garland that he should now be careful what he had to say

as it appeared he was involving himself in what may be a crime. Garland
was quite taken back at this and suggested that perhaps he should
consult a solicitor before saying anything more about this. Garland
said that he was only trying to be helpful but now we were putting

a different slant on it. Valerie Shaw told him about the "Johnston
thing". Reid did not tell him. (26/1/82) - He was shown a picture

but could not say if it was Whiteside. He could not say if Whiteside

was a homosexual. This. was only hearsay from Nora Hume, who knows
Campbell and Whiteside. Hume was Campbell's girlfriend. {Page & - EGM3)} =
Garland said that he might have told the reporters that it was a

Kincora boy involved with Campbell. McGrath told him that he had brought
Campbell to his home, Campbell denied to Garland that:he was a
homosexual but that McGrath had talked to Campbell. It was put to
Garland by Joe Carroll of the Sunday Tribune and Chris-Moore of the BBC
that there was another Tara Trial. Garland said that he met

James Molyneaux in McGrath's home and it was a political meeting. He
said we should see about this. It was Yalerie Shaw who

may hase told him about McGrath and Clifford Smyth asking for references.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: G e
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STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGENQ: D

Detective Constable Cullen told him that McGrath and Smyth went to '
Holland and a policeman followed them over, He tecld the reporters ‘
that Clifford Smyth wrote for the '"Covenant Message" a religious

paper which was South African connected. Garland thought that

McGrath was connected with British Intelligence. Garland said that

he met Robert McFarland in the Young Unionists. There was a rumour
that he was a homosexual. He heard from the reporters that McFarland
was close to Frank Millar, McGrath's son-in-law. This was all hearsay
to the point of rumour. It was speculation that James Molyneaux

and Thomas Passmore were connected with Tara. (Page 5 - EGM9) -
Garland said that the soldier was a Christian who was introduced to
him by Jim McCormick. The soldier was interested in McGrath but not
in the homosexual context which annoyed Garland. Garland wanted to
see the soldier about Kincora but he wasn't interested. The soldier
was also interested in a fellow called Hogg who had a loose connection
with McGrath. Garland said Hogg was a decent fellow. éarland said
that he did not know the name of the senior member of Tara who came

to see him to warn him that it had been decided to kill Garland.

This visit took place recently. The member called at his home to tell
him of the danger he had been in in the early seventies. The member
did not know if any arms came in. The member said he had no part in
it. Garland refused te name the man. I put it to Garland that as

he had been a member of Tara himself he must know the man. Garland
became reluctant to talk about this matter. He said that this member’
might come forward voluntarily. Garland expressed concern about the
way the interview was going and that we were treating him more as a
suspect. He said that the Sussex Police had got him to explain
further about McGrath and himself than what he would have liked,

When asked to explair that, Garland said they got him to put in his
statement to them that McGrath had touched him on his privates.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: G s
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He would have preferred not to have this matter discussed in depth,
He said that he would like a solicitor's advice on some of the points
raised at this interview and agreed to see us again when he had seen
a solicitor. I put it to Garland that I believed that he was in a.
position at one time where firearms were on show. He said that this
happened at a meeting he attended some years ago. He could not
remember where it was in the Belfast area or the exact time. One
revolver or pistol was being passed around. He did not know who
owned it nor did he know who held the meeting. He did not handle

the weapon. The interview ended at 1.00 pm. On 14 April 1982 I
telephoned Mr Garland to his home and requested a further meeting with
him. Mr Garland said he felt thet he was being unfairly treated by
the police in pressing him to answer all those questions. He also

said, "I am not prepared to pursue the matter any further, in view of

all the danger to my wife and children. I think I have co~operated
to the best of my ability, I'l1l make sure that I have a solicitor
when you come round". I told Mr Garland to think seriously about the
questions raised and to get in touch with a solicitor if he felt he
should. He said that he had been in touch with Mr Robert McCartney QC
who advised him not to answer any further questions to the police. I
told Mr Garland that it may be necessary for me to see him again and

he replied that it was up to me to make the next move.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: ’q'é""""
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Folloving my anpoiniment vith you Sir on the 2 March
1274 ab your oflice I have nale [uriher enquiries relating
to "illionm MNeGRATH, 56/60 vears (da%e of birth available

later), 168 Upper Newbownards fowd Boilast.
3

CCa Ls prescatly a wamien in the ‘iirncora Boys iloatel"
¢:ned by vhe Belfc~t Corporation at 236 Upper Newtovnards
doad, Beolfast, The Resident Superviniendent of the hostel
is a Vr Joseph NAYIIES, -7

Subject is a sell styled lay preacher whn, when my informant
first met nim, was holding meetings advortised ag '"Campaims
of Challenge to Christions to dedicitte their iives'. These

occurred around 1955, '

e alse had close sonneastions with the Young ceoples'

Lhristian Fellowship, 209 Anirim oad, delfast (Faith
-lousc) whlch later moved to premizes kmown as Faith House,
Crpen Perk, Finaghy, Belfast. Subject left there in 1950,
e was reputed to have stated that o-i-ia0e i
had guaranteed a loan for raith rHouue,

An orsarnisadion known as the Carigtian Fellowship Centre

and 1rich Leancipation Crusade was formed in 1941, LellaTH
wrn the Gmneral Secretary of that oriwniveiion, . This vody is
5Uiil in existance but has now dropned the vord 'Centre' {ron

K PRI
¢tS PR L

A Tvir leaving Plnasiy in 1000 Vel aThi bousgnt a nouse ai
15 Vellington aric, Beilant, vhich vwas vszd as a Leadgquavters

»0r tac avove organisation. (Tcla oo ). This
telaphone nwober no ionger has any conncetion with a.eGinlii.

ite it roputed to have said that he bousht these premisea for

L2500 and sold them in 1967 for 412 DOU,

His next residernce .was at 4 Grecivood Avenuez, Upper _
hevtownnrds Hoad, Belfast, 7o susebim srice of the houase
wa3d said to be 05500 and it was later sold for Lo000. Diis
ocau.red about the begivning ol 1470, The s-le waa
compulsory to pay of[ debt.io my inlormant. Whe record
apsearcd in the Commercinl Cazside, Terthomn Tioland doted
the 21 Febraary 1472, It may be noted that 18 occupation
staved in that publication is a “elfare Cllicer., I understand
he likes to create this imprsssion.

. 34
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. 8. Later LcGATH moved Yo his present addvess at 138 Upper
levtownards Road, Delfast.

9. Villiam MeGRATH is marvied and has a family of three,

o

0. 'y infovmint nad the o:jortunity of surchasinyg a small business

in « William DeGRATH by very subile pressures manazed to |
o iahd pertnershids os an eaucl baris tiating that he would par
aslf ae mumenese stize, vafen he nover 117, The businesa fid

eodee vl foovorrow2d fon uls pactner to the zrmount
o 07 2000, welleTil also staried a sidoline in curpcus. Thin
vonLure resaiied in hin occumring bt

= In my informants nanc,
ncnce the later action to recoupe the money owed,

1. About 3 to 4 yoars past LeGLATH adveriised in the Delfast
Telegraoh under the 'For Sale' culumn. ilis adveris siarted
'Corpets Beautiful'. The cubject termed hingalf as a carpet
inporiter and was allezod to be imsoriing cerzela Lfrom Jeloiwn.
ky infornast was under the impression that the advertisements
were of a sinister nature conveying 2 me.sass oiher than the
ODTLIOUS . :

12+ Anotier line of business ke was purported to be invelved in was
e buyiag and selling of see.nd-nand furuitvres  This
necessitated frequent visits to auciion rooms =sic.

13+ 1% was also thouzht that for a time around 1970/71 he worked
as a [iling clerk Cl~ . istate igenta Office.

14s Cn o awther of ocecasiona wnen ny inforhinat

o =iz present leGRTid
save the impression thai he waco

I a gn~iifing massuer. e said
that he was in possession of a wascnos o ouing,
e Laitw pozo il id is alliern e spproacaad a pesrson workin

(3
'

in thae Jhemisiry Busines
O 5, CilIif:C,

w
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g
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1o. 1% is undorstecd that William NethaTll srisinally comes from around

Slearye Q;

%3

18-- ﬁ{- . < CJ _ v

Comsir —, e =
. e o
&.\ = -

. el meo rsas - R
18, OGubject has also close connections wiil the Dritisn Israclites,
Some knovn ansociatzs in tnis Hersigious oniy ares-
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that ilcGUATH ruined them financially re:

. having to find employment. ie is
purchzaed a house at !

It

said to have’
iellington ark for them and througn

KIN-114100

L

ig alleged
sulting in them

tne deal tnelr financial stanling was un:xem:u.ned.

It is thought that -
in relatioa to subgect.

A lady callﬂdﬁ

veuide o posiuoxn
e under tne influense

at a housc
unlmown) is said to

axleznd thot ne was in the Civil iti-atn dr
ond later «ac a atmber of John Tlail.lTlL.
e is now a member of the Young Unionists.

would be worth interviewing

' Jolcnce

20. ~ waa
yory Aernuly with 3eGHATH for many yoors, 1t is allezed
tnnt her present mental condition is due to pressures from
et Tle T understand she hag had treationt at mengal:
inzditutions,

21e - worlis in. soration Welfare'
Gepartmoead el ) C-ead is
noeiicved 0 have Sulainvd wae o Jor Lewmilil at the 'Yincoral
Boss Loniuhe '

2. There is in cxistesce o 'Lovalisi' Joaoiiize' comprising of

i prominent lovalista,. \cen) an Assemblymen, is
' sassing on information to ~ {Jjunior) 20 -years, vho
iz under influence of William lLicOiiTile

23, -20 years aprroximately,

(pruacnt address

rm.'ru'filf‘ It is
u:.;c..n mov i) WENl S k¥

.xSSOClaulOuo

"'J
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2a

3e

4.

Se

be

Te

McGRATH is presently a warden in the 'Kincora Boys Hostel!
owned by the Belfast Corporation at 236 Upper Newiownards
Road, Belfast. The Resident Superintendent of the hostel
is a Mr Joseph MAYNES.

Subject is self styled lay preacher who, when my informant
first met him, was holding meetings advertised as 'Campaigns
of Challenge to Christians to dedicate their lives'. These
cccurred around 1955,

He also had close connections with the Young Peoples'
Christian Fellowship, 269 Antrim Road, Belfast (Faith House)

" which later moved to premises known as Faith House, Orpen

Park, Finaghy, Belfast. Subject left there in 1960,

- He was reputed to have stated that the

had guaranteed a loan for Faith House.

An organisation known as the Christian Fellowship Centre
and Irish Emancipation Crusade was formed in 1941. McGRATH
was the General Secretary of that organisation. This body
is still in existence but has now dropped the word 'Centre!
from its title.

After leaving Finaghy in 1960 McGRATH bought a house at

15 Wellington Park, Belfast, which was used as a headguarters
for the above organisation. (Tel. No. [ D . This
telephone number no longer has any connection with McGRATH.
He is reputed to have said that he bought these premises for
£2500 and sold them in 1967 for £12 500.

His next residence was at 4 Greenwood Avenue, Upper
Newtownards Road, Belfast. The purchase price of the house
was said to be £5500 and it was later sold for £6000. This
occurred about the beginning of 1972, The sale was

compulsory to pay off debt to my informant. The record
appeared in the Commercial Gazette, Northern Ireland dated

the 21 February 1972. It may be noted that his occupation
stated in that publication is a Welfare Officer. I understand

“he likes to create this impression.

. , !
To:.f£CC Meharg. " e Vi
A rime Branch
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ExhibRuct kakan ¥eGRATH moved to his present a.cldres‘aIL\tl 1 811%39397
Newtownards Road, Belfast.

9. William McGRATH is married and has a family of three.

o

A o

10. My informant had the oprortunity of purchasing a small business
in 1964. William McGRATH by very subtle pressures managed to
go into partnership on an equal basis stating that he would pay
half the purchase price, which he never did. The business did
quite well but McGRATH borrowed from his partner to the amount
of £2000, McGRATH also had a sideline in carpets. This
venture resulted in him incurring debts in my informants name.
Hence the later action to recoupe the money owed.

11, Until 3 to 4 years past McGRATH advertised in the Belfast
Telegraph under the 'For Sale! colum. His adverts started
*Carpets Beautiful'. The subject termed himself as a carpet
importer and imported carpets from Belgium. My informant was
under the impression that the advertisements were of a sinister
nature conveying a message other than the obvious.

12, Another line of business he was involved in was the buying and
selling of second-hand furniture. This necessitated frequent
visits to auction rooms etice.

13 It is known that for a time around 1970/71 he worked as a
filing clerk at : : Estate Agents Office.

14, On a nuﬁﬁér_of occasions when my informant was present McGRATH
gave the impression that he was a gualified massuer. He said

that he was in possession of a massage machine which he claimed
had an attachment for fitting over the penis for stimulation.

15. Quite recently it 1is alleged he approached a person working
in the Chemistry Business and asked if he could obtain arsenic

or strychnine.

16, Tt is understood that William McCRATH originally comes from

around Bleary and in his early days lived in Earl Street, Belfast.

17

18.

-

19. 'Subject has also close connections with the British Israelites.
Some kmown associates in this Religious body arei-
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OCD-312-(36pd ExhlbltsJC1§DBE16 Box S25 It is alleged
me 8 alle
tnat McGRATH ruined them flnanclally resulting in them
having to find employment. He is said to have
purchased a house at Wellington Park for them and through
the deal their financial standing was undermined.

It is thought that ... ould be worth interviewing
in relation to subject. :

20. A lady called ' - gt s
very friendly with McGRATH for many years. It is alleged
that her present mental condition is due to pressures from
McGRATH, I understand she has had treatment at mental
institutionse

21 works in the - Corporation Welfare
Department of ' . - and is
believed to have obtained tne job for McGRATH at the 'Kincora'
Boys Hostel.

22, There is in existence a 'Lovallst' Committee! comprising of
prominent loyalists. . an Assemblyman, is
passing on information to (junior) 20 years, who
is under influence of William McGRATH.

23. ' approximately, formerly living in
i ' — , at a house beside a postbox (present adciress
unknown) is said to be under the Civil Rights or Hepublican
movement and -later was a member of John McKEAGUES Defence

Association. He is now a member of the Young Unionistse

24, Recently a person called . N was killed in a car
accident at Antrim Road, Belfast, He was described as a pro-
loyalist Roman Catholic who it is alleged was responsible for
forming a National Front Organisation at QUB. Itwas alsoStzyﬂv
¥nown that he was a Young Unionist at one stage.

25. There was the susggestion that a check should be done on

¢ ‘and is quite triendly witn mcGHATH.

26. My informant on one occasion was asked byHcGRATH to go along
to a person called

) tq,warn him that the police were
coming to search his houses When my informant arrived he was
under the impression that knew or that the police had
already been there, It is thought that has served a
prison sentences He is also alleged to have tried to commit
snicide around 1970. McGRATH said that he thought that

was a communist in Loyalist organisations.

2Te " ee

Form 51/2
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Report by DCI Caskey — OCD 10, KincoraBox 18 KI N'1 0300

STATEMENT OF  WITNESS

TO 8E COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS

BEEN WRITTEN

Form 38/36n.. ...

PSNI Docs - annotation added by the HIA InquinOFFICIAL - SENSITIVE - PERSONAL

R 21

STATEMENT OF: ...

AGE OF wWITNESS [if over 21 enter “over 217]: DOB_ ................................

QCCUPATION OF WITNESS: ..

{ declare that this statement consisting of % pages, each signed by me is true
to the best of my knowledge and belief and | make it knowing that, if it is
tendered in evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, 1 shall
be liable to prosecution if 1 have wilfully stated in it anything which | know to be
false or do not believe to be true.

Dated this  p5th day of March 1980
(Sgd) S G Preater D/Constable
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

statement was recorded or received.

I am at present residing at [ NN :-: I sn unexployed.

I entered Kincora Boys' Hostel, Upper Newtownards Road, on the 6th April 1978
as a full time resident. I left the Hostel on the lst August 1979. During
my stay in the Hostel Mr Mains was in charge and Raymond Semple was next to
him and Mr McGrath did three nights a week. At no time did Mr Mains or'
Raymond Semple approach me to do any homosexual or indecent acts. Mr McCrath
and me built up a friendship and used to talk a lot about his religion and the
Orange Order. After I was there about two months I was sitting watching TV
about 8 o'clock at night when Mr McGrath came into the room and looked at me
and said "You're looking very strained" and put one of his hands on my .
shoulder and started to massage it. He then put the other hand on my other
shoulder and massaged me for about two or three minutes and then stecpped. He
then said "What do you think of that" and I said "Relaxing". We both then
watched the TV and nothing else happened. About a fortnight later he did
this again and in fact he did this on a number of occasions. On each occasion
I was in the house on my own with Mr McGrath. I had been in the Hostel for

about six months and was in the kitchen drinking tea. It was evening time

R 21

SIGNATURE of WITNESS: ... R .. ................cccovvaenainmmssitonns

C 166 ..

300



OFFICIAL - SENSITIVE - PERSONAL
Report by DCI Caskey — OCD 10, KincoraBox 18 KI N'1 0301

STATEMENT CONTINUATION  PAGE

STATEMENT OF: “ CONTINUATION PAGE NO: 2

and only Mr McGrath and myself were in the Hostel. Mr McGrath asked me if

I fancied a massage. I said alright and he massaged my shoulders and middle
back as we were standing there. We were both fully clothed and nothing else
happened except he asked me to massage him but I refused. I was massaged by
Mr McGrath about once a week or fortnight until about a couple of months
before I left. One evening about that time I was in the kitchen and myself
and Mr McGrath were the only ones in the house when he started to massage my
back and shoulders. I was standing straight up against the table and he was
behind me. As Mr McGrath was massaging me he was standing close to me and I
could feel he had an erection on. He was holding it against my backside.
Nothing else happened except he asked me. to massage his body but I refused.

I never felt his cock against me before when he was massaging me. About a
fortnight later in the evening when Mr McGrath and me were the oniy ones in
the Hostel. I was standing in the kitchen when he asked me if I would massage
his body. I told him that I would. He was fully clothed at the time. He
said to me that he would be in the pantry and he left and went into the
vantry. I finished my tea and went to the pantry and when I opened the pantr)
door, Mr McGrath was standing naked with his back to me. I set my hands on
his shoulders, I was fully clothed and could smell a foul smell of meat, but
because of the smell and him being naked I walked out and went to the TV room.
I saw bhis clothes lying on the pantry floor., I was in the living room a short
time when Mr McGrath came in fully clothed and asked why I didn't finish it.

I didn't reply and nothing more was said. I forgot to say that on the 7
occasion when Mr McGrath was massaging me in the kitchen and I felt his cock
against my backside he also kissed my neck on several occasions. The occasion
in the pantry was the last time he asked me to massage him or he massaged me.
Mr McGrath on occasions would waken me in the mornings. He tried on two or
three mornings to slip his hand under the blankets on my bed and touch my
ballocks but I brushed his hand away before he did it. He said nothing on
these occasions except 'get up''. These were the only %imes he tried to touch
me on the ballocks and he never at anytime asked me to touch his ballocks.

He never asked me to do any other acts of indecency. I had heard rumours

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: .. S 21
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Report by DCI Caskey — OCD 10, KincoraBox 18 KI N'1 0302
. STATEMENT CONTINUATION  PAGE
STATEMENT OF: R 21 CONTINUATION PAGE_E NO: 3

about Mr McGrath and Mr Semple interfering with boys but I den't know who
they were. On the day I was leaving Kincora Mr McGrath told me that if I
had carried on with the massaging a friend of his might have fixed me up
with a flat. I already had myself fixed up with my present flat and said
nothing to Mr McGrath about what he had said.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: ... R 21
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© AGE OF WITNESS (if over 21 enter “over 21"}

_OCCUPATION OF WITNESS:
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Valerie Claridge SHAW.

STATEMENT OF:
| Over 21 years

Missionary

sooress, NN 5ciost. Tl NN

i declare that this statement consisting of 11 pages, each signed by me-is true to.
the best of my knowledge and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
praosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 29th day of  March 19 82
G. Harrison D/Supt. _ : Valerie Shaw

SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS ™
siatement was recorded or received. T ’

I refer to a previous statement made on 2nd March 1980.
In late September-1973 I can't be sure of the-date.and I have no |
record of the date, Mrs. Emma GREENWOOD, aged about 55 years,
went to see:Mr. Jim McCORMICK for-Christian couneelﬁng. She -
came to see tne afterwards“as far as. I recall on the day she had seen
him, and confided that Mr. McCORMICK had told her about a man in-the
Orange Order, in Christian circles ang:t in political circles,. who was a ‘_
homosexual and had used -his position to cerrupt or attempt to corru_'pt"
young men and boys into homosexual practlces ' She a.lso said that
‘this mar, whom McCORMICK had not named, was. extendmg his.

activities to involve young men in the Free Presbyterian Church.

I had been a member of this church since 1952. I felt that I had to

find out who this man was and what could be done ebout it. I contacted ,'
Mr. McCORMICK and met him and-he repeated the things he had told

Mrs. GREENWOOD and added further details about the man whom-: he ‘did

not name at this first meeting. He said he had obtai.ned- his
1nformat1on from a person who could give me the story in ‘full, I-sew
McCORMICK 2 second time and quest1oned hl_m. further. He told me the

man's name was McGRATH and arrangements were made to meet his
informant, a man called Roy GARLAND. I visited GARLAND at his

S IGNATURE OF WITINE S . e o e e e e e e
) Valerle Shaw.
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_STATEMENT OF; ___ valerie Claridge SHAW CONTINUATION PAGE NO: __-

home at Belmont and he told me that McGRATH was a homoaexu'ai,

* that het-nad: run a house called Faith House in Finaghy. This

| ‘ establ.ish'rnent apparently was a home for young men, mainly, who would-

" reside there and be taught by McGRATH about his beliefs -that they should
work towards the eventual emancipation of .the whole of ireland from

" Roman Catholioism . He wanted.a united Ireland. without. the Roman
Catholic Church. - The young men ;-emained in normal |
employment'_but. paid most of their salary to Faith House .except for an.

amount of pocket money. GARLAND- told me that McGRATH was

currently employed.in a boys home called. Kincora. This information

. combined with McGRATH's supposed. Christian. i.nvolvements,L prompted.

“me to approach Dr., PAISLEY. I knew Dr_.“ PAISLEY personally ,.
I had been a member of his churoh for- 21 ye_ars. I,.k.new him’, his wife.. |
and family and considéred myself a friend. =~ I was employed by the
Free Presbytenan Church, working at the Church off1ce premlses behind
the Martyrs Memorial Church. - I had been ta]kmg to Roy Garland

‘on a Friday night, and Imet Mr. PAISLEY in his office.on Monday,
29th October-1973. - I told him that I was very concerned about
McGRATH, that he was a homosexual, that he'used.his-position in the

* Orange Order, as a professing Christian and in his political assodiations
to corrupt young boys, and that I was primarily concerned that he was
employed in a- boys home- called Kincora. - Mr, PAISLEY appeared to
accept what I told him and knowing'him as I did I'f,vo'uld have

‘expected him to challenge .me aboﬁt"What I-.'a.'as saying:if he did not accept
it. He said he would see what could be .done about. it.. I also mentioned
Clifford SMYTH and told Dr. PAISLEY that at one’ tJme SMYTH
had been a transvestlte. " 1 am in no doubt that L. sa1d this and
recall that I asked Dr. PAISLEY if he knew what a transvestite was.

- The next morning, Tuesday, 30th October 1973, I read a hand-out -

l@ﬁagggs[a'&nno ation ’ ‘ | Val - 'Shl : ' .‘
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STATEMENT OF: ___ valerie Claridge SHAW CONTINUATION PAGE NO: __ 3+ -

that showed that 'Brother McGRATH' would be involved in taking

part in a Gunpowder Plot. Commemoration Service at the John Knox:

Memorial Free Presbyterian Church. I'immediately saw Dr. 'PAISLEY

again that day and drew his attention to the fact that. McGRATH would
" be appearing at.the John Knox M.F.P.C. He again said that he

would deal with it but that I would have to meet the Church Session

(ruling -body of the Church) and repeat -what I had said.to him. I told

him that I was prepared to meet the Session. ' I was also- aware of |

Dr. PAISLEY's habit of confronting people with a situation in which

they were required suddenly to prove the truth of what they were:

saying. 1 feit-that I might suddenly be confronted by McGRATH

and asked to substantiate my allegations.. . I obtazhed‘..tﬁe letters sent
by McGRATH to GARLAND on Thursday, lst November 1973, in order to -
be"prepared' for suc’h a. confrontation. : On Friday, ‘Zﬁd ‘ |

November 1973, I photocopied the letters and was called by Dr. PAISLEY
'- iﬁto,his office.. He said, "Sister we're in trouble, this lhan'Mc-GRATH'sA )
on h_is way here demanding to meet his accu§ors"-. . 'l said, -'?Fin_e, gi‘vé
me a phone and in ten minutes I'll have his chief 'accu§'6r here". 1

offered Dr. PAISLEY the letters and Said, "Here's proof in his own hand

FETETST TS

of what he is". " Dr. PAISLEY did not look at the letters, he sort of
" brushed them aside and- said he would have to’ talk tb‘.MéGl%AT-H" firslt.
It was just at that time that the girl on the reception desk called -
" out that Mr.'McGRATH had drrived.  Dr. PAISLEY went off to see
Mr. McGRATH saying he would have to see him first. I todk'this :
- to mean see Mr. McGRATH prior to my being 'calléd‘ in for a

‘confrontation'; * 'Dr. PAISLEY called for Mr. Jim HAYBURN to

accompany him down to meet Mr., McGRATH. . I waited upstairs

in my own office whilst Dr. " PAISLEY met MrF.-McGRATH dbwnsféirs in
. _ o . Dr. PAISLEY s office. =~ I waited with my folder. for some fifteen to

' twenty mmutes for the anticipated confrontatmn ‘with- Mr McGRATH

l | . 1F o
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I did not telephone Mr. GARLAND because I was not sure how
Dr. PAISLEY intended to play it. After waiting some 15-20 minutes
I heard Df. PAISLEY say "Cheerio Billy, I'll see you again sometime"_,
I was surprised because I. had been waiting for a meeting with Dr. PAISLEY
and Mr. McGRATH. ]jr. PAISLEY and Mr. HEYBURN c.ameback.,
upstairs and.I went into Dr. PAISLEY's upstaira‘ office and heard

' Dr. PAISLEY and Mr. HEYBURN discussing Mr. McGRATH's involvement
with the: TARA organisation. Dr. PAISLEY said something to the effect

that he thought that Mr. McGRATH was more- deeply involved with

TARA than he was. prepared to admit. Mr. HEYBURN said he thought
s0.too, ° They talked.about this for some minutes and then Mr. HEYBURN'
_left"the‘— office and I spoke:to Dr, PAISLEY on hie own.. I asked him

what: Mr. McGRATH'S'reaction had been‘ to the homosexual accus'ation

and Dr. P'AISLEY- said, "I didn't mention that to h1m You.can't

accuse a man-of that without proof,", I said,."I've offered you
‘evidence in his own handwriting and I've offered to b'ring a

witness to you. What more do you need". He replied, "You have to

handle a'thing like this very carefully”. I asked him then was he
IC . - '_ not going-to do something to stop Mr. MoGRAIH taking part in the.
Sunday service at the John Knox. He said it was too late -1

should have told him before.- I explained'that I had told him as

soon as I knew. He made a remark that Mr. McGRATH had threatened

" to take The Lodge up to the church if he was banned and demonstrate

|

|

I : : - outside, and show the people of Ulster what lan PAISLEY did to fellow
| s loyahsts. ' Dr. PAISLEY -said that Mr. McGRATH had said that

l ' people had circulated malicious rumours about him for years because
. they were jealous of him. I said to him, "So that means you're

“not é;oing' to do anything”. He said he couldn't because it was too

. L A late.” =~ I said, "So that tneanS' that if it was a Catholic Priest

or an-Apostate. Mihister who was taking part in. that service on Sﬁn’dajr' -

10"
'rﬁg%ocs[ Jnno tion i | | ' - ‘~'- .
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are you telling me that you couldn't do anything".. - He replied,
"Well you'd know what those men were™." I repeated that I was offering
ﬁroof of what Mr. McGRATH was. He then xﬁade some remark about
handling it carefully or delicately.: " There wasn't much talk at this
stage of Kincora, apart from what [ ' have already. mentioned. _

Ori Suriday, 4th Novemiber 1973 a friend of mine,

'Mrs. GREENWOOD, went to the service at-the John.Knox M.F.P.C.

aﬁd"confirmed'-that Mr. McGRATH had. ta’klent paft.in tﬁe service.

I think it was on Monday, 5th.November 1973, that

o

ST TTIIS

Dr. PAISLﬁY'asked me for the letters from Mr-.‘McGR_ATH to-
: Mr;' GARLAND, and I supplied them. - I remember that Dr. PAISLEY -
was flying to London that day. = He said he would read the letters
on the plane.. " I spoke to Dr. PAISLEY after he returned from London
on {ﬂe"following Friday.. He agreed that.thé letters were horrible.’
He commented’ that they didn't ‘mention Ciiff_‘ofd SMYTH. I said that
I wasn't concerned about him so much as .Mr. McGRATH. Dr. PAISLEY
made some e'vasiire_femark and I gathered that because Clifford SMYTH
wasn't mentioned in the letters that Dr. PAIS;EY: wasn't very
concerned about taking ahy further action. - Dr. PAISLEY ‘made -
comments like "Judge not that ye be not judged™, and "Thank God
that you weren't-born a pervert". I contmued to approach
‘Dr. PAISLEY from that time until the Summer of 1‘97'4..' I. do not havé‘a‘_:
written fecord of the dates and times bﬁfI wbuld;estimate.tﬁafl mus';c.
“have spoken to Dr. PAISLEY on the su‘bject -at least sgvgn ‘times.
‘As falr as Mr. McGRATH's involvement with Kincora was concerned I told
Dr. PAISLE'Y that a person with Mr. McGRAIH's'backé’rouﬁd" and h-istorsr
"ought not to be employed in a position of trust among"’st'youn‘g‘ boys.

Dr. PAISLEY's attitude was always that he would do something. but was

. never really convincing that he would do s'omething.‘ .1 did, however,

e ) S : Rl K - - ) .

cause Dr. PAISLEY to meet Mr. GARLAND in January 1974, My fmal

.EE%&SS[.&JMO ion - Valerié Shaw :
{Pigitdtpd by the HIA | ;uiry OFFICIs*&nNSEIREDF IS\?‘EFBIEFISQMA& .....................................................
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STATEMENT OF:

word with Dr. PAISLEY on the subject of Mr. McGRATH was.in June
1974, Havmg tried to persuade Dr. PAISLEY to act over a period
of time I began to tell other people. ' I mentioned this matter to two
ministers, the Reverend Alan CAIRNS and the Reverend Ivan FOSTER.
I suggested-that I should also refer this _matter: to the. Presbyfdry of:
the Church. ' At first 'they agreed, but then camel back to. me
separately, and in their terminology said "The doc will destrdy you".
They were talking: about destroying my;chara'cter and. good name.
I mentioned my concern about McGRATH to Police Superintendent
GRAHAM. =~ This came about after I had  spoken to Mr. & Mrs.
FLEMING' who knew- John GRAHAM through social and. christian
connections, - I think it was through-a Policeman called HILLIS- -
their son- in'law, that Superintendent GRAHAM telephoned me and |
arranged. a meeting'.‘ I cannot remember the date but I -knew it
~was at a time when he was due‘ to retire“ Supt GRAHAM came
[ my home and we talked outside in the car in order that my mother
should not be aware of the subject matter, - I told _him that
I was concerned about Mr. MeGRATH working in-a home called Kincora.
I told him that Mr. McGRATH also lived near the home and obv1ously
- -‘.told him that Ibeheved McGRATH was a homosexual. 1 rnentmned
. -Roy GARLAND to Supt. GRAHAM. I remember clearly tnat the
off1cer spoke of settmg up observations on . chora and on McGRATH'
“home. This talk really concerned McGRATH’s homosexual
involvement rather than his political tie—ups " We had no further contact
after that’ meetmg, and I heard nothing from Supt 'GRAHAM or any other
~ Police officer. ‘
In June 1975 I left the Free Presbytenan Church - mamly

over this matter. - Somet1me late ih 1975 I had the idea of gomg to

e o ol il

the Reverend Martin SMYTH.. I told h;m all I knew about Mr‘.- McGRATH.

'Esqaléecéa]annctatldn Valerie Shaw : .
{Plavied by the HIAfinquiry. ' OFFI csmeammwwm&mm .......... T [T
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STATEMENT OF:

I suggested two ways‘that.hé might approach. a solution. - One y that
he used the discipline of the Orange Order - he was and still is a -
Grand Master, and the other way wa's-' through christian discipline.
I 'was seeking a public exposure of Mr. McGRATH. The Reverend _
Martin SMYTH: did not reveal to me that"he already had. some knowled‘ge of -
what I was telling him about McGRATH. He séid,he intended seeing.
' Dr. PAISLEY about this matter.  He advised me that he would. -
‘get in- touch with. me but, in fact, he never contacted me aQ‘ain. ‘
I also' mentioned this buéiness to a man called Pastor MULLEN-who is
now. deceased.. I considered going;to the Social Services but ”
decided that there must be something wrong with the system for- them -
to employ two men at. Kincora with homosexual i_.néli.natioﬁs. " 1 learned
of the: second man, MAINS, from Roy GARLAND. Hé told me this
in about 1974. ' . He'jl..ls't" said, "The héad of the home. (Kincora) is-one
too,"‘..' ' .-'I‘hié-was: when I suggested going to the So’éial Services.
o -1-did not men.tion' '_this to Dr; PAISLEY. - 1t was only a rumour.
I mentioned this “matter tola- person, named‘tRita’ JHOHNSQN’-,‘ she ﬁorks m thé'__ .
Social 'Se'r_t.rices - she is an acquaintaﬁce whom-I know thz_'dug"h : l. |
'Mr. & Mrs.. FLEMING. I also'mention':e‘d‘ McGRATH to Annie WI'L-SON -
who was- fn charge of the sick-bay at the Rathga’el Boys:'liiome.‘ . Annie

WILSON is a friend of mine. -

(signed) . Valérie Shaw. -

e it el o e

l%%gg [-aa]nHot htion . ] . T D
(Plgiidied by the HIA Thuiry OFFICIS\6NSEIREOF BTETENERDOMER: ... RN




OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
OCD-17-(381pg) Kincora Phase | Part || Statements pages 361-739 - Box 19 KI N'1 075 5

' : STATEMENT OF WITNESS

JaMps PRICE CULLEN

OVER 21

AGE gF wITNESS [if aver 271 enter “over 2T7]. e oo v o s

QCCUPATION OF WITHESS D“‘H‘C’ONSTA‘ELE ¢ ramn e NS e e 4 e gen

. ANDHESS o o .

DRUGS SUAD Hy, RUC STATION, DONEGALL PASH, BELFAST

| declare that this statement cansisting of 4 pages, sach signed by me is true
TO BE COAMPLETED to the best of my knowledge and belief and | make it knowing that, if 1t s
WHEN THE tendered i evidence at a preliminary engquiry or at the trial of any person, | shall
EE:;EN:JE;:T::S be liable to prosecution if | have wilfully stated in 1t anything which | know to b
faize or do not believe to be true

Dated this B} day of ATRIL 19 g0

SJ'GNATUHE af MEME by w\‘?on? SIGHATURE of WFTNESS
siFmment  was r!mcbd- ar  recEiverd

o
d4§%ié?¢£4:£v {}w . C:::;iﬂiﬁhﬂq );)ééaﬁﬁﬁkihf

I am a D/Canstable of the Royal Ulster Constabulary attached to the

CLD Drugs Secticon, Yonegall Pass, Belfast. About Wovember 1973 I was 1in
conversation with Mr JTim MeCormick at his home at Carryduff. Cur )
conversation wes zbout matters relative 4o the cccult, During our disccourse
Mr Melormick related an incident about a friend who had somsz time previcus,
allegedly been sexually avused and influenced by a man who Mr MeCormicxk dia
not wish to name at that time. He did say, however, that the man was a
lay-preacher who used his connsctions with his meetings to contact and
intluence youneg teenage hoys., On the 3 December 1973 L went to

Eencon Metropolitan Police Training Ceantre, Landon, on a CID Course,
returning on the 9 Febraary 1674, Wnen I returned I theought about my
conversaticn with Mr MeCormick and gave it careful consideration. I
contacted him again and by azpoiatment on the 1 Kareh 1974 T Constable Luff
{now DFSergeant Duff) and T saw Mr Mclormiek zgain at his home. The
Injured Party (who will be referred to as the informant throughout the
statement) was wreszent. 1 spoke to the i1nformant from lO.00 am te 1,15 om
when he alleged that a mam, now xKnown to @e ap willliam McGrath,

125 Upper Newsownards Road, Belfast, had sexually interfered with him as

a teenager. That the associzticn wes culfivated through religisus meetings

and osrgenisations which my informant attended. Iater ag che frisndship ere

BENATURE af WITNCES

Farm 3B/36. . o4~ \ L

- - .
4 [ ﬂgig Moy Teow v .
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. STATEMENT CONTINUATION PAGE
STATEMENT OF: JAKES PRICK CULLEN CORNTINUATION PAGE MO: 2.

my informant said he was invited to Mr He3rath's home where religion was
discussed. At first my informant said that the sincerity of his beliefs
were discussed and them McGrath would talk of an 'emoticmal block' which
he said my informant suffered from., Later he sa3id, MeGrath touched his
privates and he objected but KeGrath peinted ocut to him that he was too
tense and keyed-up. Molrath he ssid, '"Jermed this as an emoticpal block',
My informant stated that he was prepared to assist the Police and supply
all the information he could about MeGrath and his associates. He
objected to having another Police Officer present during hig copversaticn,
He made it clear that ne did not want to be imvolved in any Court
proceedings because he had broken sll comnections with McGrath, and was
concerned about his family's welfare znd his future. My informant said
that he gave up his studies, Then in 1964 he rurchased a small business
in which Mclirath became an egual partner by promising to pay half the
purchase Trice. Mclrath, he said, did not pay his snare and borrowed
money to the amount of £2,000 when the business prospered. e siated that
the money was T814 to hio in 1972 when he took Court proceedings-to recove
the deht frem Melrath. My informant told me that he had again resumed his
studies at Gueens University Belfast. On the 2 March 197% I nad an
appcintment with Mr Meharg, ACC Crime Branch, and made him aware of the
information which I had recexved, Mr Meharg instructed me to further my
ennuiries and report to him azain, - From time to time I submitted in
writing genera®l irnformation about associates ane background facts abeut
McGrath's political, religious and business activities tut failed to
chtain anything of a concrete nature by which procesdings cculd he
instituted., Copies of corresponcence from Wiliiam MeGrath to =y informant
white at College were also submitted, Mr Meharg refturned all the papsars

~ to me,when no evidence of an up-to-date nature was fertheoning, to contirue
the investigation, In January 1676 I was again contacted by my informant
who told me that he had reason to bheliewe that #illiam Mgirath was working
iz the ¥ineors Joys' Home at liosth HRoad, Belfast. He zaid, that ke though

that a William Magowan, an employee of the Beifast Corpcratisn aelfare

Form J8/36[a]

f21 wlf I L
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STATEMENT  CONTINUATION  PAGE

=4 I
STATEMENT OF. JAKES FRICE CULLIN COMTINUATION PAGE MO -

Department,_l?oad., Newtownehbey, was instrumental in
getting McGrath the job at Xincera. Cn the 21 January 1976 I contacted
Mr Mehsrg, ACC Crime Branch, and teld him cof the new developments in my
enquiries. I travelled to Zristel on Police engniries about other matliers
and on my retorn I had a further appeintment with Mr Neharg on the

2k Januery 1976, On instructions from Mr Meharg 1 proceeded with my
enquiries end contacted Mr Bunting of the Eastern Health and Social

Cn the 19 February 1975 I spoke to

Mr Bunting at his office and told him that I was meking enguiries about

Services, University Street, Belfast.

William MeGrath who I helieved was employed at the Kincura Eoys' Home.
This was confirmed and then I had & conversation about the Superintendent
of the Home, Mr . Mains. Mr Bupting confirmed that an allegation had been
made by one of the boys at a Summer Camp against Mr Jaseph . Mains, This
allegation had been investigated but no action was deemed necessary and
Mr

the matter was dropoed. Bunting agreed to enguire if I could have &

copy of the file and =z list Gn

the 15 March 1976 a copy of

of the boys who were at the Summer Camp.
the file and a list of nemes of the hoys
attenning the Summer Camp were supplied. I forwarded the file to Mr Mehas
but did not spesk to him again about tne facts which my enguiries had
weyealed, On the 21 Harch 1976 ss a result of an injury on duty 1
commenced Siek Leave not resuming again until the 1% April 1976, [uring
my enquiry at the Zastern Health and Socilal Jervices Department thers was
no evidence that Williem Mclirath had been

All

involved in any irregular
babaviour at the Kincora Boys' Home. *he in-elligenece reiated to
pvents which were not current information and did not relate te any
dipect allegations of any irregularities at the Kineora 3eys' Home, other
thar what hed already been investigated. I did not have any contact with
my infor=ant after that and I received po further instructions from

Mr Heharg in relation to my enguiries. Pecause 1o further information was

forthoosing I dld pot purste my enguiriec.
received a telephone call from Mr Bunting,
Services lepariment, requesting to see me.

office and was shewn a newspapsr repart in

Farm 38 36(r]

RID 7

SIGNATURE af STATEWENT MaxlFR:
-

ol

On the 24 January 1580 T
Fastern Henlth and Sceial
I spoke to Mr Bunting &= his

the Irigh Indepenuent relaling
s -
ﬂé’w,)l_r’:l:t_f’;dféﬁu_ )

<
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. STATEMENT CONTINUATION  PAGE
STATEMENT OF:  JAMES PRICE CULLEN SONTINUATION PAGE NG

to an allegation by Mr Gerry Fitt, MP, of a sex rackef at a Childrea's
Home, The newspaper article referred to files currently existing in

2 Police Stations, ie Strandtown and Sonegall Pass. HMr aunting and

Mr 3i1lilend who was present talxed about the enquiries which I had made
from tnem in 1976. After this meezing I reported the Zacts to

Mr Desmond Browne, Grime Eranch, and later produced the information which
I had relating to William MeSGrath. ©On the 25 January 1980 I again spoke
to Mr Dunting and reguested a further capy of the file relating to

Mr Josegh Mains which I handed over teo Chief Inspectur Caskey on the

29 January 1980. After my meeting on the 15 March 1976 at the

Eastern Health and Social Services Depariment, Mr Bunting and

Mr Gilliland agreec to increase the supervisiorn at the Kincora Boys' Hone,

—_— e —a

y i
r—ﬂ‘“ém.-:..r Pl il
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STATEMENT OF:

William James McKendrick McCORMICK

AGE. OF WITNESS {if over 21 enter “over 217 _ OVer 2l
‘Veterinary Surgeon.

OCCUPATION OF WITNESS:

B Ro2d, Carryduff, Belfast.

| declare that this statement consisting of- 3 pages, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enguiry or. at the trial of any- person, | shall .be liable to
prosecution: if | have wilfully stated in it anything. Whlch | know to be false or do not
believe to be true. . '

ADDRESS:

Dated this - 10th day of  March 19 82
R.A. Flenley Ch.Insp. W. McCormick
SIGNATURE OF MEMBER by whom' SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or recesved.

Further to my statement of 30th April 1980, I wish to clarify
and expand upon.certain points.. Whilst professmnally a vetermary
‘surg"eon,_I consider my vocation to.be an Evangalist.. Through this
work I have_ove'ria‘ period of years provided counseilingfor a number of
people of all ages who have. coin_e‘to me for advice on-é wide variety of
matters. ' Mr. Roy GARLAND came to me seekin‘g' counsel in the early
seventies and although I cannot recall the date it would be shortly before

I' spoke to DC CULLEN about GARLAND's information relative to

'McGRATH. . GARLAND told me of McGRATH's political and

. homosexual involvements.. By GARLAND's account McGRATH operated by

havmg GARLAND arranging for boys to see him md1v1dua11y . McGRATH

after telling the boy of his potential would then con_vince him that he had

" an emdtional' block. He WOuld.demonstréte this By inviting the boy to

touch his priw‘rate pa;rts and then use the refusal as evidence of the block.

McGRATH would then suggest that the boy needed liberating-'and in

“that manner induce them into homosexual acts. . GARLAND said

he had arranged for some twenty boys to be seen by McGRATH for

this purpose during the sixties. He said‘that'McGRAT-H used'the-sarrie

‘technique on women too ‘GARLAND also told of McGRATH's 1nvolvement in

SIGNA TURE OF WITNESS.

‘ , 3
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STATEMENT OF: Willism 7. McKendrick McCORMICK CONTINUATION PAGENO: __ 2

d
i

TARA, a right. wing political movement. connected. in‘ some - way with religion.
In that context he specifically mentioned the 't.ypewriter incident’.

This was when GARLAND. typed letteré- to various Embassies blaming
‘an-Eire crack army team for the early bombings.  He mentioned

too how McGRATH used yc‘mng\ people to infiltrate such organisations as
Paisley's church and the Young. Unionists. GARLAND was concerned at the-
waf{ in which McGRATH could influence important events within

pblitical organisations. I cannot récall too cleé.rly the_circumsfances ..

‘in which 1 introduced DC CULLEN and another officer who accompanied

==

him to Ray. GARLAND, but certainly I was responsible. for their
eventual meeting. I do not recollect: seeing DC CULLEN- much after

- this.. I have not given any of this information to the press.

w. McCormiék

Taken in the presence of Detective Superintendent HARRISON.

-

!l v

{

m——————
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233. Statements made by McCORMICK (KIMS 626) and the record
of what GARLAND said to Detective Sergeant ELLIOTT (KIMS 627) are
rather vague but tend to confirm Detective Constable CULLEN's
statements. Assistant Chief Constable MEHARG's (now retired)
(KIMS 628-629) statement tends to corroborate much of what CULLEN
says except that he refers tc only one meeting with the officer

and is quite adamant that he never received a copy of the Harry

MASON file, said by CULLEN to have been posted to him in March 1976.

234, This aspect of the Kincora affair, invelving an
Assistant Chief Constable, who was certainly told of McGRATH's

emplecyment at Kincora was carefully examined.

235. Mc CORMICK was interviewed by Superintendent FLENLEY
and officer reporting, and he confirmed that he had been
instrumental in causing GARLAND to meet Detective Constable

CULLEN ({SPS 98-39).

236. GARLAND was also questioned (SP3 84-.88). He at first
insisted that McGRATH's sexual involvement with him amounted to
nothing more than McGRATH putting his hand on his {GARLAND's)
knee and his lower thigh. I asked him if his long campaign to
expose McGRATH as a homosexual was based on ncothing more than

an incident in 1955 when McGRATH had put his hand on his knse.
For a time GARLAND insisted that this was so, but eventually
admitted that McGRATH had touched GARLAND's private parts, not
but also for the next seven

only at their first meeting in 1955,

years until the time GARLAND attended the Bible College at Mzidenhead.

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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237. Although admitting being involved in this way with
McGRATH, GARLAND, who is a school teacher, rather stupidly
maintained that wﬁilst he naively concurred with McGRATH's
wishes, he did not appreciate that he was indulging in acts of

indecency.

238. GARLAND also introduced Detective Constable CULLEN to
UDR Captain N a Captain (full time) in the Ulster
Defence Regiment (SPS 117-119), who also told the police officer

that he suspected McGRATH was a homosexual.

239. GARLAND's ;ccount of how he came to meet Detective
Constable CULLEN was consistent with the statements made by
McCORMICK and CULLEN. He insists that he told CULLEN that

McGRATH worked at Kincora. He also toldrme that he suggested

to CULLEN that he should interview the boys who were resident
there, after CULLEN had told GARLAND that he could not do anything
without proof. CGARLAND also told CULLEN of MeGRATH's involvement

with TARA and the Orange Order.

240, We asked GARLAND if he had ary information to connect
McGRATH with any police officers. GARLAND named a policeman
called PATTCN as being an associate of McGRATH's and suggested
there may be a link between McGRATH and a policeman named MEHARG.
GARLAND said that MEHARG attended Clifford SMYTH's Qedding and

that Clifford SMYTH once resided at McCGRATH's home.

87
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STATEMENT OF WITMESS

TO BE COMPLETED
WHEN THE
ETATEMENT HAS
REEM WRITTEN

Farm 38/36 ~  *

ST ATEMENT OF DENIS BERKELE: EILIOTT

L] Cl L}
AGE OF wiTnEss [if over 21 enter “over 2177 OVER 21

DETZCTIVE SERGEANT

GCCUPATION OF WITHESRS

ADDAESS RUC HEADQUARTERS CRIME SgUAD, KNOCK, BELFAST,

[ declare that this statement consisting of 1 pages>FIh signed by me is true to the
best of my knowledge and belief and ! make 1t knowing that. if it is tendered in evidence
at a preliminary enquiry or at the trial of any persan, I shall be liable te prosecution if

| have wilfully stated in it anything which [ know to be false or do net helieve to be true

Dated this .27' dav of -7":“7 i9 8o
Atu.t_Niy.

SIGNATURE of MEMBER hy whom SIGNATURE . of WITNESS
stgrement wai recorded or recenved,

I am a Detective Sergeant of the Royal Ulster Constabulary attached to
Headquarters Crime Sguad, Knock, Belfast. On £.3.1980 I intervieswed

Roy GARLAND, approximately 35 years, [N z-1:2st. Hr Garland
is a scheolteacher, and lives with his wife and children at above address.
Ee declined to make a written statement concerning his assaciaticn with
Williom McGrath, but 2id however state that ne met McGrath when he {Garland)
was a teenager and was attending religicus meetings in the Shankill area.
He states that ne attended many of these meetings in the 1960s. On the
firat occasion McOrath invited Garland and & friend to viait Faith House

at Firagny which was Melrath's house. In MeGrath's heme, McGrath made an

approach to him which Garland now construes as being of a2 homosexual nature.

Their association contiaued until the early seveniies when Garland sued McGrath

for the return of over &2,000.00 which invelwed a business matter. Sometice

lazer Garlsnd found out that MeGrath was employed as a Warden in Kincora Boys

Hos:el. He was concernec azout this and told a M» Jim McCormick, whe later

introduced him to B/Constable Culilen. He told DFConstasle Cullen of MeGrath's

employment and his concern because he was convinced that McZrath was o
konesexual and unsuitable for this type of employment. He also told

Miss Valerie Shaw and the Reverend Ian Faisley aiout his suspicions,

Mr Garland sald se was anxisus to assist the poiice investipgstion but for the

sake of nis family he was not propared to go to Court

IGNATURE of WITNESS fig g‘fi-ﬂf: . 1 < L
627 .-
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The following is a resume of information received from a source on Thursday,
6 March.1980. The source at the moment, wishes to remain anonymous. He had
relationships with the suspect, McGrath, between the period 1955 and 1967.

The source originally contacted McGrath when he, the source, was a keen missionary
workersﬁt the age of 15, McGrath invited him to Faith House which was located

in the Finaghy ares. On the first meeting with McGrath source stated that
McGrath made sexual approaches to him and the result was that source was scared
off for a time but eventually his relationship with McGrath came closer.

Although the source does not admit at any stage that he had sexual relatidonships
with MeGrath, it seems apparent that this in fact did take place over a long
period. Source is able to state that McGrath is a strange individual who
originated from Earl Street in the York Road area. He is not aware of his
general background but feels that this could be covered by a man called

Williém McGowan of Newtownabbey who was a chairman of the Unionist Council

in Newtownabbey ard in fact is, or was, a member of the Social Services.

Further background to McGrath could be supplied by a man called John Bryans

who resided in the York Road area. Unfortunately no other details of this
individual are known at present. Other information regarding McGrath mayihe
supplied by a Lindsay Smith who resides in the Saintfield Road area. It is
known that during the period in the 60s, McGrath made frequent visits to the
South of Ireland and to Englard. Whilst in England he lodged at the British

and Foreign Missions Club, Finchley Park, London. Source heard information

that McGrath on occasions, possibly prior to the 60s, had members of the IRA
visit his home. It is also known that he had conmections with the Communist
Party. Source would suggest that McGrath is a Communist to some extent but
relates that the author of a book titled "A little lﬁméry" who is a ¥rench author
introduced a Russian to McGrath. That Russian apparently eventuallycontacted
MeGrath and possibly the Rev Paisley sometime during the 60s, This information
coming from source was all rather vague and clearly he is not definite and only
received the information second or third hand. Source will also state that
MeGrath is known to Basil Glass of the Alliance Party and suggests that Jos Caldwell
is a friend of McGrath's.
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It seems clear that the TARA group originated within membership of the Orange
Order. At least those who originally formed it were members of the Orange
Order. Initially in the mid 60s it was a political persuasive group under the
chairmanship of MéGrath and a Rev Hamilton. At that particular time it was
known as SEL% which were the initials of the minister who assisted by McGrath
originated the idea. Eventually McGrath took control of this group and slowly
but surely during the early 60s it became a apparent to the scurce that those
members of it were extreme right wing and prepared to use harsh measures in
efforts to eatablish the Protestant faith within all of Ireland. McGrath
indoctrinated the members of the group with his own extreme feelings and once
again source became alarmed at the attitude of some of these members of this
group. He would suggest that in the 1966 era he was involved in distributing
pamphlets which originated from this TARA group. He recalls that two days

prior to the Malvern Street murders he assisted in the distribution of leaflets
in Belfast which related to the policy of the TARA group and clearly was inviting
the people to take action against members of the Roman Catholic faith. There
was a vain suggestion that they should take up arms and thereby establish the
Protestant faith and eradicate Roman Catholics who are seen as the enemy of
Northern Ireland and the South of Ireland. Source became alarmed at that time
and says that when he heard of the Malvern Street murders he related that to his
distribution of the pamphlets. Source is in no doubt that McGrath predicted

a holocaust in Northern Ireland which came in the '69 period. He feels certain
that McGrath was one of the instigators of the problems that were to come to
Northern Irelamnd. Source would state that McGrath seem to be prepaying others
for the eventual outbreak of the pressnt troubles. He undoubtedly prepared the
TARA group and had a considerable influence on them., Members of this group
included Clifford Smith, Frankie Millar, Brown and . Source was also
a member of this group. He has no doubt that McGrath indoctrinated them with
his ideas and eventually it was accepted that they should enter other political
groups, for example, the Orange Order and the Unionist Party. Although source
woul&?gay that McGrath made them join he admits that it seemed to be the proper
thing to do at the time. He, that is source, entered the Orange Order and very
quickly established himself in a strong position, Throughout his time within the
Orange Order McGrath had considerable influence over him and dictated some of
source's policies. Clifford Smith entered the Unionist Party at the instigation
of McGrath and source has no doubt that for a considerable period Smith would have

been under the influence of McGrath. Source would state that some members of

2

PSNI Docs - annotation added by the HIA Inquiry



OCD-157-(130pg) BOX 17 Interview brief William McGrath ) KI N-1 2 1 90

® _ 5 -

the TARA group were eventually more extreme in their ideals that what
McGrath was. Source was alarmed at the extreme views of SEAEEEEMN in
particular, On a number of occasions he had conversations with (g and
expressed his admiration for people like Hitler etc. Source further
states that McGrath in fact is the Irish Representative of the British
Israelite Movement. This movement is based in London and apparently

it originates from Bibical times in that the members of the group believe
that they are the original Israelites who left the promised land and
spread throughout the world. They believe that on the second coming

of Christ they will be the chosen people. The British Israelite Movement
is apparently closely linked with the Natiomal Front Party and source is
in no doubt that McGrath and the members of the TARA group- particularly
, were strong supporters of both the British Isrselite Movement
and the National Front. Source would descfibe (EREEEENN a5 an extremist
certainly in his views. hag often commented on his admiration for
Hitler and other such like political leaders. In summing up, source says
that he is satisfied that McGrath is linked with some organisation
encouraging him to infiltrate and cause confusion. He would surmise
that either McGrath is & member of British Intelligence or a Communist

or Russian Implant. These comments by the source could be congidered
frivolous but they are genuinely held views by both source and his wife
who have both hed a2 long comnnection with Mc¢ Grath. They certainly see it
as & strong possibility,

Source after a considerable time mentioned to McGrath that a chemical business
was for sale in Belfast at a price of £400. McGrath showed some interest in
this and eventually persuaded source to buy this business. Source assumed
that McGrath would enter the business on a fifty fifty basis and this was
accepted but McGrath never paid his share. McGrath did assist in running

the business for some time but source discovered that he was rumning debts
with other business firms in Belfaat. The source found that MeGrath was
using him and taking far more money out of the business than he deserved,

On one occasion McGrath borrowed a figure of £2,000 from source for

allegedly use in the Mission Field. McGrath was able to persuade others

to give money to this Field. Eventually source could not cope with the

debts being accumilated by McGrath and they had a disagreement and the
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result was that they both parted company. For a periocd the source
received anonymous letters and anonymous telephorne calls and is in no
doubt that these originai:ed from McGrath who was possibly frightened
that the source might reveal all his knowledge of McGrath and his
companions. The source although as already stated, not giving any
indication of his sexual relationship with McGrath obviously contacted
a number of people regarding McGrath's behaviour. The source stated
that he approached the Rev Paisley but received no sympathy or advice
from that maﬁ. Source also stated that he contacted other people but
on each occasion seemed to run up against a brick wall. Source took an
action against McGrath for the payment of monles due and during this
action which'was settled out of Court source found that he was being
obstructed in various directions. Although he was not able to put a
finger on any particular "obstruction® he felt satisfied that McGrath
had considerable influence in varicus fields ani at times source was

frustrated,

KIN 358 - ‘

Source states that EINEELIN resided with the McGrath family for a

number of years and was present during the time he was comnected with
McGrath. Source has no doubt that [N a1though being a little
naive was fully aware of McGrath's indescretions with boys and girls.

Source stated that [JJINEEEI 12d adnitted to source and his wife that

she was aware of McGrath's activities., She related an occgsion when they
were in the South of Ireland on a mission operation and McGrath interferred
with two young children whom [ INEEEI red veen speaking to.
algo referred to an occasion when Mc Grath brought her to a room in MeGrath's
house where three men were standing naked. Source also states that PUUEEE
may have been used unknowingly in McGrath's sexual activities
although in a sexual faskian in McGrath's assisting other females amd males
with their "problems". KIN 358 had admitted to source that on a
number of occaéions McGrath had attempted to seduce her., Although
IENEEEY d1d not admit anything further source genuinly believes that there
was some form of relationship between|NINEEEMard McGrath and possibly
Mrs McGrath. Source has no doubt that [JJINEE told everything to

MIVEEEE and they're in no doubt that KIN 388  ELVAEED KIN 358
' /

14
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not to return to Northern Ireland or to McGrath. Source would further
state that in their belief NINICHIENN hos homosexual tendencies and may
have had relations with McGrath.

Mreg McGrath

Mras McGrath came to Northern Ireland as a representative of Worldwide
Evangelisation Crusade which were based at Antrim Road, Belfast, and
originated in London. Mrs McGrath (nee Hancock) knew McGrath for only

& period of six months before their marriage. Source believed that

Mras McGrath was genuine in her missionary beliefes but was fooled into

her marriage with McGrath, They have no doubt that she has now come
under the influence of McGrath to the extent that she would be used in
his care or assistance of other people in their sexual problems, Source
again can only relate this to second hand information but sincerely believes
that there were occasions when Mrs McGrath was used in a three or foursome

gituation in sexual activities,

Source indicates that he bhas no doubt that McGrath has equipment at his
house in the form of vibrators and such like. He states that McGrath

had a Jocker with drawers in one of the rooms and he very frequentiy

went to this drawer or locker ind it was cbvious that documents and
equipment were secreted therein. He would edvise a search on the eventual
arrest of McGrath.

Source then related a number of instances where clearly McGrath involved

himself in other peoples financial problems.

l. It would seem that McGrath agreed to purchase property in the
- North of Ireland for two elderly sisters known as the McGowans
who at that time resided im the South of Ireland. They presently
reside in Bangor. The result of their association with McGrath
was that they were financially ruined., Action was taken through
Solicitors, Culbert and Martin, against McGrath but apparently this

action failed.

2. HANEEEEN who resides at [N ro-, 1ived with

the McGrath family quite recently. Source has no doubt that [N
was drawn into the McGrath's:esglal activities, that is in a way that

she was asked to assist with other peoples sexual problems. Source
. 15
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indicates that as a result of her association with McGrath, KIN 389
is now mentally and physically ruined. He knows that she is presently

OCD-157-(130pg) BOX 17 Interview brief William McGrath

attending a mental clinic and as a result may not be of great assistance

to us,

Source states that there was a close éssociation between Clifford Smith
and a Phyllis Raffon who was a member of the British Israelite Party
in London. Source would not indicate that there was any sexual

relationships here,

Source states that Clifford Smith was a transvestite and a homosexual
and for that reason McGrath assisted him with these problems. Source
has knowledge -that Clifford Smith hed a full dress females outfit which

he frequently wore.

Source also referred to a charge against an Alan Campbell who was a
member of the Unionist Party for an alleged indecent assault against
an inmate of Kincora, Apparently this case was heard in the early
19708 and was dismissed. Source states that McGrath put pressure on
Campbell in an effort to get an admission for thia‘gffence, source
clearly felt that McGrath having got such an admission would have

blackmailed Campbell into sexual activities with him.

In conclusion source leaves one in no doubt that he believes McGrath
to be a very dangerous individual. He clearly believes that McGrath
had considerable influence om the happenings in Northern Ireland prior
to the '69 troubles. He is convinced that McGrath amd his associates
within the TARA group either permitted or had others commit terrorist
type offences. He is able to state that McGrath used to tell the
group as long as we keep our hands clean, that is, did not handle
weapons and things then nothing could be done against them. Source
assumed from remarks such as that that‘McGrath was using others who
were unknown to source to carry out the particular actions McGrath
required.  Source states that McGrath was clearly involved in some
other conspiracy but was so secretive that source could not clearly '

identify what the other activities wers.
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Source is prepared to aséist the police in any investigations
-involving McGrath but as he is now a married man he clearly does
not wish to identify himself or become publicly involved. _ He
has been attempting over the years since his association with
McGrath to have his activities terminated and has gone to some
lengths in these efforts. He feels that in these efforts he has
been consistentlj frustrated and eventually bofh»he and his wife
who is fully aware of his comnnections with McGrath decided that

they had done their bit and had attempted to forget this part
of their lives,

Bl s e
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By Beliast Telegraph Reporters

A HEAD- ON CONFLICT came to llght

-today between the Rev. Ian Paisley and Mr. X, the

man he referred to at a Press conference 10 days
ago in controversy over the background to the
Kincora scandal.

, Mr. X broke his silence w1th a detalled
statement volunteered 1o this newspaper giving
his vers1on of events

In the sLaLement Mr. X
claimed that he had
never been asked by Mr.
Paisley 1o conlront Mr.
‘William MeGrath with
allegations

" homosexuality.

McGrath, a former house
father at ¥Xincora boys’
bome, was jailed last
December for sexuel
against boys 1n
care.

According to Mr. X, Mr.
Paisley, at a meeting in
Jarnuary, 1974, “did not wish
to know about Mr.
McGreth™, but enly about 3
Church member who was
Jinked with McGrath. Mr. M
said he had been asked by
M-, Paisley w confront this
Church member and had
apreed, but suth a meeting
naver took place.

Mr. Paisley, at a Press
conference on January 26,
last, claimed that Mr. X had
bteen unwilling to .meet
MeGrath: “He said on no
account would he be
prepared to face Mr.
MeGrath.”

Recalling his course of
action, Mr. Paisley told
jourratists ne had informed
MeGrath, then a leading
member of Ireland’s
Heritage Orange Lodge,
hat he {HcGrathy would
1ot be welcorme in any
soulpit of the Free
Presbyterian Church.

Explained

But Mr. Paisley explained
that he had not gone to the
police to convey suspicions
about McGrath's
homuosexuslity “because I
had no evidence becausce
Mr. X would not stand. I am
saying that if Mr. X had
stood over what he S&'Jd 1
eeriAindy would have gone

of"

‘suspicions to Mr.

to the police with Mr. X.”

When we approached Mr.
Paijsiey this week about Mr.
¥'s statement and claims,
Mr. Paisley replied that he
had nothing to add to what
he had said at the Press
Conference. He slook over
i1 absolutely; he had asked
Mr. X 1o face McGrath, but
Mr. X refused.

*r. X =aid he approached
the Pelfast Telegraph with
a syelement, as he felt he
must make public his
versicn of what had
happened at hiz interdew

Cweith Mro Paisiey in Junuary,

1474. Triends who could
identify him migm assume
that Mr. Paisies’s account
was correct 1f he mage no
response.

e first met MeGrath in

1¢5% “at Faith House,
Finaghy, after bLeing
converled at a religious

crusade. Early on in their
acquaintance he had
accused McGrath of being a
homosexual, but he
(MeGrath) had manaped to
convinee him otherwise.

Suspicions

But his suspicions of
McGrath grew between
1966 and 1971. During this
period Mr X =aic that he
(Mr. X) *“was involved
politically and religiousiy”
and was a2 known member
of a paramilitaTy
organisation. '

It was in 1971 that he first
attempted 1o convey his
Paisiey.
The reason why he thought
of Mr. Paisley was that he
had met him previously
with McGrath.

On the first nccasion he
tri=d@ to make contact Mr.
Paisley was not at home; he
1ried aganin and spoke 10
15, Paisley, leaving “an
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urgent message and a
telephone number”. Mr.
Faisley did not telephone
him back. ]

Mr, X said that he then
”contacted the Rev. .Martin

Smyth. His recolleclion was |

that this was in August,
1571, and that he had not
mentionced Kincora, but had
mentioned  that JMcGrath
~worked in A boays home.
“l conitinued to warn a
"narber of rc"gmus and
other influen mlopw in
Jsaid Mr. X,

“One of these asked me o
muet Miss Vaierie Shaw, 2
Jesding -member of Mr.
FPaisley's church.”

}iiss Shaw, to whom he
provided details about
McGrath und mentioned his
suspicions sbout McGrath's
job in & Boys bome. in turn
asked himm
Paisley. and he agreed

Mr. X said: "To easure
that my story would be
belivved 1 sought out some
old letters which illustrated
some of Mr. McGrath’s
activities angd methods and
rassed these on 1o be
forwarded to Mr. Paisiey ”

This happened some d&vs
before November 4, 1972,
when MeGrath was due 10
take pari in & service in the
John Erox Memorial Free
Presbaierian Church. Mr.
Paisley did not meet Mr. X
at that time.

Anxious

Mr. X said he became
increasingly anxious as
tirne went by,

He swaid: “1 felt that if
these Jetters got into the
wrong hands they could be
misinterpreted. I asked
Miss Shaw on a number of
oceasions shoutl the letters
and Lad given up ali hope
when Mr. Paisley agreed 1o

- 4 meet me on January 11,

9§ 1974.
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“1 was greatly relieved at
this news and prepared to
present Mr. Paisley with &
lot of information about Mr,
McGrath. 1 decided that it
was not my responsibility to

press him to take any
particuiar action but simply
fo present the facts as 1
Knew themn™

Xir. X continued: A4 the

méeeting Mr. Faisley
r( urmed the letlers sisting

nhat he had notretained any
copies. To my amazement
he then informed ma that he
did not wish to know about
Mr. MceGrath but only about
one of the members of the
Church who was linked
with Mr. JMcGrath,

“I1old him all that I xnew
about this person and

. stated that I believed that

he was as much a victim of
Mr. McGrath as the others.
He asked me to confront
this member and I agreed

although I pointed cut thatl
had slresdy done so with no

satisimctory

; result  This
meeting never ook place.”

Continued on Page 4.
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4 Belfast Telegrabh, ¥riday,

i

Continued {rom Page 1.

February 5 1982

Mr. X Jeclared: “1 was -
never asked 10 meet MI.
- MeGrath by nr. Paisley- 1
pever sajd nat 1 hiad been )
corrupled oy M. wMeGrath, . . .
nor heve 1 peen” ovir. X and would contacl us the meet McGrath put Mr. X

a position 10 {ace Tim with

4dded that D€ accepled an 1ollowing 4ay. weatd not. ) . evidence.
astempt had been made 10 He dig so and irformed BE - Mr, Paisiey caid that R e consulted with s
corrupt himl ’ vesierday (Thurscéay) that MT. e cisime were officepearers and L WBS
25 Mr. X was not prepared publisned. then bhe€ {elt geciged that he <nouid meet
:"LDODTTDOUSl‘T to shed his cloek af under n° spligation 10 MoGrath. accompaniud oy
- y anonymity he WaP not preserve Mr. ®'Ss hiz cacrelary. W hHED
Mr. * said shortiy prepared 10 trude guestions AROnYTRILY. mecting ook Ppiace he
Literwards he spoke © the with him (nrough D 5=.1bsoqucn\-l}'. we made miormed WcGrath that he
police when auhed 10 do s Telegraph. {rus ciear ‘¢ Ao X wouwd not De wetcome
py & friend of Miss Shaw- - nr. Fasley caid that he At hus Frrss conierence  any pulpit of tne Eref
fie had also contecied ihe would meet M. X put only ©n January ag, M. Paisley Prosbyierianl Church. I
welfaTe wuthorities 3 he shed his anonymity. said Valcri® Shaw _‘ﬂad farhier 1his week W€ '\ .
annnymaus'ly 7 about From Mr. A's posinon of shown him p lelter writien contacted +he Rev. Marin
Kincora. aponymLity a8n atiack was by r4cGTeth 10 o, X, The Smyth and put to him MT:
Mr. X emid BE was being mbpde on B public reason why he was not 2X's recollection 1hat he nad
prcp:-red to give evidence 0 figure. naming M- X owas becalLEe contacred M. Smyth in
{he inguiry being conducted The 1iruth apout "the 1Be man was no¥ happil¥ August, 1971, snd that there
: By M. Stephen fdcGonagpie.  THATET saud  Mr Faisley, arried and had a famiy- hag Decn DO mention thed
put wisned his snonyTY L0 could not be csteblished Tpe 1c1tEn said Mr. of Kincoré. put menuor
b prcsewed. {his WBY- He wishned 10 Paisley, ‘‘haa some had beed made 1hat
AMr. X approac‘heduswim emph&asise &and yeiterate U T dert?© nes ©° eGrath worked in 2 povs
his siatement jast Monday¥ that *'this ~anole matter” homosexualjfl‘ sbeut .7 home. )
afternoen. 1t was not unul €0 uld be PTAp erly Mr. Paisiedy caid: 1 said 1 Mr. Smyth 1old us: "1 BT
11 pm that @ TeiegTaph ‘mvcsu'pated in & Sworh would LKE 1o meet Mr. ¥ Dol eved sure who Mr. X is.
journalst was able 10 public inguiry- and Mr. W came 10 ihe bDecause nobody NBE
cantact M- Paisiey whe He had beed calling forall church and 1 met him. He mentioned This pame and 1

had bpeen I Lendon &N inquiry of This wtotus pefort  said BE had been corrupted have mentioned n@ nEmMES
1hen a8t @ po‘\iucal meelng \here were any ajiegadons by N tcGrath. 1 asked 11 could be One of two

in Belfast. . from hss Shaw of M. X pim would he face I cGrath prOPit. put 1 suspect Tknow
W hon told at Mr. X had and he waf continuing 10 do and he caid certainiy et whno it is.

made 28 stalemcnt 50 @t i'Lwas"lhe(.nly way.” wr. Feisicy caid 1hat “ir. [ quesxion the
coniaining claims which X's retusal o coniront recollection vou hEYE
Srere at variance ¥u what cheatea TioGrai: put T yr. grest entoned. 1 2T SITE L"*.a\\

M. Paisley y,ad s&IC 8% hig X . . .

Fress conference. M7 We saic that in ialrness
Paisley sait ne did Dot want W€ wished to putto him the
- . to comment . substance ol r, X's
He saig MT- ¥ was ctatoment. Having Gone 50,
spcaking irom penind 8 Mr. Paisiey said that he had
nothing 1@ add to what he
had said previously at his
nad to s3Y fuce Lo {face. Mr. Press _COﬂfCl‘Encc. He stood
FPaisley said he was gver 1t absolutelys Mr. X

prepared for Telegrapb would not face McG{'aLh.
journa!.".sts o be present mt Mr. Paisiey caid he nad no
such 8 meeling. IEC_O'Decnon of & nessaEe
This was put W0 ar. X on being jefr Sor him bY¥ Mr X

_ Q e

Thesday and he agreed ted in 187 Had Mr. X “beer
mee Ying imF uch anwous, he woldrt Smply
circumé\ances. pave leit 2 l_(tiephone
My, Paisicy Wa¥s inigrmed rernber and Jei 10€ maner

accordiﬂgly by us bul then rest untl 1974, .
zsked wnether BT X Air. Dadsiey repeataé that
ned 1@ sin Dis he hod RORIDLE nige: had
. W 3 I oulc not hove

d)fi‘.cuh\\ p serionus Tincaora wWas not rncn'.ionod Il
accusshon had been made and, to the best of ™y !
about 3 person. who WES recollection. there was ne i
going 1@ 1ake part in an digcussion at <rat urnu’!
Oranft gervice in ORE of his aboul 1eGrath peinE |
o jet hi churches and hc was netin err}plo'}'ed im a DOYS yome”
aponyminy: 1€ m
come and put whatever he

*ir. X hed eomy o him o
1ulh wboul NeGrath #nd he
had aehed BT i he wouid
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PASSERS-BY ocutside the
Micrper Kincora boys' home
| ¥, BiHast were today
signis © a petition calling for
a fudjudicial inquiry te

the MNeémosexua] scandal
invlolving teenage boys.

- Members of east Belfast
DUP organised.the petition,
and hope tareise thousands
of signeiures in an etfort w
bring rahout a full-blown
iegal investigation. -

Local 'DUP counciior
Cedric :Wlson was today
‘siendings } the gates of the
noew-enipty home on the
U-ner Newtcunards Road

1g prople passing by to
‘Eigit the pelitions.
Qther DUP members

.were asxing people 10 sign
the petitiens in south
Selfast, east Pelust and
Holywood.

e, Wilson said
would xiso be
petition forms at DUP
Leadguarters on the
Alhertbridee Hoad during
the werek,

Demand

The petitton campaign
was being mounted as the
SDLP joir.ed in the call for
a judicial inguiry tuday.

Dr. Joe Hendron, the
SDLP spokusman on health
and socinl services, said
that nothirg snort of a full
judicial inguiry will satisfy
public demand, and shouid
be set up at once.
Councilor Wilson said

"e wa§ &N enormous
k. ~ondewell of opinion in
east Delfast for a full
juzicial inquiry.

He said: “If there has
been no cover-up then the
Government have nothing
to worry about.

“The public are entitled to
know the facts, and at the
moment they feel the
Goverameni obviously has
s5mething to hide.

“1f there is no proper full
judicial inquiry people will
be msking questions about
this in vears to ‘come It
showid wl! be brought out
into the vpen now.”

Meriis

Lir. Wiison said he did not
think it was oo late to
orgenise a petition ealling
for a judicial inquiry when
the privaete ingquiry into the
Depsrtment of Health

they
leaving

.

Serviges running of the

Fincera home was set to
a ihe next few

L
d
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Pring Kincora inte ¢
 open — DUP

Wi 5

Mrs. Eleanor Hillis, of Carryduff, signs fhe peti;ion
being held by DUP councillor Mr.
outside the Kincora Boys’ home.

He said: "This inquiry
certainly will have itls
merits because it is looking
into the Department's
shortfalls. That is a
worthwhijie excerise.

“But I feel that sconer or
Jatler thiere should be a full
judicial inquiry because
propie obviously feel there
i5 some truth in the
allcgations that are being
made”

petition

G e

Cedric Wilson

One of the first people to
sign the petition vutside the
furmer boys' hume today
weas Mrs, Ejeanor Hillis,
from Carryduff 1

She said: I think 't
shiould all be brought out
into the cpen becausethere
is some fornm of cover-up.

*Pegple just know thure is
something that needs 1o be
brought out. Evervone 1]
have taiked to shares this
Lelief.”

"193

_elrcumstances, 1
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Paisley
reaction
to claims
by Mr, X

THE Rev. lan Paisley
today issued the following
statement to the Belfast
Telegraph: ’

“As Mr. Roy Lilley and

Mr. Jim Gray of the Belfast

Telegraph made no attempt
to authenticale to me the
identity of the Mr. X they
refer to, 1 can only treat
with the contempt
deserve: the lying
printed.” -~

Y was prepared to
confront in their presence
this Mr. X if he would shed

‘his cloak of anaonymity but,

according o Mr. Gray, their
Mr. X would not agree to
such a meeting. That seems
very sirange as he asseris
that he was not corrupted
by McGreth. What has he te
hide? Under these
reserve
further comment but am
continuing to press for a
publi¢ sworn inquiry so that
the fuli truth ean come put™

Mr. Lilley. the editor of
the Beltast Telegraph, said
today: At his
conference on January 26
tast Mr. Paisley referred to
a Mr. X, During our
conversation with Mr.
Paisley this week, we are
satisfied that, when we
mentioned & Mr. X he (Mr.
Paisley) understood we
were referring to the same
person.

“As was made clear inthe
report published in
yesterday's editions, ir. X
was prepared 1o meet Mr.
Paisisy in our presence hut
wisheg 1o retzin his
anonymity. Mr. Paisley was
prepared to me=et Mr, X in
our presence but only if Mr.
X shed his anonymity.”

J

they .

accusutions thes have now

Press,
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STATEMENT OF: EDMURD GERARD MOLONEY

AGE OF WITNESS {if over 21 anter “over 217 _ OVER .21

OCCUPATION OF WITNESS: JOURNALIST

ADDRESS: 2ND FLOOR, FANUM HOUSE, GT VICTORIA STREET, BELFAST.

| declare that this statement consistingof 6 _ pages, each signed by me is true to

the best of my knowledge and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the triat of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 19th day of February 19 82
(5gd) G Caskey, D/Supt. {Sgd) E G Moloney
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WIFNESS

statement was recorded or received.

I am a journalist employed by the Irish Times, my cffice is at Fanum
House, Great Victoria Street, Belfast. Just before the trial of Mains,
Semple and McGrath in the Kincora affair in December 1981, I conducted
some research for a background article which was published the day after
the trial, together with a piece from David McKitterick. As a result

of that research and as a result of a conversation held shortly thereafter
with a particular source, I came to the conclusion that the affair merited
further investigation. I then spoke to my colleague, Andrew Pollak to
ask him if he would be interested in working with me on this. HKe agreed
and I then contacted my News Editor, Mr Conor 0'Clery, explained the
position to him and asked for two or three weeks off normal work and fer

a relief replacement from Dublin, to allow the two of us to do the enquiry.
He agreed and we started properly around Christmas. As a result of our
research which was carried out in some cases individually and in others
together, we published three articles in the Irish Times dated 12th, 13th
and 14th January 1982. Regarding the article on January 12th, re the
alleged 1976 prostitution ring, we were initially put on to the story by

a social worker source. This source had come across the story by hearsay .
from a second more senior social worker socurce who had been involved*in the
case. Andrew went to see the secomisource who revealed to him, and broadly
confirmed the story. This source also named a source in the RUC who I will
call RUC Source 'A', who he said had further knowledge of the affair. I
then went to see RUC Source 'B' who also had some knowledge of the affair
and as a result of that conversation, discovered the name of the boy to

be R23 and the fact that his uncle, KIN 183 was the close

relative that we had been told was the prime mover in the business and who

1

(Sgd) E G Moloney
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had been imprisoned for homosexual offences against his nephew. Andrew

and I went to see RUC Source 'A', and as a result of several conversations
we felt that the story merited publication_. ¥e also went
to see (UNNRK] who lives in _ and spent an hour with him.

One of his first remarks to us was that it was thanks to his case that the
Kincora business was e*poaed. We then questioned him very closely about what
we had been told about his involvement in the affair. He denied that he was
involved in any homosexual prostitution ring but then went on to confirm
several times that he had, at the time, threatened to bring a lot of important
people down with him and that he could have written a book about the affair.
RUC Source 'B' had earlier told us that preliminary investigation of the
case had led the RUC to request via a senior officer, for extra detectives

to be put on the case to fully investigate aspects which had emerged. These
included the suspected involvement of British officials seconded to the
Northern Ireland Office, of which two were suspected, at least one member of
the RUC, Justices of the Peace and business men in a homosexual prostitution
ring invelving boys in care at Kincora and other homes. The suspicion at the
time was that at least seven men were involved. We were alsc told that the
identity of some of the men had been known to the police. Some had been
identified by and others had been traced by car registration
numbers. These were of cars seen outside hotels where it was suspected that
boys were taken for the purpose of homosexual activity. We asked for the
names of these people and for the name of the senior policeman through- whom
the request for extra detectives had been transmitted. These were refused to
us in the former case because these were suspicions only at the time and in
the latter case because this was an internal police matter. Subsequently
through other sources in the RUC we discovered that the senior officer was infact
Chief Inspector Carlisle who we understand is now retired. We did not speak

to Chief Imspector Carlisle. We understood that the request for extra Detectives
was turned down although our source declined to tell us who might ultimately
have had the final say on this matter. I do not intend to name any of the
sources in relation to .the January 12th story other than those we have named
in the articles or whose names are a matter of public record. In relation to
RUC sources 'A' and ;B' it should be noted that the approaches came enti}ely
from us and it was our feeling that these sources had only spoken to us
because they had a deep concern that there might be outstanding aspects to

the Kincora affair which merited further investigation. We were also led

to believe thatwas in Kincora and another home in the Belfast
area., Regarding the article published in the Irish Times on 13 January 1982,

again we cannot name individual scurces other than those named ms such except

2
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to say that they were either in the social work field or closely related.
We have consulted our sources since the start of our investigation, and -
they re-confirmed that the information supplied to us and reported in

13th January article had already been communicated to the police during
1980. We contacted a social worker Source 'A' who we understand had net
talked to the police before and we suggested that she should contact
Superintendent Caskey. She was agreeable to this. The bulk of the article
concerns the case of a former Kincora inmate Richard Kerr and the headline
refers to the death of Stephen Waring. With regard to the reference to two
other homes being unsuitable for Richard Kerr following his release from
Borstal, we were told that one was the Westwinds Hostel and the second was

an un-named home in the Craigavon area. The article on January 14th was

entirely about the case of_~uho was interviewed twice by us -
once in_and again in the Irish Times office.

The second interview was tape-recorded and he gave us a photocopy of a
letter which he said he had written in 1971 to send to the Press and which
was similar to letters he said he had sent to the Welfare Authorities and

to the police. On further enquiry we discovered that he had not personally
sent the letter to the RUC Tbut had handed it to someone else to post for
him, Neither had he sent the letter to the Press. If required, and in the
knowledge that_ had no objection to us keeping and playing

the tape to others, we would make this available to the police if necessary.
Regarding the article in the Irish Times of the 4th February 1982, the
information came from a police source except biographical details of

Mr Whiteside. The information re dispute between RUC officers concerned, the
case of Sergeant Jimmy Cullen, Donegall Pass RUC who, in 1973 as a result of
& drugs arrest involving a Kincora boy, developed suspicions about affairs

at the home. We were told that he submitted a preliminary report, which made
its way to Assistant Chief Constable Billy Meharg. We were told that the

two officer's versions of events agreed up to that point, and that

Sergeant Cullen was instructed to investigate the matter further and submit
a second report. Here the versions differ. Sergeant Cullen apparently has
said that he submitted a second report to Mr Meharg but that Mr Meharg claims
to have no knowledge or record of this second report. However, we were told
that Sergeant Cullen "Has an ace up his sleeve" in the sense that he has a
copy of that second report. All other reports published by the Irish Times
were either a matter of public.record or were as the result of a Press
Conference and subsequent media interQieus given by the Reverend Ian Paisley.

During the course of our enquiries a social worker source who we shall call
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social worker 'B' told us that a senior social worker, Gordon Higham,

who had been told about suspicions of irregularities at Kincora had,

upon taking the matter up with higher social services authorities, been
taken to the Department of Health and Social Services Headquarters,-Stormont.
and had been shown a file on Kincora. Afterwards he had remarked to a

close colleague of social worker 'B' that its content quote "would make your
hair stand on end". He is also alleged to have said that he should keep
away from Kincora because of the links with TARA for his own good. We
interviewed Gordon Higham during the course of our work and put this to him.
He denied it and said thét the only file that he had seen was that which

has since become known as the 'Harry Mason file'. Sometime after this

we were told by other sccial worker sources that a departmental (DHSS) file
on Kincora had been mutilated and sections removed. We were alsc told that
the Eastern Health Board file on had gone missing from Eastern
Health Board Headquarters. We were unable to check any of this. I am now
handing Detective Superintendent Caskey a three page document which I have
been asked to exhibit as EGM1. I have signed each page of fhe document.

I'm handing this document over for two principal reasons. The first reason
is that two sources have told me that Hubert Nesbitt was an associate of
William McGrath dating back to the 1940s and the 19565 and that at these
times he was suspected of being a homosexual. The second reason is his
relationship with senior policemen, including ACC Meharg. I would like to
make it clear that the remarks in relation to Bill Mooney have absclutely
nothing to do with this enguiry. The remarks re Blevins relate to a separate
document, three pages which I'm now handing to D/Superintendent Caskey
marked Exhibit EGM 2, with each page signed by me. I would like to make it
clear that the document EGM 1 is based on my memory of the conversation
with Hubert Nesbitt. I took notes at the time which are now I believe in
storage with my furniture and personal effects. I am now handing over a
document known as the Folio Document which I have exhibited as EGM3

(2 pages each signed). This document should be read in conjunction with all
other documents I am handing over. These are as follows:= Exhibit No EGM 4
(1 page), EGM5 (one page report by Jack Holland), Exhibit EGM6 (one page
report by David McKitterick in the Irish Times on 13.1.1977), Exhibit No EGM?7

(one page headed further conversation with Mrs X - 2.2.1982), Exhibit No EGM8 -

(letter from McGrath to Reverend Paisley (one page dated 1.5.1977),

Exhibit No EGM9 (5 pages headed material gleaned from talks with MrsX),
Exhibit No EGM10 (4 pages headed "Typed up notes of conversation with source
'X' on 30.1.1982"). The two documents Exhibit EGM2 and EGM3 were both given

o
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. to mé by a source known as Mrs 'X'. Relating to EGM3 first, there were

two theories in existence at the time this document made an appearance in
1976/77. The first was that it was an attempt by members of TARA organisation
to smear a number of individuals within the DUP and thereby divide them.

The second theory is that the document was some sort of intelligence report
written by William McGrath to someone in British Army Intelligence. There

is no evidence for either theory except that when it was produced to

Clifford Smyth prior to his expulsion/resignation_from the DUP Dr Paislef

is said to havé said that he got it from a Stormont Castle source. This

was current at the time and was repeated to me recently by one of those
involved in Clifford Smyth's resignation. Another theory thch was given to
me by Mrs 'X' was that it was written and anonymously circulated by what

she described as a political/paramilitary person on the Unionist side who in
1976 wanted to stop DUP plans for the 1977 Loyalist Strike. I could find

no evidence to support or deny this or any theory. Exhibit No EGM4 is my
typewritten note of a telephone conversation I had with a Church of Ireland
figure on or about 4 February 1982. It was this figure who introduced
Nesbitt in the conversation. Exhibit EGM5 is an article written by

Jack Holland, published in the Hibernia on & February 1977. It relates in
the main to the folio document Exhibit EGM3, You would need to consult

David McKitterick about the article published in the Irish Times on 13.1.1977
which is Exhibited EGM6. The source of the documents Exhibits EGM7 and

EGM10 were conversations with source Mrs X on 30.1.1982 and 2.2.1982. If we
teke Exhibit EGM7, the content is the result of telephone conversation with
Mrs X. It relates primarily to the conversation she had had the previous
night with a former member of the DUP. According to Mrs X this person had
left the DUP because of McGraths homosexual activities. The names mentioned
are Simpson Gibson, a poultry farmer in Newtownards. The referred to
is a originally from Ballymoney, County Antrim who was said

to have lived in a homosexual relationship with John McKeague. He was
charged and acquitted with McKeague for the 1969 explosion which precipitated -
the resignation of Captain Terence O'Neill. Mrs X first came acrossn
the Summer of 1969 when he was arrested for disorderly behaviour during
disturbances in the Shankill Road area. I have checked to the best of my
ability, the allegation that uas a former Kincora boy and found no
evidence to support it. The Gracey is I believe a Trevor Gracey who, if my
memory serves me correct, was either charged with the 1969 bombings or

some related incident. The Robinson is Peter Robinson MP. Exhibit No EGM8
is a letter from Willjam McGrath on behalf of TARA to Dr Paisley on or around

the eve of the 1977 Loyalist Strikey "The Exhibit EGM10 is based on notes of
L)
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. a conversation with Mrs X on 30.1.1982. The first page deals with how she
first became suspicious of John McKeague's sexual inclinations , McKeague's
relationship with Margaret Miskimmons and his relationship with
. As a result of her suspicions she investigated this and
discovered a link between John McKeague and William McGrath in the context

of some sort of racket involving young boys. In particular, she remembers
one young lad who she declined to name other than he was called -. I
understand that Andy Pollak . may be able to provide more information on this.
Her conversation also cutlined a link between a man called Alan Campbell who
was incorrectly described as a Minister in the Free Presbyterian Church,

but’ is a leading figure in the DUP, In particular she related one incident
which suggested that Campbell had been cleared of a charge of interfering

or abducting two young boys in care because Margaret Miskimmons, a mutual
friend of Campbell and John McKeagne had provided a false alibi in Court.

In the context of talking about the transfer from Belfast to Magherafelt of
the Reverend William McCrea, a Minister in the Free Presbyterian Church, my
source told me of the reasons for a split within the Free Presbyterian Church
in Dungannon. The story was told to her by the present Minister of the
Dungannon Free Presbyterian Church which had severed its connections with

the parent Church. It apparently had something to do with a homosexual
killing involving two members of the Church. My source also told me the story
of a young boy who she called -from the Ormeau Road area who had helped
her with election work. They became friends after the election and -,

who my source declined to fully name, had told her of strange political
meetings hosted by John McKeague. Following one meeting at the Royal Avenue
Hotel attended by McKecague, Alan Campbell, other men and a number of youths,
at which homosexual advances were made, he had come to her in a distraught
state. Following the murder of Brian McDermott that year in 1973, -had
come to my source to say that he thought that the murdér might have had
something to do with the strange meetings, including the one at the Royal
Avenue Hotel. My source told me that she put- in touch with the police
who later told my source that -had given them very valuable information.
In other conversations with Mrs X and as a result of information, Andy Poll- ..
had come across,my source confirmed that amcong those who associated with
John McKeague and Alan Campbell in Margaret Miskimmons house during 1969/70
were Harry McIlroy and Ronnie Whiteside. McIlroy is chairman of UNICO Finance
(Merchant Bankers) Howard Street, Belfast, Exhibit No EGMY relating to source
Mrs X was compiled by Andrew Pollak.
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*x" on ucde delegation te chichester elark in summer 1969

Hetarial pleanci frem talls gith zo "

18/1/82
togather with paislay and megrath (" chalrman of duneairn young unicnista
at the tima)s In 1971 ccapalinad to RUC at dcnapfll 7253 (ruc man ¢33 ealled

cullen = " thought he was a2 bit of a Paisleyite = not interested in his
cc:nplalnt) about megrath atklnco*a .ha'd only heard about kineora becauss
megrath had gona theres cullsn asked "z if he would telk to his boss,
probzbly an inspectore

david broma of protesiant 4is tele groah one of megrath's youns
mene alan emerp campball and john nekeapua cherped with abuse of boys at

bzwnsoreo psisley supposed to have got tham offs

. harry mollyoy, renagar of msrchant tazmkine ao (and forzer young
unionist from duwmuarsy?) in donssell ‘strset uszad to know negrathe "z

mat him at a peliticzl maeting end later wrote to him esking 1 ke could

discuss a thesis ha was donz with him ("x" later went is gusens)e "xX" says
vhetv when Le arrived et meilroy's docr and neilroy ssw ®ho 1% wes he elosed
tha dosr in his faces o

"x" also went to johz malona with his ecomsleint about mesrgthe

mzlong is big chazplon of ccamprehensive education, now tecches e% Quzans

"x" went to him in the early 70s but malons wanted to know rothi ng ebout

=

#sked "x" why he was so worried about it and asked nim wisther homosexual
ectivity around mezrath was "overt"e whenm told that it was he seid: "it eight be
rart of the treatzante” "x" s52id malome seensd to koow exectly what he was
telking doute later when malone was dus to twn up at meetings on educational
maiters in which "x" was also dwe to teke vert, he never appeareds zalone
used to live w=ry nsar kincsrae

#hen andy phonrd malone he ssid he must have the ¥rong man and
pointed Lim towards a man who used to work for *he eastarn healtih board, ted
e long,

"x" also told jim mccoramick, a vet and lsy mrescher froa earryduts,
wio said he would take some steps 4o mt some thing dons stout megrath at

Kincoree
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Captain N . .
. , British Israelite, mesber of security
forses and friend of roberts bradford and fraser agnew (read lesson at

bradfard's funeral), w254 complained to paisloy about megrath long bafore *x° =
and bafore megrath had gome to kinscoarae (]:k“ona -o Lives at_
<LoZ70 somewhare off»_ Ha was. secared stiff 12 years agh =
mhen he made the complaint - thought he wes goimg to be killed - was suspicious

of oranze volunteerse Hates all political ang paramilitary organisations now,

but atill in religious eloud ouekoolands . r

20/1/32 ""x" slad he tried to make aporcaches to paisley as early as
1971 = unsuceassfully = so original aprrcach wes from velerie shaw.
teld "x" he had complained to paislesyhout mcerath es early as 1968/69. -

when he saw paisley in January 1974 - at valsria's urging e

paislsy exied did not want io know sbout megrath butgenlsebout his men
¢ smyth and david browms paisley asked bota "x" and whether thay

wara prepared to confront olifford scyth = both siad yes = did rnot heer ﬁ:;ythiag
fucthere .
"x" says ho hsd slready %old oliffard szyth ebout mepmih’s
homosexval activitiese anyth said he hag only found gut about it recentlye
in the misleyite eounter demonsiration tc the 1916
commadoration march in 1966 maprath mrovided many of the banners in the mrede,
asked peigley if he could earrv his own banners: "irelend belongs to ehrist
b7 right of calvary" and "rerew mationel ¥Yigowr by crowning christ king".
moprath earried hymn wriiten by thomas asha in SizEy=firy=
fly=leaf of his hymnb.ok: "Let me carry your ecross for Ireland, lord, for
Irelznd week with tmerscee”
in 1966 mcgrath met paisley and said he was worried that
‘Peicley was baceming doo identified with the zelvern street murderse meprath
elsc wroie anonyncus letters t?\;dns to smesr unionist leaders with 1966 viclerss
ani tske spotlipght avay from i aley.
w mertin smyth #nen he was minister at timghy hed complaints
frex his perishicners abeut rcpreth's hompsexval activitiss at faitk house, then

in finehgve two ladies in & free presbyterisn becksbop (in done-all careet?)
1 said they know megrath was homcsexusl befcre he got married in the 1940se

o

3
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, , Lﬁ i.\.\.} \_/
_ o around {1969=70 at peisley's old chruch At the bottom of

the revenhlll read peisley helg arzsetsEg after chruch meeting to raise -
volunteers far the d}‘ence of the churche mcerath, sayth and brown collecting
names of volunicerse

articls in sunday news 2/3/1, consi sting of attacks By
UVF end tarz one each other, :
"x® quned letter together with heyburn and brecwn in
order to buy prln.mg equlpment. for tare - still has lettars
in 1969 megrath sent cut a lster to all lsading loyslists

»

sl b E e A i

inviting them to take pert in unity t=slks in his housce only norman porter, ot
013 reve prods refused to goe desmond boel, martin smyth, james molyneaux,

william dDug—»&S (dt.nolvan), ian paisley, bill craig all accepteds but
meeting never took places

21/1/32 domescmerrneaue Tx" s2id molvmeusr met meerath in
=d= portedcyn arcund {969 together with "x", billy douglas and ce ==& smyth

(or me :py’i,h).
P KIN 346 e 5Ts memorial a“I‘ag:/ nad arms sales

velerie shzw said a zen ealled 'johnston soms bing'

to fzra.

IR
Lkl

(reid?) left the free presbyterian chruch in dungannca snd is writing a bock

about g7 its _ ,
: "x" told three prﬂsbyterla!}mLi sters about mcerath at

wricug tires: rev hehe acheson, who is 2zlsc a malome resd psychelogist;

g T Y B Ty s T e ¢ . st 1 o S e et 1 e e rm s e 1

reve rey leckington and rev brien kennewey from crumlim (who is the man-
who pfhoned we andy anonyaously and said he should lock at free rresbyterian
miristers = also seid martin smyth was talling people insigdethe orange 6~ order

o
ity

R T

tc keep away from meersath because he wes bent)e

e e

T

"x" elso told rev Jjekn morrow (corrymeela) amd rev sidney .

CT

eelle ghan (sar:arit:ins)-g

g‘r‘

- (o; Uode dslegaticn to bill 01'5.15) y.

26/4/82 People in p:Lctura mEn ¢orsBiEg crossing in front he ¢
thinkg is f—ank 2llon 3 otkers are b_.lly belshaw : now dup mayor of lisburn E

and ronrie \ft}"si de, a homosexusl friend of 2len ¢zfp campbell.
r
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alan campbél.l ( & british israelite who is still a

repualr worshipper at mart_,‘ra memor:.al) picked up kincore boy and tcok him
to peb KIN 348 's flat in the shore road ares, where ho interfered w# h
him, boy mads complaint and c.empbe].l wes chargeds mocrath said boy was from

kincorge mrgeret m-sk&%émg msb.mmms pronded alibi that got cam,,bell ai' fa

mogreth brought campbeil to his house before trisl and
told him he could do scmething for him but first he (cempbell) would have to
admit he was ahomosexuelo campbell refusede , !

when "x" broke wlth megrath he went to carnbell but
campbell denied thet he was a horosexwmlo cempbell g nzg ..y - one ef-a for

aronymous letters and phona ce."lSo recards of ma-athd campbell's 4risl lost? -
nothing appesred in the rrerse

—
. crzpbell sweka cloze to zckegpusohls girifriedd, nora
hurs (from fortwilliam area) - who "x" thinks he took as cover for kis
homcsexulity = worksd politicglly with nekes pie )
megrath disliked mekespue = &b dohawep-reparded him
a5 a communisie

.: was there another tare rlal in whiech megreth used his
influence and the peaple got of f end nothing appeared in the pape"s7

"x" sazid he met molynesux in zacerath's houze in eerly

_.l UDR Captain Nj
1970 or ezrly 1571 ) (greenwood avenue). - he cleims, hed told molynesux
. [UDR Capt N
about mcgraﬂl's homesexuzlity before thiso. (RN broke away from moera th

ater he found eut about meerath's homosexuelitys - , \

. v 1
I T L LT .

tara led by university gradustese @

Dograth and 6o smyth both got references f‘rom/
paisley before they went oz s trip to hollanmd in the mig sevnet:.es. tney bought

arms in hollend = link up, claims x" with right wing mtarna.tlonal orzenisation

religicus orpgenisztion with scuth a.frlcan gennections which peilsey :Ls involved ine
w2s mograth a member ofbritish intelli~ence? a}:vm\s ":r."o
a mn called roebert nefiarlene also involved = hed a wee
shop 1n shore rced or rethcoole = metber of tara, close to Fruck frank millar,
involved with mcprathe

toumy pessmore ang perheps james melyneaux also closely
involved with tarse

added by the HIA Inquiry OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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= ' : nyt ﬁ:h talked %twice (to different peoﬁle?) to the

british army. on ore occ&slon . british intellipence officer brought him to
4Rk thiepva] barrecks and left him in a roor with a folder meime marked

P "tera® lying on the tablee the person the officer seemed most interested in
' in the orgenisation was cotobopp, & manayer at the %g‘é lembard and ulster bank
in belfaste
"x* algo seid he had been in contact with a senior
mauber of tsre who hzd once been told %o ill hi_rn,';:"x"\o_ this man is talkéng
about inuernation_.l coenrections, arZs buying etc and is thinking ef italking to
the press zbout it alle he has to be careful because some of the thlngs he
will talk about would put him in jaild

"x" szid mcerath had him linped up for the political
lepdership of the movement that would toke over ne irelsnd ir the-middle
of some doomsdey situationg like a british withdrawsls the only problem meerath
todl "r" was tcat he hod an "emoticnal block” reaning he was not yet a
homosexuele thers was slse talk zbout a "night of the long kmives" in which
alternatize loyzlist pelitielel lasders would be done saway witho
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TO BE COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS
BEEN WRITTEN

Form 38/38

(Plgin) 280
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STATEMENT OF: ANDREW JOHN POTLAK
AGE OF wiTnESS [if over 21 enter “over 21"} ‘QVER 21!
CCCUPATION OF WITNESS: JOURNALIST

I declare that this statement consisting of 3 pages, each signed by me is true to the
best of my knowledge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence
at a preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if

I have wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 2hth day of February 19 82 .

{Sed) D B Elliott, D/Sgt !Sgd) Andrew Pollak
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS
statemen: was recorded or received.

I am a freelance Journalist working with the Irish Times in Belfast,

I was present during virtually the whole recording of the statement

made by my colleague Ed Moloney and have read his statement in full.

I can corroborate all those parts of it in which he deals with interviews
with sources at which I was present. I was not present during his
interviews with RUC Source 'B', one cther unnamed RUC source and Mrs 'X'.
I did go to Brighton in Sussex to telk tc Brian Todd, a Senior Social
Worker who, in the mid-70s, had been Assistant Princigal in charge of
Residential Care in East Belfast. He told me when I spoke to him shortly
after Christmas that he had received a complaint from a member of the
public about a boy having been interfered with at Kincora in 1975. He
passed this complaint on to his immediate superior, Mrs Minn Wilson.

Some time later the District Social Services Officer for East Belfast,
Clive Scoular, mentioned that he was looking into it. In early

January 1982 I went tc see a Senior Social Worker in East Belfast. This
ie the Senior Social Worker referred to in page one of Ed Moleney's
statement, who told me that when he had taken a complaint about a boy

at Kincora, Ritchie Kerr to his superiors Gordon Eigham and Clive Scoular

in 1977, they decided to talk to the police about the matter. This

SIGNATURE of WITNSS: ... Sgd)..Andrew. Pollak

7
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STATEMENT OF: ANDREW JOHN POLTLAK

Senior Social Worker, who I don't wish to name but I will call Social
Worker 'C', said the RUC told them that they already knew of the situation
in Kincora and that the police and the Department of Health and Social
Services were already liaisoning on it at 'very top level'. He was asked
not to pursue his own enguiries because this would 'rock the boat'! and
might prejudice this high level enquiry. Some time previously, probably
around late 1975/early 1976, Social Worker 'C' had been approached by
whom he did not name to me, who complained that his uncle
had been sleeping with him and prostituting him. alleged

that his uncle was 'highly involved in a ring of homosexual people'.

He alleged he was taken to hotels in the North Down area by his uncle

and if any man in the group showed any interest in the boy his uncle would
let him go off with the boy for the night. The boy alleged he was being
used in 'a prostitution situation.' Social Worker 'C' said that it would
have been difficult to prove that money actuslly changed hands but -
mad expensive clothes, stereo equipment etc, which he said were
presents from his uncle's friends. Sociel Worker 'C' said the policeman
investigating the case indicated to him that he was coming across

a lot of fairly influential people in the course of his enquiry. 'C' felt
that the policeman was unhappy after the case was closed with the
conviction of the uncle - who I later found out was - because
there was a lot more to it. who 'C!' did not name to me had
said to someone that he would take other people with him. Social Worker 'C!
also told me that Clive Scoular had told him in late 1977/early 1978 that
he had seen a file at DHSS Headquarters which was related to the top level
investigation it was claimed was being carried out jointly by the RUC and
the DESS. Social Worker 'C' said that he had spent a day with RUC

detectives talking about the Ritchie Kerr case during the 1980 investigation,

during which he had rzised the case. Later when I talked to RUC

Source 'A' referred to in Ed Moloney's statement, he told me that
-used to pick up his nephew from the__
RUC Source 'A' also said had spent time at Kincora and another

home in the Belfast area., I want to emphasise that our approaches both to
Social VWorker 'C' and RUC Source 'A' were made entirely at our initiative

and I felt that they talked to us only as a last resort and out of a deep
concern that there might be outstanding aspects to the Kincora affair which
merited further investigation. I now wish to refer to a document which

is marked EGM 9, which is material gleaned from four conversastions from

a source who I would like to refer tosas Mr 'X'. This man is the Mr 'X'

SIGNATURE OF STATEMENT MAker: (Sgd)  Andrew Pollek
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STATEMENT OF: ANDREW JOHN POLLAK CONTINUATION PAGEND: _ 3

referred to first by the Reverend lan Paisley in his press conference in
Januery '82 and is entirely separate from Source Mrs 'X', who talked only
to Ed Moloney. The dates indicated on the document are the dates on which
I met Mr 'X' and the document consists of notes I made for my own use
after those meetings., 1 would like to make a few clarifying points with
reference to this document. With reference to notes of the interview of
18.1.82 I now believe John Malone has died recently. With reference to
20.1.82 conversation, I now know thatcomplained to the Reverend
Kartin Smyth about William McGrath's homosexual activities in 1968/69 and
to the Reverend Ian Paisley sometime later in the early 70s. Source 'X'
has also showed me the letter signed by him ('X'), Jim Hayburn and David
Browne, as guarantors and witnesses to the sale or hire of printing
equipment for William McGrath in late 1969. With reference to 21.1.82
conversation 'X' did not say it was of the _
Church who arranged arms sales to 'TARA', but of the DUP, now
deceased. He emphasised that this was knowledge gained second-hand. With

reference to 26,1.82 conversation, the referred to is not the
who works in the BBC, says Source 'X'. He also says that

though he had heard of a false alibi that got Campbell cleared of charges
of interfering with a boy, he did not know the name of the person who
rrovided that alibi. He also points out that it is ﬁot totally accurate

to say that TARA was led by university graduates. With reference to
conversation 20.1.82, on Page 3 of document EGM 9 the firct paragraph
refers to Clifford Smyth and David Browne. In conversation 21.1.82, on

the same page, first paragraoh, it is unclear from my notes whether Clifford
Smyth or the Reverend Martin Smyth is being referred to. I am not satisfied
as to which one it is. In reference to the photograph in the “irst paragraph
of 26,1.82 conversation I intend to meke available to the police a copy

of this photograph. The- - girlfriend of Alan Campbell - referred
to in 26.1.82 conversation, was last believed to be living at
_. In the same conversation I refer to Robert McFarlane,
Source 'X' is unsure where his shop is - it could be a toy shop on the
Holywood Road. He believes McFarlane lives in the Street behind -
Presbyterian Church, which also contains_. McFarlane
knew both John McKeague and William McGrath. In the second last paragraph
of the document, 'X' says he does not know the identity of the senior member
of TARA referred to.

9

SIGNATURE OF STATEMENT MAKER: ... 0 .
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REVEREND THOMAS SHAW
STATEMENRT OF:

OVER 21
AGE OF WITNESS (if over 21 enter "over 21"}

OCCUPATION OF WITNESS: MINISTER

ADDRESS: _ NEWTOWNABBEY

| declare that this statement consisting of 3 pages, each signed by me is true to
the best of my knowledge and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 27th day of April 19 82
(5gd) P King, D/Const (Sgd) Thomas Shaw
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

staternent was recorded or received.

I am presently the Minister/Clergyman of Christ Church (Congregational)
Church Abbotts Cross, Newtownabbey. From 1966 to 1975 I was the
Clergyman at Connsbrook Avenue {Congregational) Church, East Belfast.

I can remember the early 19705.when Roy Garland and his wife attended

my church on a regular basis as an "adhergnt" member of the congregation.
I had a number of pastoral visits to the Garland household during this
time. Similarily I knéw.William McGrath at or about this time when a
lady member of my congregation asked my advice about the purchase of a
Persian Carpet from a place near the Greenwood School. I went to where
she had told me, on her behalf, which was a house opposite Greenwood
School in the next street countrywards from Belmont Church Road. There
was an extension to the house where the carpets were displayed. I was
dressed in my clerical collar and introduced myself. He in turn may have
introduced himself as William McGrath. We had a conversation about his

collection of religious books of which I am very interested. He saié,

" if my memory serves me, that he was a member of the Methodist Mission and

he noted where I worked. Some time after this, again I cannot place a
time on it, I received anonymously through the pos{, to my home address,
then _ a semi-religious-political poster sized
document cn behalf of the TARA organisation. I was-not aware then about
the existence of such an ofganisation- During one of my visits to

Roy Garland's house I was aware that he was politically involved within

the Unionist Party so I mentioned to him about receving the TARA document

(5gd) Thomas Shaw
SIGNATURE QF WITNESS. . oo eiceet s oo eeeeaens s e reveees e
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. STATEMENT CONTINUATION PAGE

STATEMENT OF: REVEREND THOMAS SHAW CONTINUATION PAGE NO: 2

and asked him about its relevance. He told me nothing about it other
than William McGrath was a member and that McGrath also had homosexual
tendencies. I gathered from the gist of the conversation that Garland
may have been approached by McGrath. It was obvious that there was
certainly no love lost between Roy and McGrath. I definitely do not
recall Roy mentioning any Kincora connection during this conversation
nor was I aware that McGrath was involved with Kincora until the 1981
investigation. As such I did not from memory put any specific
importance to Roy's conversation to cause me to take any official action
of any kind. In early 1981 a casual membor of my congregation,

Frazer Agnew, approached me after church one Sunaa} night, a short time
before the scandal about Kincora broke. He.stated to me if I could
remember what Garland had told me about McGrath and that I may hear more
about it. I knew Frazer Agnew was in the Official Unionist Party and was a
friend of Roy Garlands dating back to their involvement in the Young
Unionists. Agnew is presently a Newtownabbey Area Councillor. When the
scandal did break I still did not place any significahce to Agnew's
remark. During 1981 I only took passive interest in the ongoing
investigation because I knew McGrath was involved. One Saturday morning
about 6 weeks ago I think about a week after the press divulged that
Roy was '"Mr X", Roy contacted me per phone. He asked me if I could
remember him telling me about the Kincora situation involving McGrath.

I answered him stating that I vaguély recollected a conversation about
McGrath but could not recollect Kincora being mentioned.  He told me
that when he mentioned it to me I got very annoyed and was going to go
to McGrath but he advised against this. I told him I could not recall
this action and still to date do not remember this happening within

our conversation in the early 1970s. We then falked on the phone about
his family ete. About a fortnight after the call from Roy I received

a call from an English Reporter on behalf of the Daily Mail. He told me
that he understood I may have information about McGrath in the prison.

I presumed that Roy had passed on my name and I was not pleased about this.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: ..(Sgd) Thomas Shaw .
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What I told this reporter was not in any way connected with the
Kincora investigation relating to McGrath but simply about religious
aspects within the prison where I would sometimes wvisit and preach.
In the light of this I phoned Roy which was answered by his wife,
-. I told her to tell Roy, who had an appointment at 1,00 pm
with the reporter.in question on that day, that I was not to be
mentioned by him again within the context of the prison. I do not
know the name of the reporter but I read two articles written by him

from Roy which did not include my references as I had requested.

SIGNATURE of STATEMENT Maker: ...\ 599) Thomas Shaw

Form 38/36[a)
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TIERE WERE 1wo strands
aof Protestant tradition on the
Shankill Road where | was
born. One wus a colourful and
exciting "Kick the Pope”
element which merged into s
respectable  Orangeism. The
other was 4 fundamentalist
Protestantism  which regurded
Orangeism as ungodly, One of
William McQrath's objectives
was (o dnite these two strands
of Ulster Protestantism.

My father’s Tumily had a long
histary of Ornge ussociations but
both my paremts were “saved' in
the spring of 1928, As a resull my
father transferred to a “Chrisiiun™
Lodge which only admitted
veyyed™ men. Eventually he left
the otder and devoled his spore
time o the work of a mission on
the Shankill in which he became
on  pssociate pastar. | wus
“suved” Hl 0 mission conductsd
hy my futher's lodge in 1948 at the
age of seven. However after
pinching fruit rom shops  und
raiding the Shankill Graveyard for
wood [or bonfire night 1 decided
thor { had “hacksiidden.” At u
religious crusade in ke King's
Hall in Bellast in 1955 [ decided,
nol oply w “come hack o the
Lard' hut W dedicate my life to
Hix wervice.

A Tew manths ufter this | heard
Willism McGruth speak at a meet-
ing in the missiva hall. 1 can,
distinctly remember  the  fecling
that there wusy something abwul
this nuia ! didn't like, but what he
had 10 say did impress me. He
showed stides of hiy work snd ofjd
about  Faith House in Filwqhy,
South Hedlast, which be said luul
been bought with money supplicd

by the LBord's people  thraugh
“faith.”” flis messape  wos
tunsicafly that the “ancient™ Prui-

extant (with was dying oul even in
Ulster and thu we were heuading
towards 0 great  crisis tlur||nf;
which the streets would flow with
bleed. His slides depicted super-
stitious Catholics benighted hy 1he
“foretgn and cruel system of
Romanism" climbing Croagh Pat-
rick on bare feet. These saine
Cutholics were in dunger  of
becaming Cammunists  if  lhey
were ool evungelived, e said, und
it was part of Tli!l culling to recruit
yaung peaple (o lace this
chullenge. Tu  demonsirale  the
meuniny of Caminupism he old of

PSNI Docs - annotation
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g Communist who named one of
his dugs “Jesus” and the other
“Chrisn”, Nothing further neceded
10 be said,

Mc(itath later invited me 1o
visit Fuith House, und on a cold,
tark November night at the age of
IS I made my wuay to Finughr
surprised that 8 milssionary should
show an inkerest in me. | found o
notice board at the cid of a lune

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

}und the dissipation ol
emotionyl encrgy which should be
devoled to Gnﬁ.

He awsked inc to return in o
month ur s0 and after some initin!
doubt ! meturoed. ke continued 11
talk sbout politics amd sex but
always in tha coatext of Christiun
service. While he condemned
homosexual relationships he 1
me that o balanced individoul must

‘

awF [ QER. uwmnﬂ%ﬂn&ﬁlﬂﬂlxiﬂ_

eventually started mllef L..-at u
England in

Elcacc neur Windsor in
September 1960, The  experience
of college life was rofreshing and
liberuting. I felt a prowing sense of
the preseace of God in my life.
This wus weakened somewhuat as
the old Ulster suspicion began to
asser] jtsell. MeGrath thought thut
the teaching of the college was not
us fundamentalist os it should be.

I

complete  some  “political”™  busi-
ness which he could aot discuss
with me. | wos {eft reading “The
Dievil Rides O™ by Denis Wheat-
ley. McOrath soid that this was a
true story which had token place
in the ared of the ooliege.

Later he seemed perturbed
sbout his children and usked me
10 pronise that il anything hap-

I feel compelled to write these three articles for two reasons. Firsily | fee) thm if s nevessary to set my actions in 8 wider context,

because of misrepresentatlons. Secondly and more importantly I hope that fellow Ulster Protestants may
we have been manlipulated by forces which tmd Infllivated cur loyalist or?nnlsntlnns and which are foreign to all
traditions, 1 belleve that these forces ore on the wape but the price of

o realise that
{ I5 besl In oar

encour|

iberty has always been eternal vigilanee,

Ii seems to me thet these forces have, up untll pow, succeeded, with the help of the Provisional IRA campaign to destroy all
attempts to achieve o seitlemeni of the conflict. We desperately need pew siable structures of government which would enchie all
Ulster people to purticipate in decislon making and construct thelr own future, It ts:my hope that these articles moy contribute In some

smnil way towards this objective. It goes almost withoul saying thet any progress

destructive and vidous campaign of the Provislonal IRA.

ng these lines depends upod the ending of the

ROY GARLAND tells his own story

in Orpen Park umd was ablec (o
mike out ihe words “Fuith
House."

McGrath told me that ¥ had
great poential for God's work, He
was concerncd that so  muny

ung people were prepired 1o
gltlc for lesx then their eyt for
God — unhealthy sttitudes uhoul
sex were often the cuuse. He said
thut ingle people could serve Cioul
better  than mareied people,
although he way murricd hintel].

He seid that his “lellowship™ w
Falth House” was [ollowing  (ha
aicient Celtic trudithn in » kind
of munaglic scf-up. Mosl of the
men ul Faith House had ouisiile
Johs and pooled their woges 1o b
used for the saivation of Trelund.
He was, fiilltime secretsry of the
“Chrislion Fellowship Centre und
Trish Emuncipation Crusade.™ One
problem was that men tended
leave after being married.

Touched me

At one ot n the dIsCussan
he muchccr me oa the kg and
asked me what this mesnt 10 me, |
was shocked and replied thut it
meant aothing, [le wudhed - me
again and | responded simijurly.
Possibly realising my shock he
stated 1lust [ must never permit
anyone t0 (ouch me. | assunied
thut thix wos some kind of est,
and he weni on tu lalk about the
very high sundurds which were
required of young rcn le in relo-
tion (o sex. Even holding a girls
hand was to he discouraged uy it
conld lend (o sexut eeowvsal in e

have o close relationship with a
member ol his own scx. He said
thut David and Jonathan, Jesus
and Juhn, the beloved discipie,
had close friendships which hud »
physicul side to them. He quoted
the versc of a hymn: “Touched by
a toving hund, wukened by kind-
ness, cliords that were broken will
vibrate once” maore.” 1 thought
about this and then asccused him
of heing a homasexuil, though |
dida't quite know  what 1his
mecant. At this point he introduced
me o his wife and fomily and this
cilned oy lears. )

All talents

I bad left school at the age of 14
the previous sumimer und hud o
E::l dosize for dearning which hid

i denied o ome a schood.
McGruth  loaned 1ne. bonks on
varwus fopics. One of these wus
to luve a tremendous impact on
my lite, "This was “One Huadred
Per Cent {or God,"” by A Lamhin
Journali.' The basic message
way that 8 Christion must present
ool just his abilities 10 God buz his
potentinl shilities as well. It wus
the Christian™s duty to seck to
develop all hiy telénts, | bepun w0
read widely and in this semse felt
that 1 was gettdng o ot from
McCGrath's 1eaching. :

I betame restless in the later
19505 and thought of joining the
Army. McGrath  suggested the
Bible College. | hud wlwoys hadd a
desire 10 bevome o mlsshonary amd

Around this time McGrath
loamed me a hook entithed “The

Secret  Hislo ol the Oxford
Movemem,” Wulter Walsh,
published tn 189, The bouk gave
evidence 10 suggesl that some

Protestant ministers had secreily
bevome Roman Cotliolics. * They
were using very devious imeuns o
win over the suppont of ‘other
Protestants. They would cven
condemin Popery with Lhe
objective of 2aining the confidence
of Prowestunis, wha would then be
led into Home.

Jesuits everywhere

McGrath and  his friends
belicved thut Jesuits were cvery.
where infilirating Protesiunt
churchea, ond he even quuted
cutes in which IRA men profexsed
conversion W gain  inforatsticn.
The interesting thing about ali this
is thai the devious melhods which
men  like MeGirath wscribed 10
Jesuits were, it secmy, being used
by lemselves. Coincidentally it
was common knowledpe ut l-yuilh
Iuse, Finaghy, in the 19%s that
IRA men, supposedly cunvered,

slayed ut McUreth's honre — &l
feast one slept with a gun under
his pillow,

in’" Junuary 1961 MceGrath
Cavtied oul o campaign in mission
halls und churches in England. {le
asked me to meel him a0 the
Foreign Missions Club in Londoa.

Ths wis a4 strange amd ecrie
meeting durine whncl bue et pe n

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

pencd (o him 1 would core for
them. ;

The eifect ol that meeting was
stch that | wrole to him saying
that | thought 1hat he was an evil
man and that I did not wish (o
have uny further contact with him.
He replicd thul the Devil was
seeking w0 destroy our “{riend-
ship” use 1t had great poten-
tig! for God, This was une of the
letters which 1 showed 1w Tun
Paisley in 1974 10 uy to convince
him that McGrath was o sindster
man, Bul the elleet of McClrath's
reply wis 0 make me feel very
unkind und { upologised.

In Sepiember 1962 my father
dizd of caner. McGrath had olten
spoke of e wav a8 tack ol nuomey
hud hindered the Lonf's work in
Ircland. Fle suggested thn [
should carry on with my futher’s
stnudl business which could help
linance the Lord's work. | did mm
refurn v college amd insleed iried
W build upu’ the busimess while
hetping in the dutribution of reli-
g tracts prepared by Melirath,

British Israelites

In 1904 McGruth culled u group
of young men, whom [ hod aever
mel befure, to 8 meeling in his
home, The ohjective wus 10 dis-
eyss ways of hringing a
“Christion'® inlluence 10 an
the pulitics) sivwation in general,
and the Orunge Order in partice-
lar, All preseontl al the aweting
except mysell wete British [sracl-

[T TR TR I HrT P2 P N 1
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By joining the order he guined @
opporiunity 10 spread his messap
w men who were already h:ﬁ
prepated for it by their member
ship of the order, because part o
he Qrange tradition was 8 defena
of Protestant ascendancy -~ ¢
basic part of McGrah's belicfs.

McUrath's message to Oran
Lodge meetings even in tha earlt
s was that the gun couk
save Ulster. In 1 1 was invite:
b h’écGrhth w become @ membe

“Cell,” a privite ginger grou;
of Oranpemen chaﬁirgl: y -
Church of [reland minister. Mcem
Iaers dn([) District, County om

rapd Orange es oo n
The objective sl-::?:crlnscd o bgﬂu
encourage leadership ir
Orangeism, but when MreQratl
fuund that the chairman regacdec
the Catholic Church as Christiar
he was very unhoppy.

‘Act of Dedication’

In November 194 the name o
the group wus changed w ‘Tute
and q{ctgmlh became  chulrman
An illustration  of he  growim
influcnce of McGrarh- i
Orangeism was the fuct thet ar
“Acl of Dedication” wrilten by
him was read in the Boyne Anni-
versary Scrvice of Nos 2 and 1
Belfust  District Ludges in the
Preshyterian  Church's  Assembly
Hall in Belfust pn July 1thb 1966
1 stated “the finul bultle with our
sncient foc stif) lics before o™,

aur “‘ancient foe' being
Romanism.
Rumanism, McGrath stned,

wax un cvil wyiem which couk
wot dimprove, and was secking
wke over the pvernment of the
whote world. Every priest und nur
was “un agent ol that gowverp
ment” and ey “move i one
unmy in  accordance  with  the
orders from the Vatlean.”
McGrath and the other Hritish
Lirvelites spoke sl times ol the
“Prowwols of (he Learned Llders
of Zion," an acknowledged G-
gery pretending 10 be o Jewish
plan for world dominution. Whilc
others saw This as evidence of &
enuine  Jewish plot, MeGratk
lievéd thut it was really o Jesuil
plot. This wus one of the huoks
wed by the Niuzin to jusuly their
persecution of the Jews,

Tomorrow: McGrath (rens-
forms Tars inlo 1 parumtlitary
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STATEMENT OF: UDR Major H : —+KIN=36452

OVER 21

. AGE OF WITNESS (if over 21 enter "aver 21"}
MAJOR

OCCUPATION OF WITNESS:
3 UDR, BALLYKINLER

ADDRESS:

. | declare that this statement consisting of two pages, each signed by me is true to

TO BE COMPLETED the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in

WHEN THE evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to

s;ggzﬁ::;;;;s prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true. :

Dated this 28th day of September _ 19 82
(Sgd) G Caskey, D/Superintendent (Sgd)
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or received.

I have been shown a élassified‘Military document No 13912/2 dated
28 January 1976 which has been signed by Major Halford-Macleod.- I
was 3 UDR Intelligence Officer from 1973 to 1980. In 1973/74/75
period I had gathered intelligence on an organisation  known as TARA
which I passed to 3 Infantry Brigade. At that time 3 UDR were under
the command of 3 Infantry Brigade. Some of the information I-
collected during'that period related to the activities of William McGrath
who was alleged to be the leader of TARA at that time. Among people I
spoke to was Roy Garland who toléd me about McGrath. I cannot remember
exactly what all Garland told me but I do remember Garland saying
that McGrath was a homosexual and was employed in a boys' home. He
did not tell me'what home McGrath was employed in or that McGrath had
committed any offences. In 1975 Hajor Halford Macleod was G2 _
Intelligence Officer at Headguarters 3 Infantry Brigade. I used to

"méet him frequently. I attended meetings at 3 infantry Brigade, For
the production of the document. No 13912/2 Major Halford-Macleod had
access to some documents I had on file at 3 UDR. This together with

" what I told him formed the basis of this intelligence report. The
person who Major Halford Macleod was introduced_to by me was not the
source of information relating to McGrath and TARA. Paragraph 2 of

the report mentions 3 contacts. These were my contacts: (1) Roy Garland,

(2) LUIDIRYOETIEIIN anda (3) KIN 373 Number 2 is Captain
UDR Captain N now attached to 3 UDR?, No 3, a former Corporal in 3 UDR.

. S UDR Major H
SIGNATURE OF WITNESS: (Sga) - ,

Form 38/36

{Plain}) ] .
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STATEMENT OF: UDR Major H CONTINUATION PAGENOQ: _2 =
KIN-30153 -

To make it clear it was none of them who Major Halford-Macleod met
through me. The documentswhich I had on file at 3 UDR have-since
been destroyed. This was because all relevant information from
these documents hAd Been passed to 3 Infantry Brigade and were no
1on§er required. Prior to giving the information to Major Halford-
MacLeod I had passed similar information in writing to 3 Infantry

Brigade as early as 1973.
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EXTREMIST PROTESTANTS £) 7. section | b el |
SECRET ORGANISATION — TARA M OD 10z | i i n NV
. ; , . m Ll T N4
Reference; Ing WU
M Ij hC L-LLK y
A, Your letter SF/704/INT dated 6 Jul 74. o N T 7\7‘]
7,}_3_:___ i il e a ,__1____ f:i\‘d' t e .‘ , . S .- HhmiSi’:.Y
Your Lotter SF/712/IT dated 5 Jun 75 fren t':
PRO
1. Very little is known about TARA, but some useful information hmwfl_\
which may be of wvalue to you, The following points will be covered:

&. . TPersonality of William McGRATH.
b, . TARA.
"o, . "Irelani's Heritage LOL 1303,

L e

- 4. :Iavolvement of PAISLEY,

2, ', . This 'iﬁformn'tion comes from thres contacts, Qur assessment is that it might
be graded F3.and in parts F2, ' :

WILLTAM MoGRATH

O3 William MoGRATH, 118 Upper Newtownards Rd, BELFAST, is the leader of TARA.
. He ugod to live at 5 Greenwood Ave, Upper Newtownards Rd, BELFAST and prior to
that, ' at 75 Wellington Fk, BELFAST. He originally came from Earl St where

....2is father had u Barber Shop, He bad little formal educetion snd worked ag__
T ayoung '‘man in his uncle Joe's Barber Shop.

4 -In '1941 when McGRATH was still in his nid-twenties, he formed g group called
the Christian Fellowship Centre and Irish Emancipation Crusade. He then embarked
on an.evangelical preaching carcer around churches and mission halls. He
operated from & large mansion at 25 Orpen Pk, BELFAST, but this is now Faith
House, a Bretheren 014 Paoples Home, Ha had an office in DUBLIN thought to be
oconngcted with the organisation. Msntion has been made of two politico/religicus
visitors whom if 18 believed had contact with McGRATH prior to 1969:

.8, - BAmund PARIS,

. by Armo MANBATTAN, who has written a book ecalled "Beligious Tension in
Ireland," came to Northern Ireland, became involved with the Protestant

Talegraph and Free Presbyterianisn, but eventually left when his socialist
Views were disliked, ’ .
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“. McGRATH Joined the Orange Order around 1964 and widened his audiences by

; ‘;reuohing at numerous Orange- Lodge neetinga, The tone of McGRATH's addresses

- n

"%

PSN| Docs - annotation

28 always concerned with the preparation of Northern Iroland Protestants for a
coning conflict which would determing their future and that of countless millions
of others, Roman Catholicism wazs allied with conmunisn and Protestant ULSTER
wag the main gtumbling block in the path of these twin evils.

6., McGRATH is a howmosexual and pal’es a practiee of seducing promising youns nen,
They include David BROWNE, Deputy Editor ¢f the Protestant Telegraph and Clifford
SHYTHE, who at one time lived in McGRATH's house and is now secretary of the UUUC

and DUY Convention Member for North ANTRIM. .

7. Two of the contacts gave distinct inpressions that McGRATH was somehow associated
with Communism, McGRATH is said ‘to have attended a Revolutionaries Confererce

in DUBLIN in the mid-sixties at which 3 represontatives from Eastern Bloc courtrics .
were present, This association may account for his financial position, Dotails

-ara _very obgcurs, but. he managed.to live in Sizeable nansions in BELPAST even

though his only visible means of support was the sale of second-hand carpeta froo
bis house! ~ McGRATE is currently described fron the 1975 BELFAST Street Director:
a8 4 Welfare Officer, He is thought to be running some forn of boys' home.

8. — 1964, T4RA first began to be menticned
in the context of a "ginger group" within the Orange Order, but it never really

3ot off. the ground until 1969 (presumably with the advent of the troubles), when

& room in Clifton 9t Orange Hall was obtained., This was ostenaibly for meetings
of an "Orange Diacussion Group," but was in reality to organise and train TLR:.,

9. One of the contaots felt that TARA might have had some weapons but it only
ever jaw one, McGRATE's policy was that officers did not handle weapons and -
should remain Pclean.," At one stage it talked about men having been in action,

10. The following have been named as TABA members;

8. Clifford SMYTHE, m BELFAST (mentioned in Ref A a former X
10) DUP Convention MenDer for North ANTRIM, desecribed as a schoolpaster in
, the BELPAST Street Directory. -

b, - Devid BROHNE,_ (mentionod in Ref 4 as Adnin 0fficer)
. _Poputy Bditor of the Protestant Telegraph. c—— -

——r— e e ————— e — e =

o ook MILLAR Jov, N :ririst (centioned in Ror 4 as
Adjutant). He is to, or may already have, merried McGRATA's daughtor.
Initially DUP, he became Independant Unionist membsr for North BELFAST.
Described as a caulker in the BELFAST Strect Directory.

& Devia s, [N saicor.
BELFAST, on the comnittee of the

=}
Martyr 8 Menmorial Church, @ 1s said to be a contact for TARA arms.

; T«  Worthington McGRATH, confirmed as living at 182 Upper Newtownards hd, ’

- SELPAST, the son of Willion McGRATH. He is a member Of the RUC (R) stationsd

' at RUC STRANDTOWN. He works in Frank REA's, d, BELFAST,
fron wbard ha obtains electronic bugs,

Page 2 of ¢
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' - FNU PATTON, a policeman in Doneéal Pass RUC Station. This 18 pro

299

L)

. Janes PATTON of N, B:LF.ST, who was paid off in Dee 75. IHe

s

\ %

C g

servad as an auxiliary constable, an ex-B Special,

h. Reg EMPEY, UUUM Convention Hember for East BELFAS™ and of _,
BELFAST. BHe waa an early member of TARA and is runocured to be & h.onosex:u;l.

.1." ' James HIGHBURN (HYBURN?), AMK. - He was a member but resigmed when TiRA
~went gemi-public, He is the Treasurer of PAISLEY's Martyr's Memorial Church,

k, - Robert McPARLAND, previously of [ tut now living in MONKSTOUN. I

1. A% Annex 4 is an article by David PARKER (a peeudonyn for McKITTRICK) which
makes nention of TARA.

IREIAND's BERITAGE LOL. 1303 )

e, HeGRATH }—:E;a-'_been instrumental in the foruation of a new Orange Lodge, "Ireland's

Herituge LOL 1305," the members of which nunmber 39 and are currently learning

Gaslic.. ' The Lodge's bamner depicts a Celtic cross and its title in Gaelic,
"Oidhuacht na hEireann,

13. Clifford SMYTHE and Frank MILLAR Jnr are Rembers and there is elearly a
nunber of cases of dual cembership with TARA. When at Queen's University, BELF. ;D
sround 1970, Clifford SMYTHE, David LYLE and Frenk MILLAR Jnr were instrumental

in forming the "Ulster Protestant Information Bureau" which was to counter IRL
propagenda, They also formed the "Williamites and Glorious Revolution Soeiety™
which, for example, brought Orange flute bands to perform in the Students Union.

14, At Annex B is an article on the "Ireland's Heritage I0L 1303.0
INVOLVEZENT OF TAN PAISLEY

15. PAISLEY. appears to fear McGRATH, who is a menmber of his Martyr's Memorial
Churchk erd has on occasion used threats ton make PAISLEY give hinm permission to
8pcak in his halls, One of the contoets 2nde the interesting point that Willian
CRAIG had stated that PAISLEY did an about turn on the voluntary coalition issue
after a meeting in the Martyrts Menorinl Church. It hazarded a guess that pressure
had boen brought to bear on PAISLEY by MeGRLTH.  Contacts view certainly has an
element of truth in it, For example, in  CodeWord  1gR DOT 18 Oc 75, it is
independantly reported that PAISLEY was pressurea in this way. _ _
2 PO wm L e e e - em—— B I [ e - e e bl
16." It would appear that PAISLEY hingelf is not a member of TARA but he is cloorly
Surrcunded by many men who are. I% would seem that the following credentials ars
usoful, if not mandatory, for menbership: ‘

G- Menbership of the Orarge Order.
"bi" Membarship of TUP.
c. ‘Hem‘bership of PAISLEY's Martyr's Memorial Church,

17. . The picture is confused. You are in a better position to assess the inferr tic..

than we are, Perhaps the most interesting aspect is the many contradicetions
~round the central figure, MeGRATH.

Page 3 of 6
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. 8., McGRATH would appear-to have had little formal education and yet his
-viewa, though militant, are sophisticated enough to interest bright young
men. .

b. - McGRATH's message i3 designed t. sppeal to staunch Protestentism,

Ropan Catholicism, its enemy, is oloscly linked with leftish ideas and Coomuniag
and yot 2 of the contacts were 1lof* with this lingering inpression of McGRATH's
_involvepent with Comrmmisn, IT nizhi be Foir to aglc whether McGRATH ia a
"sleeper" with the brief to keep ihz pct boiling whilst others organise.

He certainly uses the classic comrmniat tactics of the cell sysien, infiltrstion
of an organisation, ie the Orange Order, and the intreduction of divisive
olensnts, '

¢. There is no obvious indication of where McCRATH'S income stens fron, )
but he appears to be coofortable financially.

T4, — One pight ask why the apparently all powaerful PAISLEY can be influencad
e by a McGRATH-sponsored pressure group from within his own church, PATSLET
& hinself is probably not a member, tut many of his supporters are. '

e. There is an apparent contradiction between the aspirations of the
"Iroland's Heritage LOL 1303, &g learning Gaelic, and its opposition to

* Roman Catholicism, This nay be reconciled by the view held by nmany pemnara
of the Church of Ireland that certain churches, as direct descendants of the

ancient Celtic Church predate their Roman Catholic rivals in Ireland and arc
- therefore more authentic,

18, There i3 very little indication of TARA in the 3 Inf Bde Area, although it

has beon reported to exist in LURGAN, PORTADOWN and BANBRIDGE. It clasrly also
has synpathisers in North DOWN. The most interesting figure is Douglas HUTCITINSON,
DUP Convention Menber and Prosident of the PORTADOWN and Digstrict Branch of the.
USCi, a strongly Paisleyite organisation. HUTCHINSON is of rarticular:intcrest

a8 he lacks ,the apparently necessary qualification of being a member of the Orange
Order, He was expelled from it.

19, There is only one recorded occasion when the SF came into contact with TARA
> Zathe 3 Inf Bde drea. This occurred on 12 Mar 75, whén Samel SIHESoN, [N
& B EELFAST and John SaxrTon, [N zcirisT vore stopped at the K7 -
border crossing, They had been in ths Republic collecting information on ‘the
- Irish Arny and Garda. More recently, propaganda leaflets from TARA wore roceived
‘ bx¢1BS;nng,QD§.”}“They"hadnbgen posted in BELFAST.

RRUSKING

20, Contacts are retaskable. We would be grateful for any direction that addressee:

night be able to give., It is hoped that this short paper will be the basis upon
which_?u#urg MISHs will be written.

\,

3

,'}? 0.4 . N SN
Distribution: Copy No ;, _.;/\;U Lo d
G Int 3Q 39 Inf Bde 2 M H&JOTW
File ‘ 4 ‘
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: B UDR Captain N o ' '
STATE.MENT OF: - Ki N_—3—6—1—-5—4

AGE OF WITNESS (if over 21 enter "over 21"} OVER 21

OCCUPATION OF WITNESS: CAPTAIN 3 UDR

e—

I declare that this statement consisting of  one  pages, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in |t anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 28th day of September 19 82
(Sgd) G Caskey, D/Superintendent (Sga) (6] D] Captain \ o
SIGNATURE OF MEMBER by whom ' SIGNATURE CF WITNESS

sraternent was recorded or receivad.

I have already been interviewed by the police in relation te Kincora

Boys' Hostel. I joined 3 UDR in 1971. I was commissioned as an

OfficAer in 1972. I got to knowwho was Intelligence Officer
and I passed to him what information I had in relation to William McGra:h
and the organisation TARA The information I passed was that I believed
McGrath to be a homosexual and his association w1th up and coming young in
Un10n1st'Pol1tlcs, including his 1nvolvement with TARA. T knew

Roy Garland and it was me who introduced Garland to It was
Garland who-referred to the fact that he believed that McGrath was
work1ng in a boys home. The name of the home,. was to the best of my

knowledge, not stated.

SIGNATURE OF WITNESS: ... (5gd) UDR Ca ptaln N

ONAL

OFFICIAL - S
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STATEMENT OF WITNESS

BEEN WRITTEN

UDR Captain N
. STATEMENT OF:

AGE OF WITNESS {if over 21 enter "over 217}
MEMBER OF ULSTER DEFENCE REGIMENT

OVER 21

OCCUPATION OF WITNESS:
C/o RUC HEADQUARTERS, KNOCK, BELFAST

ADDRESS:

| declare that this statement consisting of 2 pages, each signed by me is true to
70 Bj:&u::grm the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
STATEMENT HAS evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to

prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true. -

Dated this  19th day of May 1982
(Sgd) D B Elliott, D/Sergeant (sga) [UIBNOEERTN
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or received.

I first met William McGrath when I attended a public meeting at which

he spoke. This was in 1967/8. A little later I decided to join the
 Orange Order and became a member of a private lodge which included in
its membership, W McGrath. Shortly after becoming a member of the
Crange Order, a little controversy broke out over a visit to Northern
Ireland of the Bishop of Rippon. The Orange Order became involved in
this controversy. W McGrath and a group of young men that surrounded
him played a considerable part in organising opposition to this visit.’
The visit was called off and the result was considerable

bitterness within the private lodge of which I was a member. I decided
to leave the Orange Order but was later persuaded to stay and remain

a member and to help found a new lodge. W McGrath was to be a member
of this lodge. At this poin; McGrath asked me to meet with him to

talk over past events. We met in Bangor. It was during this conversation
that McGrath confirmed my fears that he was a homosexual. T immediately
broke all contact with this man, warned any of my friends that I had
introduced to him, of my reasons for doing so. McGrath did not become
a member of our new lodge. At this time I relayed my concern about
McGrath to the Rev Martin Smyth and later to Mr J Molyneaux, both
prominent members of the Orange Order. Sometime later (the early 1970@)
I spoke to the Rev I Paisley about not only McGrath but some of the

young men who were closely involved with him. Mr Pailsley was concerned

SIGNATURE OF wiTNESs- ... (Sgd). UDR Captain N

Form 38736 4 1 6

{Plain}

L
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OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
OCD-22-(588pg) Kincora Phase Il Part 2 - Statements - Box 18 KI N'2069 1

® STATEMENT  CONTINUATION  PAGE

UDR Captain N

STATEMENT OF: CONTINUATION PAGE NO:

about one of these individuals, a David Brown, who was involved in
the production of the Protestant Telegraph. Mr Paisley asked me

to meet Brown and himself in order to discuss my conviction about
McGrath. This meeting never took place. At no time did I mention
Kincora to either Rev Martin Smyth, Mr J Molyneaux or Rev I Paisley.
To the best of my knowledge McGrath was then involved with a

'Carpet business' and was not working in a boys' home.

s
SIGNATURE of STATEMENT MAKER: (Sgd) UR Captaln N

Form 38/36[a] 4 1 7
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OCD-pP5-(169pg) Sussex Police Stat
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UDR Captain N ,

Over 2] yrs.

STATEMENT OF:

AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 21"):_

Captain (Full time) Ulster Defence Regiment

OCCUPATION OF WITNESS:

ADDRESS: c/o R.U.C. Headquarters, Knock, Belfast.

| declare that this statement consisting of 4 pages, each-signed_by me is true to
the bast of my knowledge. and telief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to.
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not

‘belleve to be true.

Dated this 6th day of April 19 82
G. Harrison D/Supt. UDR Captain N
SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS

statermnent was recorded or received.

I refer to a previous statement made on 30th July 1980,

The first time I met William McGRATH was at a public meeting in the '
Clarence Place Hall in 1966/67. After 'Hsteniﬁg: to-the lecture:'by McGRA’i‘H
I and a few other people had a word with him'-, just social chat ete.
I knew a man called John BRYAN S through a common' religious interest
and.l asked him for ad{rice about joining the Orange Order. He was
the Grand Master of the Orénge Order for Ireland. In consequence
of speaking to Mr. BRYANS I receiyed' a letter from William NicéRATH ’
ﬁnd subsequently became a member of the'Ora'nge .Lbage that I\;IcGRATH- _
belonged to in .Qlifton Street, Belfast. - After a short time there
waé a lgreat deal of local,contro{rez'-sy oxsref_the pro'sp.ect‘rof a visit

" by the Bishop of Ripon to Nbfthern Ireland..‘. " The. Bishop of Ripon's’
v1ews:. were unpopular and the Orange Order was opposed to his
v131t At this time McGRATH was surrounded by a.group of young
men which inclﬁded Dairid-BROWN, Clifford SMYTH and Roy-GARLANﬁ.
These yourig men belonged to different lodges and McGRATH had
played a prominent part in the orgeanisation of a public demonstration
by the Orahge Lodges againétthe Bisho.p’s‘w{risit".‘ .Because ‘Qf tﬁe
pfotest the visit was called off. - -Eiren so, MecGRATH and others

- wished to contmue the demonstratmn but the majority of Orangemen ‘
CSIGNATURE OF WITNESS: /oo oo oot

MUDR Captaln \

OFFICIAL—SENSIT.IVE—PERSONAL
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0qD-25-(169pg) Sussex Police Stat .
STATEI::ﬂEh)l(T OF: _. ; UDR Captain N CONTINUATION PAGE NO: L_

voted against this, and Vbecause of this difference of. views a great
ciea.l of bitterness ensued. I then contemplated leaving the Orange
Order and mentmned this to various friends in the Orange Order.
This prompted discussions between McGRATH and myself, and this
culminated in my talking with McGRATH.in my car one evening.

He spoke about Orange Order matters with a view to me seeking to
reconcile some of the young men who were in discord with some of the
Orange Order senior membt_ers. " He discussed the moral problems

of one of the three young men I have mentioned'ear'].ieriin' this statement

@)

but whose:name- I prefer not to disclosg.-i * The other matter he

- mentioned was his belief that it was possible for two males to have a
love for one another-and express it physically, and referred to
Jonathan and David. I realised. that McGRATH was making a
ho.rnose'xual approach and this conversation confirmed my ear_].ier
'sus'piciqns- about'him. = I stopped the coﬁversation and drove him to
his originél'pick—'up point, = I immediately went tO'the'home Of a man
in the Orange Ofder and expressed my concern about’ McGRATH
and my fears that he was a homosexual. - This friend said he had
heard similar-talk from other people. *~ T.never spoke: to-McGRATH
again; On’ this friend's advice I was taken to-see the Reverend
Martin' SMYTH ahd-l told him of my suspicions.  He ﬁppeared to

_ have some kriowledge'of ‘such talk about McGRATH. ~I.advised-a

'few friends about what I thoug‘ht' about"MéGRATH. 1 also tolld"-,‘
during the next few years, leading people such as Jim "MOLYNEAUX,
William. CRAIG and the Reverend Ian PAISLEY o Im connection with -
the latter I made a point of seeing him and told him that I was
‘concerned about the moral and.: political activities of BROWN,

GARLAND; Clifford SMYTH and particularly MCGRATH.  This -

25t e

meeting was in the early 70's and befofé GARLAND .broke from McGRATH'.

" PAISLEY was concerned about David BROWN because -he was one -

F"Pﬁ Sc?céa]annctatlion. . | . . : . - 11 3
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. . STATEMENT OF: CONTINUATION PAGE NO: .

of the co-editors of the Protestant Telegraph. - His reaction was

|
|
ll - " to invite me to meet BROWN in.PAISLEY's presence and confront
| BROWN with my: suspicions ,' butalthough I agreed to do so, thé
l meeting never took place. " In the eariy'.seventies when GARLAND
had broken from McGRATH, I was: asked 'to'meet a. Police officer, whom :
l - I believe was-named' CULLEN. = I met him and told him what
' I knew. about. McGRATH. I was not aware that McGRATH was
working: at Kincora at this time.” In the‘-Su'mmer‘Qf'1973 together
'O | ' with a U.D.R. colleague, [EBEIETEEE. » Military' Intelligence |
) report on TARA and McGRATH was prepared detailing what waé

known about his involvement .with. TARA. "I have never met and

do not know: Colin WALLACE.

1

. : :
. . L (signed) .
I "

1

I | 117
Flgéﬁ?é%gs[-agnno ation ' T .
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Andrew Clifford SMYTH.

STATEMENT OF:
Over 21

AGE OF WITNESS (if over 21 enter "over 21"

OCCUPATION OF WITNESS: Teacher

sooress: I 5:ifos:. Tl [

- | declare that this statement consisting of 7 pages, each signed by me is true to -
€ COMPLETED . the best of my knowledge: and. belief and | make it knowing-that, .if it is tendered in
WHEN THE evidence at a preliminary enguiry or at the trial of any person, | shall be liable to
TEMENT HAS ilfull d hi hich 1 k be fal d
FEN WRITTEN prosecution if | have wilfully stated in it anyt mq whic now to be faise or do not
believe: to be true.

[+1]

- Dated this 27th- day of May 19 &2
. G.R. Harrison D /Supt. _ . . Clifford Smyth
A SIGNATURE OF MEMBER by whom : SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or received.

I refer to'a previous statement made on 5th May 1980. | have
been asked by Sussex Police officers about how | first eame to know
William McGRATH. I think | first met him in: 196.5.'".1"_was a student
at that time living in a-flat in Belfast. - | got.to know him through

‘.‘my-Orange Lodge-connectiorts-‘ and throtxgh Evangelical meetings which
_ McGRATH figured in. It has been.said that I lived with McGRATH
for eight years, in fact | lodged at his house for thctt Iength of time.
He lived in the_‘hquse with his wife and f-amily.... At .one time a-
and a Miss HANCOCK elsg'lodgeef at-McGRATH's house

at Wellington Park. ' To the best of my recollection | khew McGRATH

e

aam
(

for fourteen years from 1965 to 1979.

! am abte to elarify the situation about rt.:mours that'! was“a :
transvestite. " It is true that | did have a preblem at the time | first
‘met McGRA TH and | admttted to him that | was a. transvest.-te Thisisa
problem that | have overcome many years ago and [ am naturaHy onxious
that this mformat.'on should not be pubhc.-sed McCRATH counseMeqr
me about this problem and: massaged my upper Iegs and thfghs as
described in my previous statement o must make it clear that sexual.
problems were not the‘overrfding consfderations ‘associated with my

orm 3838 | Clifford Smyth - 190

lain)
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STATEMENT FCONTINGATION: BAGE
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OCP-25-(169pg) Sussex Police Stat FNTIEN

STATEMENT OF: Andrew Clifford SMYTH CONTINUATION PAGE NO: _2:

interests were political and Orange Order matters. The Tara side of .
our acquaintanceship | have detailed in my previous statement. |

! never knew Colir_: WALLACE, I consider that. McGRA TH'abd I were
good. friends. ! had no worries about McGRA T_H befng a homosexual.
The transvestite business only was a subject for discussion quite early .
in our association and once it ceased to be mentioned it was. as though

a shutter had. come-down and it was never. spoken of aggin‘, and |- had
no other indication that McGRATH might. have homosexual tendencies

for some years, and. indeed although it might appear naive. | did not

e

consider his 'treatment’ (ie. rubbing my thighs) to. be a sexual approach
at the time.

in\the-early,IQ,?Os therei was. a:rumour campaign against me,
to the effect-that.| was a homosexual but I had come to the conclu_sion',
thatrdny‘one'in Northern Ireland who was involved. in politics had' to‘ suffer
fhr's type of f‘umour. ' ! know it was. described as '_poisc.::n‘ gas'.

! was introduced to Roy GARLAND.throug’h MCGRA TH.

In 1971 certamly before the financial. wr'anglmg between GARLAND

and MCGRA TH became known, | was.asked by GARLAND to see him.

If»‘j“-;-- _at.h:s house. I remember the. incident. ver'y‘.weh’. because.lt'had. a
tremendous impact on me. GARLAND said to.me, "You are.a
transvestite", = 1 had only ever confided to McGRATH.that I had

had this diff'icd!ty-qnd / kn'ewlhe, must.'h.a:.ve-ta:’ke'c'ir ‘to _sofnedne: about.it,.
GARLAND then began to denfgrate McGRATH, sb_y,in:g-he} w_as-‘a homosexual .
‘and a Communist. = There.was no. fnenﬁon -of McGRA THI being ‘
employed at Kincora at this time and as far as | am aware he was not
employed there at that time. : GARLAND neverexplafned_ how he knel_ﬂv
McGRATH was a homosexual and | never asked him how. he knew,

- but he implied that he knew through talking to people in E_Qangelic,a!. o

. . .

- circles.” McGRATH was Iii{ing at Greenwood Avenue at this time and .-

" was in the kitcheri when | returned. = I said to-him, "Your frtendsh:p-_ '

#lﬁssa%&[aénr{oEtibr{” S | ‘ Clifford Smyth 1‘31

ety aba - OFFICIALGSENSITIVE-BRRSONA. -~ 007 > .. - 22"
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’ STATEMENT OF: CONTINUATION PAGE NO:

- with.Roy- GARLAND is not as sound'as you thirj_k it is". He said,
"My friendship with Roy GARLAND is none of your business",
. His tone of voice made it‘ clear that he did not wish. to.disc.:uss. this ..
‘fu‘r-ther"an'd the subject was dropped.
! then went away on a hohday and. upon my return MCGRA TH and
GARLA ND were-at financial loggerheads. = | was encouraged by McGRATH
to believe that GARLAND's -dllegations about. McGRATH being a

" homosexual were made up because of the money. dif fféﬁltfes bétween them.
I think that even when considering the incident. when McGRATH touched ™
my thighs in conjunction. with GARLA'ND’_'S allegations. | was. s-tiH inclined to
" ‘afford McGRATH the benefit of the doubt. '~ At this time.! had obtained
a-degree:' from Queen fs Uﬁi Qer‘sity, had. obtained a teacher’s -job-. and was - -
’going steady' with.my girlfriend., =~ M&GR,A TH sold the hou.s.e. in
Greenwood Aven‘ué.,- he told me that. was in order to help repay.the. mo:ney-_
"hé had -to pay GARLAND, and moved to.a house at'188 NéWtownards
Road. ‘He‘.go_t Work at Kincora.. ' | know hel, used- to get up early
' to.beg.rin'?work‘ at Kincora at 7am. - He -did not spéak._ of his work dt :
Kincora and cert_ainly‘never' brough't any Qf'the boy"s to his home as faf:‘qg
| am aware.
I left MCGRATH's house when | got rﬁarried in ,Aprfi 1973
" I was very involved politically at this time. 1 fought four eiecttons of
- one sort or another and was elected to the Northern ireland Con ventlon
- f .used to see McGRATH fr'_om time to time and obwously,met‘hlm at Tara. .
~meetings.. |
| The next occasion the subject of McGRATH being a. horﬁdsexuai arose
was when a member of the security for_'"ces;.ran. .offi.c..er'named Brian |

GEMMELL, told me in confidence "Don't trust MCGRATH, he is a

-_-:-.if-? mm—_gememmm—-

homosexual and a liar”. He never mentioned McGRATH's place of o
-employment.or Kincora.. .GEMMEL;’. how works for Brft:'sh. Rail | beiie_\(e.
I do not know in what capacity. ! do not knOw in which Ar'my-Unit he

F'Héﬁ?éocs ann at;c.>;1'- o ' Chfford Smyth ‘ .: . 122 .
{Plainded by the HIADinqwry OFFICBM_N@LBRB]FHVE‘”WEWMNL .......................................... S
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: STATEMENT OF: i CONT|NUAT|0N PAGE NO:
served. After hearing of McGRATH's ‘alleged homosexuality from

GEMMELL | eventually saw McGRATH and told him. what .| had been

told.r * He became i/ery etnotionat,. and was nearly in tears. He

said that such rumours were terrible, there was, no defence to rumours. and
slander of this kind. He said the story originated from Roy GARLAND
and that GARLAND had tried to take the Kincora job away from him.

He said the aliegattons had been investigated by a Police officer from
Strandtown Police Station. | cannot behsure but 'a Po!ic:e‘ -

Superinten'dent" may have been how McGRATH worded it.. = | have

never heard of a Policeman- called John GRA HAM".. * McGRATH used to refer to
the man in charge of Kincora (MAINS ) as The Chief and spoke of him

knowing a-Policeman in Strandtown via the Masonic Lodge that MAINS.

belonged to...  He never enlarged on this comment or how: it affected
McGRATH. I cannot explain what it meant and | don't really understand
it,. - He certainly said it..

After the Kincora stery came out in the newspapers in January o
1980 McGRATH telephoned me and ! Went- to. see“him ~ This would be
after a funeral | had attended in volvmg a fam.'ly bereavement McGRA TH

spoke.-about the reports in the Southern Ir:sh newspapers. . He was

very worked up and emotienat, “he wﬁs in tears, saying it was a Repubh'c_an
|botiticat conspiracy to destroy him. ‘He said that he believed other
people might be got at, including his son-in-law Frank:-;MILLEt'\’. 1 still . ‘
did not beheve that McGRATH was.a homosexuat because.his 'emp!oyment S
at Kincora was. employment in a position of trust and such employment
.to my mind was, evidence that he wasn’t a homosexuat because the
authoritieS' would not employ a man in .'a positien. of trust. B When McGRA ';"H
was arrested and charged | noted from the dates of the offences detai_led'

in the charges that they coincided with the dates that | had heard McGR:A TH

was a homosexual from GEMMELL.
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! saw SBRYSERENN ot Egster 1980. | asked him if he had

been told by McGRATH that | had been a transvestite.. i said,

- ¥Yes”, | now knew that McGRATH was a liar because,he‘ had denied to mé- ,

that he had ever revealed my confidence to him to anybody. He agreed

that he, , had spoken. about me w:th Roy GARLAND. . I asked

. _why they did not come to see me ‘about.it.. " He sa:d they had talked

- about coming to see me but had never got around to it.

I have been asked'if | know of any 'homosekuai involvement. between -

anyone: from Kincora,. either- staff or-boys, with any Northern-lreland

- . official, Policeman, businessman, lawyer, J.P. or anyone else,

| have no information on this whatsoever and apart from the rumours:

circulating via the newspapers, have never heard any rumours on

tion '

quiry

this subject.

(signed) Clifford Smyth.

I
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1 SUNDAY WORLD, DECEMBER 15th, 1364

THE chiet sourcé who broke the Kincora child
sex abupse scandal to the police way back In
1974 WON'T be appesaring at the £450,000
publle inquiry st StermonL

The inquiry Secrutariat  them And he says thathe la
nave corfimed thel the only o submil a
e, wivo troy are only  wriflen statement
prepand to rofor I a3 Wi- 8ut close observers of
ness B, hma weilten 1o the unioldhng Kincora

KIN-55010

.By SUNDAY
WORLD Raporter

scandal know that Winess
‘B 13 Aoy Garand, the Lis-
b lecturer who  first
proke details of sex abuse
at the boys’ home ta RUC
Datective James Culler: tan

PSNI Docs - annotation
added by the HIA Inquiry

SB Number

When lawyers represent-
ing ax-rasidents of the
home discovered that Ar.
Garand had not been
asked by tho Commitiee of
Inquiry 10 3ppear as a
witnpss 2 few weeks back,
they lacked up a bitter row.

Supsegquently, the
inquory Chorman, reticed
English Judgs  William
Hugres. rules that Mr.
Garand could be
proached to find out H he
was willing to give
evidemce,

Tha Inquiry Seocreteniat

triburafe

teran Moderator hims

that sonvicted c¢h
malester Willlam McGr

NM it
wanled o investigate intha.. ed;wmed test Fridgy lor
open uibunal W*ﬁ Ov%mﬂg{._-.;

File Numher
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# INQ=1-2-32 Hughes Inquiry EHSSB Submission and Correspondence Oct 1984 to Dec 1985 (524) - PRONI - 1R)”<j)P756 1 3

i:) A8 regards Socizl Workars 211 I can ramerber is thet when W25 Drousnt

into care for the first time a Miss Brown took me to williamson House
and she may have visited me a couple of times, Durihg the rest of the
time I was at Bawnmore I cannot recollect any regular visits by any
Social Workers, I believe Miss Brown visited me when I was in
Williamson but not in Bawnmore. I really believe I did not have visits

at Bawnmore,

Whilst at Bawnmore I attended St. Patrick's School, Antrim Road, I did
very poorly at school, I couldn't pick up reading and couldn't read or
write. I still can't, I was transfered to Kincora I think in 1963.

It was Mr. Smyth told me about the arrangements, A friend of mine had
already gone there from Bawnmore called [ NN I cannot remember
and do not believe that I had any contact with Social Workers at this

time,

Discipline was strict at Kincora. We had a time to be in at which was
10,30. 1If we were not in we were disciplined. I remember this as being
kept in. However, I was once struck as a result of coming in late with
two other boys who had been to Betty Staffs. I was also beaten by the
Warden, Joe Maynes. This was a result of my running around the home ang
causing a commotion. He lossed his temper and beat me with a stair rod
when he caught me at the top of the stairs where his room was, I have

referred to this in my Police Statement.

As regards the staff the only people I got anyway close to were a cleane
and also for a short time a who was there for several months,
When I first went to Kincora the Warden was I think running the home on
his own. He seemed always to be there and was very organised, and very

regimented. He did not seem to go out much but always seemed %o be

| 29 b@e°
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4.50

4.51

4,52

() 1er entc n

KillC()l:a, were not taken. Ihis mlght haUe produced 50me pOSitlUE'. res l
u

but our view is that thig allegation
3

of a criminal n icie
o ot ature but deficieg

c ,
ould only have been lnvestigated properly by the police

is our view that the non- :

specific nature of the
alle
anonymity of the call meant that this mateg 1 o
er could not have been dealt
t

with as a complaint, We have indicated,

All a[thle pUbllShE‘.d 1 SO(‘,la.l w() k. IO ay (late(] 12 Ja[l]lary 1 2 C_Ieate

a postscri is inei
P Pt to this incident. This referred, inter alia, to Mr Todd
b

relaying information:-

a
+ from an anonymous female complainant;

b. that she h
ad seen a member of the Kincora staff interfering with

a boy inside the hostel; and

c. about a call made in 1976,

.

having rel is i i
g relayed this information, but the call wag dated in late 1975

I evlide c ‘ p
!
i v (1 1ce to us "II H(l accepte 14 these t] tail S were erro 1eous a[ld.

that Mrs Wilson's
note
8 accurately represented the source, substance an

Eimi
iming of the anonymous call of which he had knowledge

therefore, T

no possibili i i .
P ibility that the Incident referred to in the‘article was
o

distin
ct from the January 1974 call., My Todd gave evidence that h
e

reallSed that the a W 1 [ wh h

r Correction to € PubllS Ed. Gl en that Mr TOdd ad a l t
a ]) [ v l etre

to [ e edlt() u 1 1 8] W I() a in

for a form of inquiry which would bring out the "

. full £ "
Kincora affair, R

we
are compelled to suggest that he might have paid more -

Scrupulous attenti i
tion to ensuring factual accuracy in his ow
this matter. e

Ihel:e w S0me dOul) 5 O W eth r D“II IOdd m. d.e aIld ]. a4 note Of hlS

invol
vement in the January 1974 incident. In his March 1980 poli
ce

Mr Todd had stated
that he had no recollecti
ct
telephone call, e

statement,
Y anonymous:

He .
gave evidence, however, that this statement was made

entirely fro
¥ Irom memory and that the interviewing officer then produced
a

112

4-53

4,54

4,55

KIN-75261

copy of notes which he had made in January 1974 relating to his
involvement in the incident. However when Mr Todd was interviewed in
1982, following publication of the "Social Work Today” article, he was
informed that the police had no record of any notes in Mr Todd's
handwriting and that Mrs Wilson's manuscript notes were the only extant
record. Nonetheless, Mr Todd readily accepted the accuracy of

Mrs Wilson's notes and we refer to this matter merely to establish that

the issue is of no material importance.

A possible further anonymous telephone call

A person, who was not at any time a resident of Kincora and who was

refaerred to in evidence as Informant B, made at least two anonymous

telephone calls concerning Mr McGrath., Informant B had had an association

with Mr McGrath since the middle 1950s which had ended on bad terms in the

early 1970s. From that time he made various efforts to have Mr McGrath

exposed as a homosexual,

Informant B made a statement in March 1982 to the Terry Inquiry
investigators in which he referred to having called the police anonymously

on the confidential telephone. The text of the May 1973 telephone call

" was read over to him and he indicated that its content was consistent with

information he had passed to another quarter (see paragraphs 4.,102-4,104)
but dissociating himself from one of the allegations recorded. The
following day he made a further statement to the Terry Inquiry
investigators in which he dissociated himself from another of the

allegations recorded. He agreed that the remainder was similar to what he

knew about Mr McGrath.

Informant B also made a statement in December 1984, at our request, in
which he referred to having made an anonymous telephone call to social
then drawn to the

workers at the Holywood Road office. His attention was

papers in our possession relating to the anonymous call received by

Mr McKay and recorded, third hand, by Mrs Wilson. Informant B told us

that he concluded that the call taken by Mr McKay was not that made by him
because, although he had no record of 1ts date, he believed that his

anonymous call was made in 1972 or early 1973, He also told us that he

had not suggested that he knew that improper behaviour had taken place,

oanly that this was likely; also that he recalled saying that Mr McGrath

113
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was able to Contlnue with hi acct V.ti b cau 0 y e

paramilitary connections.,
get out of the hostel and they took no further action. Some time lacer,

however, a similar incident occurred when Mr McGrath grabbed R15 by the

) . . ] T‘I room Of the h()s el * Rl.s tOld hlS bICthEI =
Sh We l!lade cont ack v a who had been emplO e.d. in. the i i | |

Hol i
olywood Road office in 1972 and early 1973, during the time of the
Belfast Welfare Authority,

and he informed R15's mother. It was after this second incident that

with negative result
- R15's mother made a complaint about Mr McGrath to the Eastern Board.

4,57

- N . i b h|5 ::ull])lai[lt was ma3
WIllle we cannot enti[ely ]:u.].e out th.e pOSSlbllity that thEre were tWO . (

1. R.() of ca ) llrs } ’
Q Ce ar (] [o e HO OOd ad fl » we )

in
clined to the view that this coincidence is unlikely

Informant B'g North and West Belfast District of the Eastern Board, Miss McClean's

December 1984 statement
indicated that he b
elieved that his anonymous c notes indicated that R13's mother alleged that Mr McGrath had interfered

o
0 the police pre-dated his call to the Holywood Road Office
consistent with .

This is with her son on two occasions. Miss McClean undertook to consult Mr Mains

) the chronology of the two documented cases, The
ocument

ary record of the May 1973 police message was a precis of a ta
recording, although a full one, .

about the allegation and to talk to Rl> with a view to hearing his story.

and Mrs Wilson' i
8 notes were a third hanl 4.61 On 20 May Miss McClean discussed the allegation with Mr Ronald Orr, her

summary. It i i
vy 8, therefore, conceivable that details could have been

omitted or slightly distorted, supervising Senior Social Worker, and it was decided that further

For example th
P e reference in Mrs Wllson discussion would take place following her talk with R15. The effect of

file to Mr

McGrath making im
proper suggestions '
g in a note to one of the the Ulster Workers' Council strike prevented Miss McClean from visiting

boys might reflect th
e fact that Informant B
was himself in possession g Kincora but she contacted Mr Mains by telephone, He told her that he had

lett
ers from Mr McGrath which he considered to demonstrate homosexual
tendencies (see paragraph 4.102),

Informant B!

received an identical complaint from R15's mother, had questioned
This would b §
e consistent with Mr McGrath about it and felt that there was no truth in the allegation.

s . ‘ .
evidence that he did not know that improper behaviour had:
actually taken place at Kincora,

Alchough there is no reference to it in her notes, Miss McClean gave

e The difficulty faced by Informant B in
alling details and precise chronology over some elght to ten years
also be acknowledged, ' i

evidence that she saw RLS5, in the presence of his mother, in College
Street. The date of this meeting is uncertain but Miss McClean's notes
would suggest that this could not have taken place before mid June when

. R15 was discharged after a brief stay in hospital. Miss McClean's
Further allegations agalnst Mr McGrath May & September 1974 8 Y P

4.58 The next allegation against recollection was that she was unable to get any information from R15.

Mr McGrath was made by a resident of Klncora

referred to in evidence as R15.

Rl5 was admitted .
to Kincora in November 4,62 While no specific conclusion was recorded, Mr Orr's evidence made it clear

1973 wh
when he was thirteen and discharged from there in September 1974

Mr McGrach that the complaint was discounted. Mr Orr stated that there was a certain
was convicted on one count of indecent assault involving R15

amount of scepticism on his part because the background of the family was

4.59 RI5 gave evidence that Mr McG b one of lack of co-operation with the Social Services and other agencies
clbrat d
8¢ grabbed him by the genitals when he such as Public Health and he considered the family to be resistant to any

was in the kitchen a short time after
November 1973,

he went to liv
e in the hostel in attempt to improve its circumstances. In this context it should be

He told his brother about the incident the same day and.
Mr Mains the following day.

mentioned that R15 and his brother were committed to care under Fit Person

Mr Mains said that he would speak to

Mr McGrath and deal with the matter. Orders, physical conditions in the family hpme being the major factor in

When R15 and his brother Were
staying at their sister's house for a weekend
3

the Board's decision to seek these Orders. RI15's father agreed in

one i V . | |
or other told their evidence that it would be reasconable to describe his wife as having had a

mother (now deceased) and father about the incident

y
R15's father gave . running battle with the Welfare Services for many years, Mr Orr gave

114
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STATEMENT .OF WITNESS

N

TC BE COMPLETED
WHENTHE
STATEMENT HAS
BEEN WRITTEN

Form 38/36
{Ptain}

STATEMENT OF: ANDREW CLIFFORD SHYTH

AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 217} 'OVER 21'

OCCUPATION OF WITNESS: SCHOOLTEACHER

Anﬁaess: _ BELFAST.

1 declare that this statement consisting of 8 pages, each signed by me is true to the

best of my knowledge and belief and 1 make it knowing that, if it is tendered in evidence
‘at a preliminary enquiry or at the trial of any person, [ shall be Lable to prosecution if -

[ have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not believe to be true.

Dated this >th ddy of May 19 80 .
(Sgd.) G Caskey, D/C/I, (Sgd.) Clifford Smyth
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

statement was recorded or received.

I was first intrbduced to McGrath through members of the Orange Order

who had convened a private meeting in McGrath's house at 15 Wellington
Park to discuss political and religious matters. There were about

15 present including one Church of Ireland Clergyman. There were
probably half-a-dozen of these meetings, all of which commenced with
prayer and Bible study. t that time I was living in a flat in Fitzwilliam
Street, and was aged 22. The friendship with McGrath developed and we
seemed to have a mutual accord on many political matters. Furthermore,
McGrath had been highly spoken of by those who had introduced me to him.
It wasn't long before McGrath told me in private conversation that he had
an insight into many of the emotional problems which afflict young men.

He spoke of how he had counselled those who had problems with masturbation
and homosexuality, and claimed to be able to alleviate their distress.

These conversations disturbed me because no other christians that I had

met had ever conversed with me along these lines, and yet I was anxious about

my own youthful emotional hang-ups (which were not homosexual in nature).

"In this atmosphere I confided my youthful emotional concerns tc McGrath

who then- persuaded me to submit to his form of 'treatment' which involved

nis strokins and massaging my thighs, and which was supposed te relieve m
& g£ing pp N

(8gd). Clifford Smyth

SIGNATURE of WITNESS: o il

641 541 oL . | 7
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STATEMENT CONTINUATION PAGE

STATEMENT oF: ANDREW CLIFFORD SMITH CONTINUATION PAGE NO: 2

emotional tensions. My role in these incidents, which tock place on three
or four occasions, was entirely passive., McGrath rationalised these
incidents at that time very plausibly and in such a way as to allay my
natural misgivings as to their nature, but with hindsight I subsequently
wondered if he gained some form of sexual gratification from them. The
pelitical situation in NI was beginning to deteriorate and my own
circumstances were changing, because I had committed myself to the task

of gaining admission to QUB. To complicate matters, the two young men
withwhom I shared the flat were leaving, one to get married, the other to
take up a teachiﬁg post in County Tyrone. McGrath, who knew of my personal
circumstances, "invited me to join the other lodgers in 15 Wellington Park.
As I recall the weekly cost was £3;HO shillingsli It was the practice of
the McGrath's to accommodate lodgers from time to time and indeed during
the early period of my stay with them, several people who have become
highly successful and prominent in their own professions lodged there.
These include W J McClelland, Manager of the Northern Bank Executor and
Trustee Company and William Parker, Chief Examiner in the Capital Taxes
Office, Law Courts Building, Chichester Street. A number of missionaries
home on furlough from the mission fields also stayed with the McGraths, as
well as a [ ENESI «-o b=d veen associated with Faith House in
Finagny, and a Mrs T Burns, McGrath's widowed sister. All three McGrath
children also lived at 15 Wellington Park. McGrath seemed to earn a living
through a carpet import business which he ran from the front room of the
house., He also had a friendship with another young member of the Orange
Order, Roy Garland. McGrath had known Roy Garland for some time before I
came on the scene, and there was some ‘kind of business arrangement between
them. McGrath now c¢laimed that he was in financial trouble, Wellington Park
was sold and we moved to 4 CGreenwcod Avenue; that was avout 1967. I

gained entrance toc QUB in the Autumn of 1%67. The political situation in
NI was soon to deteriorate into widespread social disorder. McGrath convened
a meeting in %4 Greenwood Avenue, which was attended by about a dozen and
there he revealed from sources which he never disclosed to me, that it was

the intention of "the enemy' to create the impression that the Stcrmont
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Government was a "discredited government, served by a discredited Police
Force'. McGrath also asserted that it was the intention to provoke some
episode which would enable the Eire Army to invade NI and thus
‘internationalise' the Ulster problem. By the Autumn of 1969, the first
part of this scenario had been confirmed, and a second meeting was called
and outline proposals for 'TARA' were given by McGrath; it was obviously
his brainchild. 'TARA" was to be "an organism" not ar organisation, which
in the event of an Eire Army take-over would provide "hardcore Protestant
resistence {sic.)". Initially the "Organism" recruited very successfully
only to collapse in late 1971, when the Belfast paraﬁilitary loyalist groups
took over many of the membership, leaving McGrath and his closer associates
isolated. The circumstances of this collapse are of interest because there
was some kind of character assassination campaign mounted at that time. I
personally became aware of the fact that I was being accused of being a
hbmosexual. Contemporary with these events, Roy Garland broke off all his
associations with McGrath. The fact that the rumour campaign was directed,
as far as I could detect, chiefly at myself, caused me considerable distress
at first. Then I came to recognise that numbers of public figures of
different callings and importance are the subject of all kinds of gossip and
innuendo. Because I had been the victim of untrue rumour, I made it my
practice never to believe anything about anyone unless 1 was confronted
with the proof. I was the first to learn that there was trouble brewing
between Roy Garland and McGrath, because I was called to Roy Garland's house
Belmont. Roy Garland had married a girl who was a member of the Young
Peoples Feliowship which he had met in 15 Wellington Park. When I arrived
at Roy Garland's home he launched into an attack on McGrath, accusing him

of being a "homcsexual and a communist'; it was also alleged that these
homosexual tendencies were known to Norman Porter a leading Evangelical
Protestant who had gone out tc Australia. This meeting left me shattered
and confused, and the way I responded to it was to influence all the events
that came after. I went to McGrath and started to relate what had taken
place. He was uncharacteristically curt with me and told me that his

S : - T
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friendship with Roy Garland was none of my business. McGrath emphatically
refused to hear énymore about the episode. I was to go on holiday to my
parents home in Scotland, and this I did. I was left in the position that
I had previously been accused of being a homosexual and that was untrue.
The same accusation had now been made against McGrath, and furthermore, he
was said to be a communist. I thought of myself as being well read in
political matters and could not discern anyway in which McGrath's activities,
as I saw them, advanced the cause of communism. Furthermore, the
circumstances of the split with Garland, involvirng as they did some Kind of
hiatus in their financial matters, reinforced my view that Garland's
accusations were the product of bitterness and malice. I returned from

' Scotland, and the altercation between McGrath and Roy Garland overshadowed
life in Greenwood Avenue for months, their business partnership ended, there
was a row in their Orange lodge and it was split, and eventually Greenwood
Avenue was sold, and the McGraths and myself moved to 188 Upper Newtownards
Road. I had been teaching since September 1971, and was now planning to
get married to a student whom I had met at QUE. Consequently I only stayed
in 188 Upper Newtownards Road for a short time. While I was there
Frank Millar junior, whom I had met originally through the Young Unionists
and Orangeism, became a frequent visitor and often stayed in the house;
he later married McGrath's only daughter. I was by now paying £5 a week in
rent and busy either with DUP activities or house hupting. In April 1973
I married, and left 188 Upper Newtownards Road. In the meantime McGrath had
taken up employment in Kincora Boys Home. I was never made aware of how he
obtained this position, and I was informed of his post in an off-hand way
some time after he had started toc work there. The very fact that McGrath
had obtained this post seemed to confirm my notion that Roy Garland's
accusations were false. Later McGrath was to say that as a result of
Roy Garlard's activities, his positicn in Kincora had been investigated anc
he had been 'clearéd'. No reference whatsoever was made to the other
officers in the Home. At some stage prior to my break with the
Reverend Paisley and the DUP, one of those employed by the Reverend Paisley's
organisation informed me that Miss Valerie Shaw had left the Martyrs Memorial
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Church. The reason I was given was that there had been a theological
divergence of opinion between her and the Reverend Paisley. I am now told
that Miss Shaw had approached the Reverend Martin Smyth and the
Reverend Paisley about McGrath's involvements in Kincora. She never did
speak to me directly on the subject nor did the Reverend Paisley. I was
aware that the Reverend Paisley disapproved of "TARA" but in the absence of
any reasons stated by him, I assumed that this was because he did not want
members of the DUP to have divided loyalties. He never directly mentioned
McGrath. I was also aware of rumours which claimed that the Northern Ireland
Office was involved in some scheme tc 'blacken" the reputations of Unionist
leaders, but in the event the story came to nothing. Then-in the Autumn of
1976 a document identified as the "Folio Document" from a reference at the
top of the first page, was circulated to a small number of people. It was
to be many months before I was to obtain a copy of this document for myself.
The Reverend Ian Paisley did claim that he had seen this document and he and
the Party officers of the DUP must have surmised that I was in some way linked
to this document, through having transmitted confidential DUP business to
"TARA", I had no direct access to confidential Party matters at that time,
but nevertheless a meeting of the Party officers was convened in
. Reverend Paisley's house. I was summcned, and in a heavily charged
atmosphere, the DUP and I parted company. I would emphasise that the
disagreement centred solely around the accusation of a breach of confidence.
‘ I subsequently challenged McGrath as to whether he had been'directly
responsible for the "Folic Document'; he laughed, and said "Don't be
ridiculous!" As a result of the row with the DUP, the DUP e¢lement in "TARAY
withdrew. "'TARA" had continued to function in a desultory fashion in rural
Ulster after the debacle of 1971; now the movement practically ceased to
exist. At no time though had I seen any evidence which linked boys in Kincora
Home to ""TARA", either by attending meetings or in any other way. I
personally visited Kincora briefly on about four occasions to see McCrath-
on political matters. Twice we talked on the doorstep and on the other

occasions I was takern to a small ground flecor room behind the television room.
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At no time did I meet any of the boys. Somewhere about the time of my
break with the DUP a member of the security forces approached me, and in the
course of a conversation about other matters, long since forgotten,
pointedly advised me as follows, "Don't trust McGrath, he's a homosexual
and a liar". Kincora was never mentioned, but because this member of the
security forces didn't elaborate upon the story and just left me with the
bald statement, it greatly alarmed me. Unlike my attitude to the Garland
episode, I was never able to free myself from this statement and I became
SusPicious of McGrath's own propensities. The fact that the statement came
from a completely impartial source with no axe to grind gave it added weight.
As a result I kept a certain distance between myself and McGrath from then on.
' In'due course though, just as on previous occasions, I tock the opportunity
of confronting McGrath with this statement; he seemed shocked and hurt and
complained that the subjecfs of such statements had no right of reply. In the
end though, the very fact that McGrath worked in the Kincora Boys Heme
weakened my suspicious. This episode brought to am end the pericd of frenetic
political activity which had culminated in my leaving the DUP. 1In the seven
years of my married life, my wife and I have been blessed with two clﬁildren1
and coped with the long illnesses and deaths of my wife's grandmother, mothér
and father; we have alsc contested four elections. In the very nature of
things, having left 188 Upper Newtownards Road in April 1973, I subsequently
visited the McGrath household infrequently, never stayed very long, and
usually discussed political matters while there. Many of the events of the
late 60's and the mid-70's had receded into the background and nothing
'occurred to indicate that life in 188 Upper Newtownards Road might be lived
on any level other than that which appeared on the surface. As far as
Kincora was concerned, it was seldom referred to directly in conversationj
it seemed, in fact, a world apart. After the publication of the charges
against McGrath in the Belfast Telegraph, 1 went to see one of those who had
attended the private meetings of Orangemen at 15 Wellington Park --
BRI, 1 had not apoken to |l Since about 1970 when he had broken
with McGrath. confirmed that McGrath had discussed my emectional
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hang-ups with him. Suspecting this, years previously I had challenged

- McGrath as to whether he had spoken to ; McGrath denied that any

such conversation had taken place. -Now, some ten years later I knew that

McGrath was well capable of lying to me.

in the document known as "The Focalin File" individually -

1

"For a number of years William McGrath lived with Clifford Smith"
(sic). The obvious inference in the context of the piece is that
McGrath and I had a homosexual relationship. This I emphatically
deny. As explaiﬁed earlier in the statement I lodged with the McGrath

family for some time.

"Intelligence Officer of TARAM. The organisation known as "TARA"

was the brainchild of McGrath - in fact it would be true to say that
he was the sole motivating force. It was a loosely structured body
which based its philosophy on a hypothetical series of circumstances
which McGrath was certain would ultimately occur. McGrath envisaged
a civil war situation, in which, following a collapse by the forces

of law and order in Northern Ireland, the Eire Army would cross the
border ostensibly to protect the Roman Catholic minority. "TARA's"
role was to provide a "last ditch" defence against the Eire Army in
that given set of circumstances. Until this did occur "TARA's"
function was to be completely passive and merely to maintain a watching
brief on the Eire Army, noting any troop build-up and any purchases

of sophisticated equipment. YTARA" had no initiaticn ceremonies,
membership cards, oath-takings or the like. Those who were interested

were notified of the irregular meetings of the organisation by McGrath.

I was known as "intelligence officer", presumably because I have access
to a wide range of political journals and other publications and am a
keen reader. The phrase "intelligence officer' is misleading because
it was my function occasionally to give a political assessment of
current events.

Sgd) Clifford Smyth
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3>  M"About to be appointed legal adviser to the Northern Ireland

Police Autherity"s I have no legal training, and this statement

is manifestly untrue.

b The following paragraph refers to the pamphlet 'Ulster Assailed!

which I wrote in the early 70's.

5 "Smith (sic) has been up to his hard neck with Robinsen in the child
7 prostitution racket". My only contact with Peter Robinson was in
respect of party matters during my membership of the DUP. I have never
spoken to him in any other capacity. I am not and never have been
‘involved in any 'Child Prostitution racket! with Peter Robinson or

anyone else.

The 'Sunday World' article is so confused that it is extiremely
difficult to deal with. The descriptions of those alleged to te
involved are written in such a way as to meke it difficult for me to
determine whether any of them are intended to appvly¥ to me. I irust
that the earlier statement will cover any points that may arise and

I will add that I have not, and am not, being tlackmailed by anyone.

. de} Clifford Smyth
SIGNATURE OF STATEMENT MAKER: (SgiChfc’dS“yth
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AGE oF wiTness [if over 21 enter “over 217] HOYER 214

A OCCUPATION OF WITNESS: DETFCTIVE SERGILANT

apoAeEss: RUC HEADQUARTERS CRIME SQUAD, KNOCK, BELFAST
TO BE COMPLETED I declare that this statement consisting of 2l  pages, each signed by me is true to the
WHEN THE ‘best of my knowledge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence
STATEMENT HAS - at a preliminary enquiry or at the tnal of any person, I shall be liable to prosecution if
BEEN WRITTEN { have wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.
Dated this /S day of 1930 .

Nl o,
SIGNATURE of MEMBER by whom ‘s_\,;smmswﬁﬁb’
statement was recorded or received.

On 1 April 1980 at Mountpottinger Police Station with D/Inspector McClure

I interviewed Joseph MAINS, DOB 31,7.29 of 45 Comber Road, Dundonald. The

interview commenced at 9.30 am. D/Inspector McClure introduced us to Mains

and told him that as a result of allegations in the press relating to homo-
sexual activitiesat Kincora Boys' Hostel, Upper Newtownards Road, Belfast
extensive police investigation had been carried out. D/Inspector ¥cClure
outlined to him that these allegations also included boys being hired out

for prostiﬁution ard an alleged cover up by the Department of Health and
Social Services. As a result of enguiries and boys interviewed it was
evident that homosexual acts and indecent acts with boys had been committed
by members of staff at the hostel. Alleggtibns of this nature had alsc been
made against him and the D/Inspector asked him if they were true and cautione
him. Mains said, "Nothing like that was going on and he had no idea of it".
D/Inspector McClure then asked him to account for his employment in the
hostel and the members of staff. He related to us how he had come to Kincora
and that he had been working on his own for a long time. He stated that
Raymond Semple who was in the St John's Ambulance Brigade used to help out
and then became employed as Deputy Warden. He said that Raymond left for

a couple of years however came back again. D/Inspector McClure asked him
when McGrath joined the staff and he said, "About 1972". He was asked as

far as Semple and McGrath were concerned had he any knowledge of their
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activities. He stated that the time Raymond Semple resigned a boy made
allegationa that Raymond had interfered with him. He said that he suspected
McGrath was involved in something like thig but he had no evidence. He was
asked how he knew this, he said boys had made complaints and telephone calls
had been received. D/Inspector McClure asked Mains to relate the circumstance
starting at the beginning of the complaints made against McGrath. Mains

said that after McGrath started in the hostel during 1972 a confidential
telephone call was_received at Strandtown Police Station about McGrath being
involved in homosexual activity. Sergeant Bolt senf a Constable up to
Kincora and the Constable discussed the matter with Mains. Mains said he had
spoken to McGrath about this and McGrath denied being invelved. MeGrath told
him someone in the political field was trying to get his own back and put him
out of a job. Mains said he reported this matter to Mr Wilson of the Social
Services and he later saw an ad in the paper put in by the police asking the
person to come forward who had telephoned a message. The D/In$pector then
asked Mains what he knew about McGrath. He said that McGrath was a family
man devoted to his wife, was a Christian man and attended Church every
Sunday. We discussed with him McGrath's political views and Mains said
McGrath belonged to TARA and all he knew about this was that he thought it
was connected with the Orange Order. Mains continﬁed by saying McGrath used
to hand out leaflets in the hostel. Mains went on to state that a couple of
months after the call another confidential call was received at the District
Office. This call related to McGrath's homosexual activities. The Senior
Social Worker Colin McKay and Mrs Wilson came to Kincora and interviewed
McGrath in Mains office. The allegations were put to McGrath and he denied
them. He made the same suggestion that someone was out to put him out of

the job. Mains told us that around this time he assumed from what had been .
talked about that McGrath was being blackmailed by a school teacher in cne

of the Colleges called Garland. MeGrath had menfioned he had to pay out

£3,000 and had to sell his house in Greenwood. We then asked Mains about

the complaints boys had made. Mains said that had complained
that the old fellow meaning McGrath had interfered with him sa.:i.d
N

...1 H
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that he had touched him on the private parts. Mains said he spoke to
McGrath about this and McGrath replied that he had told [JiEJto pull up
his zip and tidy himself up going out to school. McGrath said he touched
him ¢n the front of the trousers as he told him this. Mains said he
mentioned this allegation to Raymond Semple alsc the domestic staff Mrs '
Smith and Mrs McCullough. He said he alsc reported it to s Social
Worker a woman, he could not remember her name. Mains said that
reported to him that when McGrath was waking him up one morning
he slipped his hands under the bedclothes. told'Mains that he
thought McGrath was a bit of a fruit. Mains said he discussed this with
HIAS33 Bt said he would handle it himself. Mains decided not
to report this however decided to watch McGrath and try and catch him him-
self. Mains said that his suspicions were getting aroused and had mentioned
this to other boys however there was no evidence that McGrath was involved
in this way. Mains then told us about He said [MRSMlhad come
from Ardmore and was in a very depressed state. He said|gURIMand Mr McGrath
did not get on very well andomplained to him that while in the bath-
room putting on medication McGrath had suggested to him that he would put
on the cream. McGrath told him he was a rroper masseur and agked R18
to remove the towel as he said he would look better. Mains said he personall
reported this to District Headquarters and to Anna Hylandsa Social
Worker. Mrs Hylands and Mr Gordon Higham had a case conference onat
which Mains was present. The allegations were discussed, they all thought
was telling lies because of his dislike for McGrath. Mains was asked
did he not feel in view of all these allegations there was some substance
in them. Mains said he had his doubts about McGrath and that there was
something going on. He again discussed this with the staff however they
knew nothing. He said continued to make allegations on smeveral
occasions. Mains said he tried to catch McGrath and told the rest of the
staff. Mains said he tried to cover McGrath by putting cther staff on at
the same time, also he changed McGrath's duties so that there were fewer
boys in the hostel when McGrath was on. At times Mains said he slipped back
to the nostel about 9 pm however never caught anything on. He said that
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had toldl him he was a homosexual and that his Social Worker knew this.
Mains said gay friends used to pick him up at the hostel. After
Mrs Hylands left Social Work she became counsellor. Mains said she
is now a Marriage Guidance Counsellor. Peter Martin took over as R 18
Social Worker and Mains spoke to him about these allegations. Martin said
what could we do about him. Mains was asked if there were any other
complaints, he stated he could not remember if there were. We then told
Mains that three boys calledm mandhad complained
about his behaviour to the Social Services. Mains said there was no truth
in the allegations and they were malicious as he had reprimanded these boys.
We discussed complaint and he said he did not indecently interfere
with him, merely pulled back his underpants to see if they were ¢lean. Mains
said that he had trouble with changing his underpants. We then
mentioned complaints made by R7 and “ For a
short time he denied any involvement\with them however he then admitted
being involved in masturbation with them. in the hostel and on one
occasion withm in his girlfriend's home. He denied emphatically
that anal sex or oral sex had ever taken place. Inspector McClure asked
him if any activity like that had occurred with Hugh Quinn and he said just
masturbation. This had sta::"ted when Quinn was in the hostel. We questioned
him for some time on the allegations made by R7 andm however
he wouldn't elaborate on what he had already admitted. D/Inspector McClure
told him he was going to have his lunch and advised hin to tﬁin.k seriously
on the allegations made and also to think of any other occasiom he
interferad with residents or other persons who we were not aware of.
D/Inspector McClure explained to him that a number of boys had not yet been
interviewed and if complaints were made against him he would have. to be re-
interviewed. Mains said he would do this. He stated that his mind was in

a turmoil and that he did not know what he was going to tell his family =and

his girlfriernd BAR 1 g8 view terminated ati2MGm Atl4pmthateme day
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I again interviewed Jospeh Mains with D/Inspector - He reminded

Mains of the caution and the nature of ocur enguiries.

D/T

/1

D/1

D/T

D/T

D/I

/1

D/I

O P O

> O

= O PO P

Did you know of Raymond Semple's activities.

Yes, I told him to cut it out when I heard of it.

How did you find out.

My girlfriend had known Raymond at Williamson House, she
told me to watch him.

Did you speak to him at the time.

I did, his mother was in failing health and I said why

don't you resign, which he di:d, then he came back .and done

a lot of voluntary work and I thought he was alright and had
sorted himself out. As far as Raymond was concerned I never
saw him do anything.

Did you get any specific allegations about Semple from a boy
named

Aye I did.

Did you report it.

No I don't think so0.

Have you thought of your own situation over lunch.

I have given it some thought and I want to get the thing cleared
up.

We spoke this morning concerning boys you had relationships with.
What was the situation with R 7 andmas far as inter-
course was concerned.

As far ag they were concerned no intercourse took place.

Could you have pushed up againstmin the bed.

I might have done, I tock a whole bottle of whiskey that night.

You see in a case like mine I would get no gratification from

intercourse with a man,

¥ 1
%&a { Q LAD .-
. T LS NS - ,
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D/S Q Have you spoken to a Doctor about your problem, you seem to

have a good understanding of it.

A No I have read books.
D/S Q What sort.
A Sexual deviations and others.
D/S Q@ The book we picked up at your home this morning.
A Yes.
D/I Q And you are saying that nothing happened over the last five
or SiX years.
A Yes, I got together withand I was getting myself
together.
D/S Q What about other people, a man Rl or instance.
A The same thing happened with him masturbation.
/s @ Is tnis|
A Yes then he said nc
D/S Q Is he a male nurse.
A He used to be a male nurse in Musgrave Park.
D/S Q Did you have sex with him.
A No I don't think so unless there was drink involved.
D/S Q How long ago was this.
A About ten years.
D/S Q You keep saying if there was drink involved, you keep making this

proviso, don't you.
A I have been through a lot these last weeks, the strain of what
has happened, I can't remember things clearly.

D/S @ It is quite apparent that you and had more than just
masturbation with each other and you are going to have to come
to terms with it.

Mains made no reply.
D/S @ Do you feel there is nothing wrong with this.

Mains made no reply.
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STATEMENT OF: JCHN MIDDLEMISS:

CONTINUATION PAGE NO: ?

Do you still see

Rarely.

You have his telephone number in your desk directory.

Yes, I speak to him on occasions. ‘

You had a sexual relationship with him.

You mean intercourse, no.

What about to put it crudely, sucking him off.

Yes that happened with

With anyone else.

No.

How did this relationship start.

He had been boarded out and didn't like the people he was with
80 he used to come back to the hostel at night and it started
like that.

what about 'Quin.n.

No intercﬁurse happened with him, he stayed last Christmas

for a week. A

During the middle sixties did anything happen with anyone else
other than NUNEZ

No, no one only him.

Do you think that if you tell us that you had intercourse

with someone it's more serious than just masturbation,

Yes I'm worried about the whole thing.

We are still left with the position that this sexual intercoursing
is a stumbling block with you, it makes me think you did it but
can't just say it out loud.

I can't just remember any intercourse taking place.

You say that the relationship withwent on for ten years,
I think that intercourse did take place between you, it's & natural
progressicn from masturkation isn't it.

I don't thnink so, it's nct my way of doing things.
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o/s @ was it [ RE=-
A I don't know.
D/S Q I don't suppose you were always drunk when you were with
were you.
A Most tixﬁes.
D/I Q When was the last time you had a relationship with
A It's a long time back now towards the end of last year.
D/S Q Was he the last person you had dealings with.
A TYes.
D/I Q Did he or any of the others have 'a hold over you or threaten you.
A No they didn't but I feared sometimes they might.

D/T Q@ It still leaves us with a position that people have made statements
saying you had intercourse with them and while you admit masturbating
with them you deny this act.

A I get no satisfaction from sexual intercourse.

D/S Q How do you know that if you have never tried it.

A It's never appealed to me.

D/I @ Could it have happened without you fully realising it after a
drink for instance.

A It could have done I suppose, I used to take a lot of drink
I wasn't an alcoholic but I took a lot, but I didn't think
anything like that happened. ‘

D/I Q Would you find it hard to admit if you had done it

A I would yes.

D/I Q Why.

A I fipnd it dirtye.

D/I Q@ Is it more dirty than sucking people.

A I don't know, never to my knowledge did intercourse happen.
Mains then paused and said, "Unless I had a lot of drink and
didn't know what was happening".
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STATEMENT OF: _ JOHN MIDDLEMISS CONTINLUATION PAGE NO: 9

Q You always clarify your answer don't you, you are always at the
drink aspect.

A Do I.

Q Yes because if you are honest you know intercourse happened
and are trying to cover yourself aren't you.

Mains made no reply.

Q Did you hire out boys to other men for them to have sex.

A No way, never.

Q Was anybédy else obtaining money for sex acts at the hostel.

A No I am certain they weren't. _

Q Did anyone in the hostel obtain money for acts of sex.

A Not to my knowledge.

Q Let's return to the intercourse aspect of this. Did you ever
get threatened by anyone in view of your relationships to have anal
seX.

A

> O B O O O O O

T always had a feeling aboutwhen he lived in_

B o1t that if I turned hin awasy he would have made
allegations.

Isn't it right you had intercourse with

Yes.

Isn't it right you enjoyed it.

I was horrified.

Then you did de it.

Yes, it's a funny life isn't it.

Did put his penis into your backside or did you put it in his.

Both.

Whose suggestion was it.
I can't remember.

When did it happen.

About eight to ten years agcC.
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D/I Q Did this happen with the masturbation.

A Yes.

D/I Q As far as R 2 was concerned it didn't start with Kincora.
' A No he had been out about a year I think.
D/T Q How did it start.

A He was telling me that he had started this in the army and had
been discharged on medical grounds and we discussed his problems
about girle and it Jjust started.

p/1 q what about| RN
A I can't remember it ever happening with him, just the masturbation.
p/1 g wnat avout | REIIN '

A I can't remember it happening withmnless I was drunk
of course but then he would have known.

D/ Q Was the first person you had anal sex with

A No it was Quinn.

D/T Q When he was in the hostel.
A Yes during '63 or '6h.
D/I Q Did it happen when he came back to visit.
A No.
D/I Q How often did you do it.
A Several occasions while he lived in the hostel.
D/I Q Did he enter you or you him.
A Me with him.
D/s @ Tmea]fsltumrebaitsfc:nt. it right that the full act appeals to you as much as
e A No it didn't. ,
_%_gﬂit‘_}‘ ___Db/s @ TYou said might have made allegations about you, what about
- Quinn,

A I think he used me and the situation as an easy way through
Kincora.

D/'I Q In Quinn's case how did it start, do you remember.

A No I can't.
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STATEMENT OF: JOHN MIDDLEMISS. CONTINUATION PAGENO: 11

Q- Is there anyone else you had a full relationship with,.

A No.

Q@ Did you use creams.

A Not necessarily no.

Q What do you mean, yes or no.

A I never bothered with them, no.

Q Do you remember ‘

A He was a hostel assistant, he only stayed when Semple left during
1968 I think.

Q 1Is s complaiﬁt right.

A Nos I only checked his underwear, he was a guy who was never
changing and I pulled his pants back and looked at them when he
was in the bathroom to see if they were clean.

Q@ Did he have trousers on.

A No he didn't.

Did you give a hiding when he told you he had reported the
incident to the Welfare. '

A He got a hiding yes, I used a cane.
wWhy did you think he made the allegations.

These boys had a personal grudge against me and they concocted
this to get back at me.

@ Did anything happen with Richard Kerr.

A No.

Q What about m

A m.ca.mekto__the‘hosj;el;_-g;‘jggi and had been employed

in the brothers shop, I think he,wgs‘-istealing“ciga_rettes, I think
he did this to get back at me.
Did he rub cream in your back.
Yes but nothing else happened,

Did you give him a French kiss.
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A No, he came down to my room one night about half past twe
and complained about another boy who had made
advances to him. Says I you can stay down here if you're
frightened and he slept for a while in a chair then decided
to get into bed with me. I had my trousers on and he had
his clothes on too but nothing of a sexual nature happened.
/1 q weat avout ENINECENEE
A No. ‘
D/ZI Q did anything happen
D/iﬁepector McClure then read out a section of statement referring
to Mains. Mains replied, "No no the bathroomyou had to supervise sometimes
but I never did that no".
D/I Q What did Quinn do for a living.
A He's a Mini taxi-cab driver.
D/I Q Have you ever had a relationship with a GPO telephonist working

in London.

A Quinn lives with a telephonist.
D/I Q Did any Kincora boy work as a telephonist in London.

A Quinn he worked as a telephonist for a time.
D/I Q Do you remember

A Yes I do. .
D/I Q Did you tell him about your relationship with Quinn,

A I don't think so.
D/I Q He says you did.

A No I don't think so. e

D/I Q Did you ever visit Quinn in London.

A TYes but I never stayed with him. I stayed in the YMCA.
D/ € Do you know a

A Yes, he's an ex Kincora boy, he visited me with his wife. He

telephoned the hostel recently and told Mrs Millar he wanted %o

thank me for putting him on the right track.

: “: ./‘ ‘ }" 2
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STATEMENT OF:  JOHN MIDDLEMISS CONTINUATION PAGE NO: 13

Q What about [UECEENINE.
A

The first encounter I had with [RIANCRENMR¥] was that he wouldn't
wash and I was bathing him. I threw him in the bath, he would
make allegations about me I think.

D/S @ Why would he.
A T don't know he's a bit simple.
D/I Q Did anything héppen between you.
A No. .
D/I Q Did anything else téke place with any boys we haven't mentioned.
A No I don't think so.
D/S Q Are you saying you can't remember any other boys or that it didn't
happen with cther boys.
A I can't remember any other boys.
D/I Q Would you have felt round boys that were having baths.
A All the beoys, not at all.
D/ q How did it start with [ REI
A He was having a bath, he had nits in his hair and I was washing
it. He had an erection, and it starfed from there. |
D/I Q Masturbationm.
A Yes.
D/I Q Did you masturbate him or he you.

A Me him he didn't masturbvate me.

D/Inspeetor McClure then read over to Mains the complaints made against

McGrath from statements regarding KIN 46 D/Inspector said

- Do you know of this?" Mains replied, "No, no". Regarding’

D/Inspector said, "Do you remember coming to see you?"
A Yes T do.
D/I Q Did malce any complaint to you.
A No he never.
Regarding D/Inspector said, '"Do you remember asking
to leave?”
A Yes He was always unsettled, he was a poor worker and always wanted

(“1
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to be out.
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Regarding _D/inspector said, "Do you remember the
massaging?" |
Yes.
D/I Q And the masturbation.
A Yes.
D/1 @ What about the intercourse in the bedroom.
A No I can't remember that.
D/I Q@ What about downstairs in the living room.
A No it never happened nothing happened that night at all.
D/I Q@ Did he suck you off.
A No, look the first time he stayed after the decorating
finished I asked him to get me a glass of whiskey, not brandy,
I don't drink brandy. I was lying on the flcor and 1 have got
a bad back and I asked him to rub some c¢ream in and he rubbed
it round my sides and that's how he started to masturbate me.
D/I @ Did you try to have sex with him.
A No.
D/I Q@ The second time he went to your house what happened.
A Nothing happened.
D/I Q Did you know that he had a relationship with McGrath.
A No.
D/I @ Did you know thatma.nd had a relationship.
A Yes some of the toys told me.
/I Q Did you know mand had a relaticnship.
A No. ‘
D/I Q with McGrath.
A I think the wee fellow was inclined that way you know.
D/1 @ Did you know about and. ‘
A No.
In respect of D/‘Inspector McClure said "Did you know atout this?"
- A Yes, let's get into perspective, he only thought he was
above everybody at the hostel and would only talk to the staff.
N : .
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He was very depressed and I used to have long conversations with
him and one time he told me that McGrath had told him he was a
qualified masseur and had massaged creams intos back. I
felt that was making this story up as he had an intense dislike
of McGrath, and one time told me that he was gay from when he
was ten and this was the reason he couldn't mix with the rest of
the boys. I told his Social Worker what he had said and she
continued to counsel him. His relationship became more pleasant
with McGrath and we had a case conference. At the conference it
was discussed and it was decided to make him mix with the other
boys and not- make him feel that he was of any importance. I
discussed McGrath with Mrs Hylands Social Worker and we
couldn't make our minds up whether it was true or not, although I
think she believed R18
D/Inspector McClure left the interview room at 3.50 pm. I then said to
Maing concerningRZZ , did he ever complain.
A No I was never told about that.
D/S @ did you know.
A T didn't know about that some of the boys had suggested it.
D/S @ Did you ask McGrath about it.
A No I decided just to watch and see what happened. was an
older boy and could have taken care of himself.
D/S @ Richard Millar,
A He didn't report it to me.
D/S @ He said he did.
A I would have remembered.
D/S @ Clinton Massey.
A That wasn't reported to me.
/s @ he saw m and R17 together.
A He told me that they were two fruits and had been in bed together.

I guestioned both of them.
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Q What did you do about it.

A I told them off and separated them into differeant bedrooms.
¥ KIN5 |

A HNo that didn't happen.

Q Did you hit him for stealing money.

A No he was caned, I didn't punch him.

D/Inspector McClure returned to the interview room at 4,08 pm.

o I

A He never complained to me he was very secretive. He wouldn't have
told me.
Q KIN 43

A I can't remember that, it's a good while back.
There was another I haven't got his statement here.
Do you remember him reporting an incident with McGrath.

A No. _

Q Richard Kerr, what was your relationship with him.

A Good always very good. o

Q Did you know Kerris friend

A This was supposed to be his uncle.

Q@ Kerr was involved in burglaries he discussed these things with you.

A Yes, that's right he told me after he had been caught.

Q Did he complain about McGrath.

A I asked about McGrath when he was in Rathgael when he was in

Training School and he told me that McGrath tried it on him
several times.

Q@ Did you question McGrath.

A Not at that time I thought if Richard Kerr had anything to say

he would say it himself.

Q Do you know KIN 250 X

A DNo.
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D/I @ You visited Kerr in Borstel.
Yes, he wrote several times to me to visit him, he thought because

he had been sent down the hostel had not stood by him.

D/I Q Did you know pUNKPK from Williamson House.
A Yes.
D/I Q Why did you visit Kerr.

A To ease the situation, we would visit if requested by the boy.
D/Inspector McClure left the room again at 4.25 pm.
D/S Q You didn't visit because you thought he could have said something
about you which would have been embarrassing.
A Ch no no.
D/S Q How did you become involved with Kerr.
A He was the sort of boy that involved himself in you, talking to you
that sort of thing. He regarded me as a father figure at that time.
He didn't like McGrath and couidn't relate too well to Raymond.
D/Inspector McClure returned to the interview room at 4,30 pm. D/Inspector
McClure showed Mains Exhibit Number GC 21 Part of GC 3 a statement made by
_ D/Inspector McClure read it over to Mains and Mains said
there was nothing in that ne. D/Inspector McClure showed Mains Exhibit
GC 24 Part of GC 1 a letter bym D/Inspector read it over to him,
Mains made no comment; Inspector McClure showed Mains‘Exhibit Number GC 19
part of GC 3 a letter by R Meins was told that this was virtually
a copy of the first letter. He was then shown Exhibit GC 20 A Part of GC 3
a statement by .
D/I @ Are you saying that the allegations made by these boys are untrue.
A TYes there was nothing of a sexual nature going on as they seemed
to describe.
Mains was shown Exhibit GC 50 a file on himself. 'D/Inspector McClure
pointed out references were in his own handwriting and asked him why.
A It's just that if I had sent the originals I might not have got
them back, I have got them at the house T think.
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STATEMENT OF: JOHN MIDDLEMISS CONTINUATION PAGE NO: 18

D/Inspector McClure pointed out type-written copies of references and asked

Who typed these.

I don't remember.

As far as TARA was concerned did McGrath tell you about it.

He left a lot of leaflets about the hostel and I asked him about
it and he told me that it was a Christian orgarisation based on
the crowning stone in the Republic where the Kings of Ireland were
crowned. That's all I know of i,

As far as you were concerned at the hostel complaints to you from
boys about McGrath didn't you have a duty to pass them on to the
police.

As far as I was concerned I had no proof so I thought the best

thing was to relate it to my seniors.

D/Inspector left the room at 4,45 pm.

What were your responsibilities at Kincora.

To manage control and supervise boys and staff, processing them
employment, attending Juvenile Courts when required, that's it.
And the boys at the hostel were normally under fit person or
place of safety orders.

Yes we normally got the more delinquent boy.

Do you think by your attitude that Kincora was really a place. of
safety for boys.

It was yes, I think over the-years it has done a lot of good work.
up until recently.

Your relationship with Social Workers was good.

Pretty good yes.

Did you always report allegations made to you.

Mostly yes when I felt I couldn't deal with it myself.

So you are saying you didn't always tell Social Workers everything

about boys if you thought you could handle it.

That's right I reported what I thought was important and these

were discussed fully,
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A

Q

A
Q

A

The interview terminated at 5 pm.

Q

O O

>

Q
A

the D/Inspector to write the statement.

McGrath.
Not knowing what I know now.

D/Inspector'McClure returned to the room at 4.55 pm.

CONTINUATION PAGE NO: 19

D/S Q Do.you think you made a good job with the complaints against

Do you think that the relationship you had with these boys

sexually was a good idea,
No no I don't,
Yet it went on over fifteen years.

It's not continuously though.

Have you thought about this matter, is there any more you want to

tell us.
No you know it all.

I again interviewed Mains that evening

at 7.10 pm with D/Inspector MeClure. Mains was reminded of the caution.

Are you sure that you have told us the complete ftruth.

Yes I have.

You realise that if further complaints are made you will have

to be re-interviewed.

I understand.

Would you be prepared to see a Doctor and have a medical

examination.

Yes alright.

If you have told us everything now do you wish to make a written
statement regarding what you have disclosed.

Yes, but I have seen a solicitor but he told me not to make any

statements to the police.

It's a matter entirely for your self.

Well I might as well I have told you all about it anyway.

did he want the D/Inspector to write it for him.

Bl
. [ £ TR

D/Inspectbr McClure commencing at 7.25 pm and ending at 9.05 pm.

D/Inspector McClure asked if he wished to write out his own statement or

Mains stated that he wanted

Statement and caution taken by

After the
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statement was taken a short discussion ensued with Mains concerning how
this matter would affect his fiance and the family., The interview terminated
at 9415 pm. ©On 2 April 1980 I again saw Joseph Mains with W/D/Constable Reid.
The interview commenced at $.45 am. I introduced Mains to W/D/Constable Reid
(Mains stood up and shook her hand). I then showed Mains Exhibit SGP 1
a report on [ IREEI. 1 cautioned him ang said, "What's this", He replied
") copy of a confidential report which I sent to the Bastern Health and
Social Services regarding a complaint by made about McGrath™.
D/S Q What about the newspaper cutting.
A This was the article which appeared in the newspapers after the
confidential telephone calls were made.
D/S Q Was this before the second call.
A I think it was after but I can't be sure whether it concerned the
home or noty, I'm not really sure but I think it did.
D/S Q -Why did you keep that.
I keep a copy of anything like that out of the file in case any
other member of staff saw it. They have access to the file, McGrath

doesn't have a key but he could borrow one.

D/S Q To the files.
A TYes.
D/S Q@ Do you coasider that having it in your briefcase is secure.
A Oh yes the only reason it was in the briefcase was that I had it.

in a box in the wardrobe at the hostel and I took it out when I
was suspended.
D/S Q@ Wnat paper is the advert from.
A The Belfast Telegrarh or the Newsletter, it's the only two papers
we get in the house.
I then showed Mains an index book and said té him, "Is this yours?"
A Tt belongs tc the home, it's just ar old index book.
D/S Q Is most of this book in your writing.

A Net all of it some is Raymond Semples.

N
t\%j i \.n 1
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Is that your writing (I pointed to Hugh Quinn's address).
Yes.

Where does Hugh GQuinn live now.

I don't know, I think somewhere about Actom. I only find out

where he is when I get a Christmas Card each year.

Didn't he tell you his address when he stayed over Christmas last.

No I don't think so.

I showed Mains Exhibit SGP 2 a book called 'Sexual Deviations'.

Is that your book.

This is one that was picked up in the home from the day room.

Do you mean it belongs to one of the boys.

One of the boys left it there.

What was it doing in your girlfriend's house.

I had brought it home to read it.

In connestion with your probiem.

Yes.

Did it help.

It brought a certain amount of understanding to the problem, yes.
Do you know which boy had it.

No it was just found in the home.

showed Mains a letter addressed, Dear Mr Mains from Richard Kerr.
Is this letter one of the requests made by Kerr to go and see him
in Borstal.

That's right aye.

Can you date the letter for me.

About Christmas time 1977.

The envelopes dated January 1978 you're not far out.

showed Mains a letter dated 23.12.77 from Richard Kerr.

ERaS NI . '
L R -
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D/S Q And that's a similar request.
A Yes that's right but I couldn't go down and see him, my
mother died on 22 December 1977.
I then showed him a photograph album and said
@ These are just photos of one hostel holiday.
A That's right yes.
D/S Q When mand complained about you during '67 who
came to see you from the Welfare.
A Mr Moore he was Childrens Officer at the time.

What about m complaint in 1971.

A I think that Mason came out to the hostel, the complaint was made

D/S

O

to McCaffrey who referred toBob Moore, Mr Moore spoke to me about
it. I had to call and see him and Mason came and saw me a few
weeks after that.

D/S Q These case conferences you had on boys with their Social Workers

you took part in them didn't you. -

A That's right yes.

D/S Q Did McGrath.
A Some not them all.

D/S @ How did McGrath get involved with them.
A

He would be called on to the case conference if he had anything

to complain about or bring up.

D/S @ So you would mention to him that a case conference was going to
take place and ask him if he had anything to say and if he did

" he would attend is that right.
A Yes.

D/S @ When you were at these conferences you discussed his welfare
moral, personal and health problems. How did you feel about it
when you might have been having a relationship sexually with them.

A I discussed gquite openly the boys problems but the sexual aspect

never came Up. -

N

| <4
SIGNATURE of STATEMENT MAKER: .o

5

W i
Conin fe

iy
‘\J\ R Vi

248

PSNI Docs - annotation added by the HIA InquiryO FFICIAL - SENSITIVE - PERSONAL

432



OFFICIAL - SENSITIVE - PERSONAL

Report by DCI Caskey — OCD 10, KincoraBox 18 Kl N '1 0433
: @ STATEMENT CONTINUATION PAGE
STATEMENT OF: JoHN MIDDLEMISS CONTINUATION PAGE NO: 2'2

D/S Q What was your relationship with MeGrath like.
A We had little or no conversation, his manner was very polite.
His main topic of conversation was the Orange Order, politics
and gardens and plants. He also spoke of boys not getting up
in the morning and other hostel matters.
D/S '@ You never socialised with him, )
| A He wasn't the sort of man you could mix with he kept himself
aloof from the staff,
D/S @ What are the regulations at the hostel concerning ex boys visiting
and staying overnight.

A Any boy is welcome to come back except certain boys who might be
involved in crime, they wouldn't be welcome.

He continued, if anyone stayed overnight permission was generally granted

by Mrs Wilson she was our Assistant Principal Social Worker, she has since

retired.

D/S Q The register you had in-Kincora did that cover every boy who
stayed there.

A Yes every boy that stayed there officially was entered in the book.

D/S Q Is it all your writing.

A No some of it's Raymonds he copied from the old book into the new
book including the references from the old book. The old book is
still in the hostel too. ‘

p/s q why did [INEE¥Y come to the hostel.

A He was an old retired welfare courts officer and had retired about
twelve years. He also provided accommodation for some we couldn't
house,

D/S @ Was he gay.

A Heavens no.

—— .
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So he was just helping out.

Yes @ lonely old man just helping, he used to play a lot of golf
but he took pains in his arms and had to stop.

Did you recommend hoys towhen they were leaving the hostel.
Sometimes yes with the Social Workers approval of course.

Did he ever ask you to recommend a certain type of boys to him,

No he knew most of them by his visitations to the house.

I showed Mains Exhibit Number SGH Z Part of GC 1 a report relating to-

That's the original of the report I showed you earlier to-day.
Yes that's right.

I then showed Mains a paper entitled Summary of [REEEEM for July and
August 1977 signed by Anna Hylands.

This report states you and Mrs Hylands d,iscussedproblems
with McGrath and how he might cope with it if it happened again.
That's right yess.

Did you tell her- thathad complained to you previously.

Yes that's right I did.

Did you discuss this matter with Gordon Higham.

Yes.

The interview terminated at 11.25 am.

W/ e o
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STATEMENT OF: DENNIS BARKELEY ELLIOTT

AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 21"]

QVER 21

OCCUPATION OF WITNESS:

DETECTIVE SERGEANT

HEADQUARTERS CRIME SQUAD, KNOCK, BELFAST.

ADDRESS:

I declare that- this statement consisting of pages. each signed by me is true to the
‘best of my knowledge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence
at a preliminary enquiry or at the trial of any perscn, I shall be liable to prosecution if

[ have wilfully stated in it anything which [ know to be false or do not believe to be true.

2¢ day of /.
ay o L~(._7_

SIGNATURE of MEMBER by whom
statement was recorded or received.

Dated this 19 30

/f%éa,_c. £
SIGNATURE of WITNESS

Jgff?(-' '
o/

I am a Detective Sergeant of the Royal Ulster Constabulary attached to
Headquarters Crime Squad, Knock, Belfast. At 8 am on 1 April 1980 I saw
the accused, William McGRATH, DOB 11.12.1916 at his home at
188 Upper Newtownards Road, Belfast. I was accompanied by D/Constable
N McLaughlin (now Detective Sergeant) and assisted by him I carried out
a search of McGrath's home. During this search we examined documents held

in a bedroom which McGrath stated that he used as his office. I seized

samples of various pamphlets and booklets and marked these Exhibit D3EJ.

Likewise D/Sergeant McLaughlin séized samples of pampnlets and booklets

in my presence and these he exhibited iMcLl to NMcId inclusive. After
consultations by telephome with McGrath's solicitor, Mr H Hall, McGrath

accompanied D/Sergeant McLaughlin and myself to Mountpottinger Police

Station, arriving there at 8.50 am. McGrath remained in my custody at an

interview room (No 28) until 9.15 am. At 9.40 am I commenced an interview

with McGrath. A% that stage I was accompanied by D/Sergeant McLaughlin
who recorded notes of my interview. I again reminded McGrath of our
identity and that we were making enguiries into alleged homosexual

activities at Kincora Boys' Hoétel, Upper lewtownards Road, Belfast., I

then cautioned McGrath but he made no reply. I asked him tec tell us about

Wis antecedent hiztery and general tackground. Thf background he related
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covered the period between his leaving school at 14 or 15 years of age
until 1971, In that year he joined the staff of Kincora Boys' Hostel.

At that time Joseph Mains was in charge and Raymond Semple was his deputy.
McGrath was asked what his duties were when he first entered Kincora. He
stated that these duties were the same then as they were up until the time
he was suspended. These duties were from 6.45 am on four days of the week,
Tuesday, Wednesday, Thursday and Friday until 12 noon or 1 pm. His duties
entailed attending to the paper work in the office and supervising the
boys going out to work. When he was asked if he wakened the boys in the
morning McGrath replied "No, very seldom, only after the female staff
could not get them out to work". McGrath went on to say that the idea

was to try to get the boys out in relays and that by 8.30 am they had all
left the hostel u;less some were not working. McGrath furfher stated

that he would not see the boys again until he came on duty at nights.

When asked if Mains and Semple were in the hostel in the mornings he
stated that they were but that he was not residential and the other two
were. McCrath further stated that he worked Tuesday, Friday and Saturday
between 7 pm and 12 mn and this entailed supervising the boys inr the
hostel. Asked if the boys went out often McGrath replied that on

Tuesday nights there would usually be three or four boys in. When asked

¥

about Friday and Saturday he said that these nights were the most
popular for the boys to go out. He was asked what he did on those nights
on duty, McGrath stated that he would merely sit arocund and read a book
and wait until the boys returned. The interview continued in question

..and_answer form. . I put the following questions to McGrath. Both these

)

questions and McGratQLgﬁéébliesﬁwgre noted by D/Sergeant McLaughlin.

Q@ Allegations have been made against you in the past?
"Mhe first time was 10 years ago after I took over in Kincora.
An anonymous letter or a telephone call was made to Strandtown
Police who informed my Headgquarters - they got in touch with us.

We had a conference with a Miss Wilson and Mr Mains'.

. .
- £
S
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What was the allegation?

"That I was engaged in homosexual activity'.
Were you?

"It was a political attack'.

Did you know from whom?

“Yes, I thought the UVF".

Vho?

"I don't know'".

Why?

"I am in TARA and we are against all lawlessness around and we

> 0 > 0 B O > O B O

exposed ourselves to these people in the OVF".

At that point in the interview D/Chief Inspector Caskey entered the room
and identified himself to McGrath, the time being 10.10 am. The interview

continued with the Chief Inspector asking the questions:

Q@  You have heard the allégations made against a member of staff at

Kincora - is there any truth in these allegations?
" A VAbsclutely none'. -

Tell me why a number of these boy residents should make allegations
of homosexual behaviour by you which seems to follow a pattern?

A "I don't know". ____ __ ’ , ‘

Q@ Let me quote from a statement of one of the boys - Ronald Graham.
Quote; "When I was there about two weeks I was in the bathroom one
afternoon having a bath. I had the bathrcom docr locked. I heard

someone trying to open the door and a man's voice asked who was in

e r———

the bath. I said "It's Ronnie who is that?" The man said, "Mr McGrath

I want to get something". I told him to wait and I heard him walking

away, I got out of the bath and put a towel round me. I went out of

the bathroom and went up to my room. When I went intc the room

Mr McGrath was sitting on one of the boy's beds. I asked him to get

out because I wanted to get changed. Mr McGrath said no I have a job

to do. I got my clothes and went out of the bedroom. I walked towards
f/.'
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the bathroom and Mr McGrath walked behind me. He followed me into

the bathroom and c¢losed the door over slightly. I still had the towel
round me and I walked over and sat on the toilet. I was still holding
my clothes. Mr McGrath walked towards me and I could see his fly was
open. I set my clothes down beside the toilet and when I looked up

I saw Mr McGrath had his cock out. He was holding it in his hand. He
said I'm going to stick this up you. I was scared and I said I'm going
to tell Mr Mains. Mr McGrath said nobody will listen to you. He then
said if I didn't co-operate he would hit me, McGrath told me to

turn round and hold on to the toilet. I turned round and he said open
your legs and he pulled the towel off me. I then felt him sticking his
cock up my arse, it was very sore and I told him it was hurting. '

Mr McGrath said I won't be leng. He was holding me round my waist

and I could feel him pushing his ceck in and out. This lasted for
about five or ten minutes and then he pulled his cock out. I felt a
bit damp and sore. When Mr McGrath finished he told me to keep quiet
about it."

What have you to say about that?

"Well it is a ldie".

The remainder of Ronald Graham's statement was read to McGrath and the

following questions asked -

What have you to say to that?

"Unbelievable', '

Do you think that these were proper things te do to a boy?

Very wrong to do. l

How can you explain why a number of boys who never met each other
should make similar allegations against you?

"I don't know, it is a hazard of my job'.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER:
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Q How do you expiain these boys making similar allegations?
A "I can't'.
Q Several different police officers have interviewed these boys and

have got the same picture of you interfering with them?
" can't explain that".

Do you want all these boys to have to come into Court and explain what

Q
you did to them?
A "There will be other stories come out in Court".
a) What do you mean?
A "There will have to be a rebuttal to these allegations'.
Q  What do you mean? ‘
) A "We will have to deny them'.
Q Can you provide us with details?
A "No I will not do that now'.
] Your name appears in the Newsheet Focalin?
A Yes.
Q There are other names mentioned in the newsheet?
A HPeter Robinson'.
Q Do you know him?
A "Never met him".
Q Who else?
A "Clifford Smith".
Q Who is he?
A A teacher at Newtownbreda School, I think he is a History Teacher",
Q How long do you know him?
A "A long time, I met him in the Orange Order when he lived in Wellington

Park. I met him through Orange activities. He was in digs near the
University and his flat was raided and Crange papers takemn. He knew
my wife took in boarders and he came to live with us, after subversive
people raided his room'".

Q How long did he live with you?

A "About three years up until he got married".

Are you worried about the allegations?

O

1 1"
A "Yes'. SIGNATURE of STATEMENT MAKER:
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What have you to say about them?

"I completely deny them, there is nothing I would say here would
change ydur opinion of me".

Try us? _

"I don't imagine that I could change your mind about me".

What do you understand by an emotional block?

"It is a very common complaint, some people cannot even play a piano'.
How do you get rid of it?

"Medical people will deal with it".

Have you ever dealt with it?

""0n scores of times I have talked from platforms about it'.

What about an individual?

"I have if I had been asked".

Who?

"I will not name them".

Why?

"It is part of understanding to talk to people'.

Did you ever study what an emotional block was?

"I took a coursé in Astral Psychology as it is called from

J Wesley McKinney and Doctor Northridge, both ex-presidents of
the Methodist Church'',

How long did the course last?

"Monthly, over a period'.

Do you feel gualified?

"Only elementary".

Did you ever talk to any of the boys about an emctionzl block?
"I could have, you got to be able to talk to people'.,

Do you talk to people who have sexual problems?

"Not that I know of".

Wouldn't the allegations of some of the boys back this up?

HNOT'I .
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Q Did you ever write to people on emotional blocks?

=

"Not to my knowledge'.

Would you say that letters from one male to another male containing
romantic matters would be homosexual?

A '"Yes they would be, I would say so if there is a physical element,

one would say it was homosexual®,

D/Chief Inspector Caskey then read from letters Exhibit Number DBEl and
referred to specific portions of these letters and asked questions about
them. Referring to one portion -~ "Keep your big legs well scrubbed,

someone ‘might want to see them again''.

Q Isn't that peculiar?

A It depends on the context, it could be imnocent or it could be vile,

Another portion - '"You are quite a boy, irrestible etc'.
Q@ What context is that in?

A "Tt could be innocent or it could be vile'.

Another portion - "Don't forget to bring bathing briefs home. However my

dear". To that the defendant McGrath replied, "mmmmmm Garland'.

Q@ Did you write that?

A "It sounds like a letter I wrote to him'.
Q In what sense?
A

"In the sense that my wife and I invited him to go om a holiday".

D/Chief Inspector Caskey then read froﬁ a letter beginning - '"Now my dear®.
At this point the defendant McGrath interrupted to say - UTo reduce to
writing is impossible what is so big'.

What is so big?

"His opening to understanding to what was happening in Ireiland®.

Here was a lad from the Shankill with average knowledge of what?
"History of his country'.

Religion or politics?

= O = O > L0

"Religion and politics mixed. The burden of my 1life has been to make

o
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people understand the position in Ireland'.
Q@ What has "bring your bathing briefs with you" to do with that?
A "Because he had already been invited to a holiday and that was
one point to indicate that it was a holiday. He was thrilled at

having a holiday over the border™.

At this stage I took over the recording of notes from D/Sergeant
McLaughlin. Quoting from the letters - "So keep those legs of yours

well scrubbed, someone will want to see them again''.

Q@ Who will want to see them again?
A "That was the holiday we were going on. My wife and I had been
kidding him about the girls looking at him on the beach™.

D/Chief Inspector Caskey quoted another portion - "Just 14 more days

and 13 more nights ..eus.'

Q@ What does that mean?
A "Yes perfect. Exactly what it says. When he came home from College

we would elucidate in what we had planned to do'',

Q What?

A "In relation to religion and peolitics™.

Q What had Mr Garland to do?

A "That will come out in a Court'.

Q What you are saying is that you are not preﬁared to explain Garland's
reason for discontinuing his way of life with you?
"I don't like the phrase'.
Discontinuing his association?

A "It will all come out in Court. I'm holding in reserve my
explanation'.

Q Why?

A "That is the position, pointed out by my legal adviser. You don't
think I would have taken myself on a holiday and think this was a
lot of hot air! '

Q Were you taking action against any newspaper?

S .
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A "It's too early for that'.

Q Why?

A "Simply because it appears to be more to it than a spicey story
against us. I believe it is a political campaign against us'.

Q@ Are you saying there is no reason for these allegations of homosexual

| behaviour at Kincora? »

A "I haﬁe no idea where Mains and Semple fit in. Nothing has been done

by me and I have no suspicions that they were involved. If so I would

not have remained in Kincora. This is a political campaign against me

and TARA. We don't make titles - we don't have generals or brigadiers",

Can you give the date of TARA's formation?

"It!'s difficult, it was never formed. It's not an organisation'.

Where was it formed?

O = O

"It just grew out of nothingness. There was a group and lectures

regarding events and then all the trouble started, but there was TARA

meetings for 10 years prior to the trouble starting. It started as a

Study Group. In those days you could have used the Presbyteriaﬁ Hostel.

Some were held in Orange Halls in various places in the country., If

there was any necessity to have a public hall, that would have been done!

Q@ Any meetings held in your house?

A "Say in Wellington Park, there were meetings held in our big drawing
room. That would have been about 20 people"t

Q@ What was the strength of the group in 19707

A  You can't join TARA you don't become a member, there is not a TARA
member in the country'.

Q If it is not an ofganisation as you say then why dces it reguire your
post as Secretary?

A "I someone requires a meeting, there are people scattered in various
Churches throughout the country’.

Q Do you keep a list of members?

A "No we don't have members'.

2@ Then who are these people?
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A "We know there are certain people in the Orange Order, in the Masons

who are interested".

Q " How are the members known to you?

A "We have met them in Orange and Church connections to formulate a
Ginger Group. Supposing a situation comes up for instance, devolution
or integration'.

@ You're talking about a pressure group?

A es",

Q@ Is it a secret organisation?

A '"No'".

Q@ Do people swear on oath of allegiance?

A '"We have no oath ritual etc'.

Q@ If TARA is not an organisation and it has no members affiliated to it
then who is responsible for the distribution of leaflets?

A "They're printed, there's a considerable supply in my home',

Who is responsible?

A  "Last week I walked into a newsagent's shop and the newsagent knew that
I was a member of TARA. He asked me for a parcel of booklets for a
lady who was going to Canada and America, That lady left last week
’and took these with her?.

Q@ Who was responsible for the distribution?

A "They came to my home from the printers'.

Q@ Who runs TARA?

A UYThere's a loose connection with the British Israelites. There's no

commiftee and I'm not responsible to anyone'.

Q@ Isn't it true you started this organisaticn as a front for your
homosexual activity?

A "That's ridiculous. Are you suggesting that all TARA members are
homosexuals?"

D/Chief Inspector Caskey then referred to a booklet esntitled "Ireland For

Ever" which is exhibited NMcLl and produced it to the defandant McGrath.
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Who wrote that?
"T wrote every word of that book'.
Who formulated the TARA proclamation?
"I wrote every word of it, I wrote it in that form".
Have you been a member since it came into being?
"Yes".
Wnose idea was it?
"I suggested a name. It grew up from the Orange Institution'.
How long ago?
"I'm in it a lifetime".
Would you agree with me that everything yoﬁ have said up to now suggests

that you are TARA and TARA alone?

"I couldn't possibly be that".

You can't name the founder members?

No I can't, there are none. There are scores of them".

Have you a set of rules?

"Only what is contained in that book and the other leaflet the TARA
Group, there are no rules governing TARA, it is fﬁr a way of life',

(The other leaflet referred to by the defendant was Exhibit Number NMcL2)
What are the aims of TARA? '

"To maintain the connection between Ireland and Britain and to maintain
our freedom as a Protestant people. We are not anti-Catholic, I think
our literature proves %hat conclusively. Our aims are in that document',
To sum it all up you are a founder member of TARA?

"If you culminate the idea that it was formed. We believe

organisations have been the curse of this country. Supposing we’

wanted to organise a meeting in Tyrone. People would come along.

We are purely a pressure group to influence otherst,

How do you communicate with people?

e
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A "You would know someone in the area who is sympathetic and tell him

= O ¥ 0O

Q
A

Q

Q

o

orm 38/36{a)-
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the time and date. He is free to bring along interested people'.
Communication is by word of mouth?

"Yes, there would be people there whose names I wouldn't even know'.
What does TARA stand for? '
"It is the seat of the ancient Kings of Ireland, that's where the

present seat of the present Kings is planted'.

D/Chief Superintendent Caskey then referred to the statement made by

KIN 46 .

Do you know KIN 46
"Yes, I know him".

He was in Kincora between July 1976 and 197872

The Chief Inspector made reference to the Kincora register of residents

Exhibit Number PJM3.

has alleged that you indecently assaulted him by putting
your hand on his knee and moving it up inside his groin and then moved
your hand iq a rubbing motion, and that this was done on the couch in
Mr Mains' office. What have you to say to that?

"A complete deniallt,

Is there any reason for him saying that?

YThe only time that there was any physical contact between
a.nd myself was when I had to drag him by the
scruff of the néck when he was involved in a fight with another lad.
He went upstairs and returned to the sitting-room where I had
separated him and was about to attack me. Qther boys came to my
assistance'.

This is a serious allegation, why should want to make such
an allegation?

'He must be telling lies. You're not dealing with perfect gentlemen'.
He is one of many boys who has made allegations? A

"Yes, you have underlined that".

SIGNATURE OF STATEMENT MAKER: ooz £ 60 .;:.:...‘...;‘:.,,.‘:"53./.’.'}:..’.5:'."

372 s

PSNI Docs - annotation added by the HIA Inqt@FFlC IAL-SENSITIVE-PERSONAL

13



OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

OCD-17-(381pg) KincoraPhase | Part || Statements pages 361-739 - Box 19 KI N'1 0508
@ STATEMENT CONTINUATION PAGE
STATEMENT OF: DENNIS BARKELEY ELLIOTT

CONTINUATION PAGE NO: 12

)

Does that mean they're all telling lies?

A "Yes, I have toid you I have had no homosexual activity at any time",

Q@ Before I outline all the allegations I can tell you that this is a
relatively minor one compared to others - do you know a boy called
Ritchie Kerr?

"Yes, he was resident in Kincora. He was actually in twice',

He has alleged that from July 1975 to November 1977 that you would pla]
around with him by pulling his jumper and wrestling with him and that
you placed your belly up to his back in a homosexual way?

"Ritchie Kerr said that'.

Comment?

A Mot one bit of truth in that. From the day he came there he
continually showed animosity. He was one of the few boys who did
not conform. There was always stress and strain between us. That
is partly explained in some cases because the officer on duty in
the mornings always fell for ill will.because he has to insist on the
boys getting up"

Q KXerr told Mains about this and after that the boys were wakened by a
woman cleaner and by that I mean the complaint to Mains was that you
interfered with boys?

A '"When I went to waken them",

Q When you went up to waken them in the mornings, did the woman cleaner
take over that responsibility?

A "No, it was a free and easy arrangement, there was no hard and fast
rule. VThe last two years there was two boys who were out early, but
that only involved switching on the light and giving them a shake, and
leaving the light on, on the landing. That process was repeated later
in the morning'".

Q Wny should Kerr, like make such an allegation against you?

A "] haven't a clue'.
Didn't you say earlier it was your responsibility to get the boys out?
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"That is true, there was no pé.rticular responsibility".

Chief Inspector Caskey then referred to the statement of KIN 48
and the defendant McGrath said, "That's a long way back, that's the boy

who!s in England, married", The Chief Inspector said "Yes". The defendant

said "He married last June out of Dr Barnardo's Home, what did he say?"

Q

He said that one merning he woke up to find you had your hand under
his bedclothese touching his thigh?

The defendant, McGrath, said "Yes" meaning the Chief Inspector to continue.

Q
A

OH B O e Lo O

A

Q
A

That he told you to beat it. Is that true?

"No sir, I shook him by the shoulder. If he attributed it to a
homosexual approach he's telling lies's

Did you have your hand under the bedclothes?

'"No I did not".

Do you know a person called

"Yes, that's going a bit back".

Yes from May 1973 until May 1974, do you accept that?

WYes!',

He has said that you sexually assaulted him on several occasions in
the hostel whilst an inmate there?

"Yes, not true'. '

Let me take you through the points then - "He says one night that

he was alone in the hostel with you when you asked him to go to the
toilet witE him and when you got into the toilet ycu opened his trousers
and pulled them and his underpants down to his ankles and then you
undressed in a similar way and made him bend over and hold on to the
toilet seat and that you committed an act of sodomy with him and that

this hurt him very much. What do you say to that?".

1A complete denial there is not a word of truth, it would be revolting".
He says that this happened on a number of occasions?

"My goodness'.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: ... . 0.

374

PSNI Docs - annotation added by the HIA Inq'{m:F|C|AL-SENS|T|VE-PERSONAL

15



OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

OCD-17-(381pg) Kincora Phase | Part || Statements pages 361-739 - Box 19 KI N'1 051 O
0 - STATEMENT CONTINUATION PAGE
STATEMENT OF:  DENNIS BARKELEY ELLIOTT CONTINUATION PAGE NO: 10

Q Including that you asked him toc suck him off and that you put your
penis into his mouth?

A '"On please'.

Q@ And you ejaculated into his mouth?

A "Never in my 1ife". '

Q He says'that on another cccasion you sucked him until he ejaculated
and this went on for a considerable period?
"No truth in it sir",

Q@ He says he was frightened of you and that was why he did it?

A "Phat was the very opposite to the relaticnship with., He was a
foolish lad‘and certainly those things are not true'.

Q A medical examination has shown that the boy has had sexual intercourse
in this fashion?

A '"That's understéndable”.

€ Wwhy?

A "Because he openly talked about his activities around the City Hall'.

Q@ What do you mean around the City Hall?

A  MAround the toilets".

Q Why should this boy make a serious allegation against you?

A  M"It's a mystery to me'.

O > O B O P> O

At this stage D/Sergeant McLaughlin wrote down the questions and recorded

the answers. Chief Inspector Caskey then referred to the statement made

by KIN44 NS

Did you know EOEZNEN’

"Yes he Jjoined the army'.

Would you agree that he was there in 1974 for about one month?

"T think he was in two or three times, at least twice".

The 12th October 1373 to June 1974, do you agree?

"Yes",

He says on the first occasion that you had a conversation with him

about men interfering with him sexually and that you put your arm
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around his shoulder like a man and a girl do?
"That's no offence'.

Did it happen?

"I don't know'.

Was it homosexual advice you gave him?

"o I would only put my arm on his shoulder'.

- On the second time in Kincora he says that one evening whilst alone

with you watching television that you tried to kiss him?
"No sir that is really foreign'.

Two or three nights later you tried to kiss him again?
"Nothing'.

Two or three nights later you did kiss him on the cheek?
"No truth in it",

Why should he say that?

"I have no ideal,

Chief Inspector Caskey then referred back to the statement made by
Ronald Hugh Graham and told the defendant McGrath that he had been in
Kincora Hostel from December 1974 to June 1975.

Did you know him?

"Yes".

Is it right he was then about 16 years of age?

Myell they are supposed to come at 16 and stay until they are 18,

He has made serious allegations against you - in fact I would say that
he alleged you raped him?

MWhat is the difference in rape and other incideats you mention

except is one against the will".

He means rape by forcibly making him submit to you. You ask what rape
is, rape can be committed through force by putting a person in fear or
by threatening someone in order to achieve your objective, ramely
sexual intercourse. Why should he make the allegationsrwhich have

already been put to you earlier?
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A "I have no idea, staggering'.
@ Do you agree it is horrific?
A V"It does, he must have a wonderful imagination®.
Q@ If the allegations are true, wasa't he at the mercy of a dangerous man?
A "I would agree whole-heartedly'. '
Q At the mercy of a man who was responsible for his care?
A "That is different, yes if the allegations were true'.
Q@ This boy said that he told you that he was going to report you to

Mr Mains and you said, "Nobody will listen to you'.

A  "That never happened either, I would imagine that Mr Mains would
have taken it to therright authority".

Q Did Mr Mains ever speak to you about complaints from boy residents?

A '"Only on one occasion when we had two brothers in who were the

[N 224 &R T

Q@ Is that the only one?

A "Yes, apart from the original accusations'.

Q@ I am telling you that similar allegations of homosexual acts by
Mr Maing have been made by some of the other residents?
"You are telling me Mr Mains is accused".
If that is the case then would there not be some truth in what Graham
has said when he said he would report you to Mr Mains énd that you said,
"Nobody will listen to you'? '

A M"These circumstances would be very damning, they tie in perfectly, but
I have no suspicion that Mr Mains was involved with boys, or tnat
Mr Semple was involved. I have discussed this with my folk at home and
said if it was going on I was not involved. If this were true I would
have been a very busy man. I left on a Saturday night and was not back
until Tuesday. I was never there at the weekends. T never saw a boy
all day Sunday and Monday and on a Tuesday only for 1% hours in the
morning and again at night and there was always a number of toys in on
a Tuesday right. I saw them again for 1% hours on a2 Wednesday morning

and 4idn't see them until Thursday morning .for 1% hours, on Friday
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morning for 1% hours and on Friday night between 7 pm and 11 pm
and a Saturday from 7 pm to 11 pm",
Q@ A medical examination of Ronald Graham supports his allegation that

an act of sodomy had taken place some time ago?

‘A "You're attributing that to me'.

Q What have you got to say?

A V"It had nothing to do with me".

@ Have you any infommation that he was involved with anyone else?

A  "No, we have had homosexuals, we have two at the moment,
and [JIENEEEE. - their own admissions'.

G How do you know that?
"SI to1d me about it in the course of my work, I talked
to him about money he had. He always had money and his relationship
with other boys from his arrival was strained and part of my job was
tc talk to him and rationalise his position. I spoke teo him to try
to change his way of life. I told Mr Mains about the boy [ININEEN.
When? )

A  “On the day it occurred, I can't remember when, it was a routine report.

He said he hitched lifts in lorries and that was how he made his
contacts'.

Q@ Did he tell you he got money?

A "I took it for granted that's where the money came from., I told

Mr Mains and it was up to him from that".

At 2.05 pm on 1 April 1980 I was present with D/Sergeant McLaughlin when
D/Chief Inspector Caskey further interviewed McGrath. A record of the
interview was made by D/Sergeant McLaughlin. The D/Chief Inspector
reminded McGrath the nature of our enquiries and that he was still under
caution, The D/Chief Imspector told McGrath that he wished to refer to a
statement made by“aﬂd asked him if he knew-n
and if he could recall when he was in the hostel. McGrath replied 'He is

such a regular I cannot remember when he was in, I thirk he was in twice',
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L/Chief Inspector Caskey then read aloud the statement of“

and asked McGrath if -n had been friendly with any particular
member of staff. McGrath replied 'No he was a bit of a nuisance, he kept
hanging about". The D/Chief Inspector then told McGrath that-n
had made allegations that he had sexual intercourse with him and vice versa.
McGrath replied "Well that is not true, he is telling lies. I had no

sexual connections with [ IRENE-

Q Did you know that he was a homosexual?

A ™o I knew he was a msturbater, I've caught him at it in the room".

Q What did you say?

A 'EREMcut it out'.

Q Did you tell the Social Workers about this?

A "Yes, i{: would have come up in conferences'.

Q He said that you and he indulged in sexual intercourse of several
kinds in many occasions?

A "It never happened once'.

Q He said it happened regularly in Kincora Hostel?

McGrath - "With me™. Detective Chief Inspector said, '"Yes'.

McGrath = "It never happened".

Q He also alleged that he was involved with Mr Mains?

A "I don't know about that, if I had thought that this was the type of
things going on in Kincora I would have resigned and got out',

Q He says that you and he committed sodomy with each other, oral sex with
each other and masturbated each other?

A "ot a word of truth in it", .

] Did you know of any relationship between [ REII and 1 Mains?

A "o I was not on duty with any of the other male staff when the boys

were about. I saw nothing or heard nothing".

Q Can you think of a reason why“ should complain about you'

A "No I have had no sexual connection with him".
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Q Did you know R17 ?
4 "Yes from NG .

Did you know when he was in the hostel. Would you agree it was between
October '74 and August'76. He also has made an allegation that you
committed homosexual acts with him in Kincora Hostel?

Well it wasn't with me'. -

He said that for a whilé he had sex with you about 3 times a week and

Lol

this included sodomy, oral sex a_’nd-masturbating?

"Not a word of truth, it's unthinkable. I have no explanation about this'
 Well the medical evidence shows that about him - what do you say?

"I am amazed it is unthinkable".

Do you know INNINIEE

"Yes, he is always.in and out of the hostel'.

Why does he come tc the hostel?

He used to look for odd jobs to do'".

What do you know about him?

well, [RIENCRENIRY] srnells and I am very hygienic. He is filthy he was
never an inmate during my time". '

Why did he keep calling at the hostel?

> O B O > O > O >

"I don't know, a good guestion',

You know [INEENN

"Yes, he is there now',

O e DO o O

He has made allegations that you were involved in homosexual acts with
him?
A "No, I discussed his life-style with him. He was a practising

homosexual''.

| Chief Inspector Caskey then read a portion of 's statement to
McGrath - "After I had been staying in Kincorz a few weekends I asked
Mr McGrath to rub some cream into my back, I was suffering with protiais
a skin complaint and I couldn't rub the cream in myself. He put the creanm

on and he didn't concentrate on the spots, he rubbed the cream all over my

: > .
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back and give me the impression he was trying to make advances to me.

1 told Mrs Hylands about this incident the next time she came up to see
me. She advised me to keep away from any conversation which might lead
to homosexuality or sex in general and to avoid being alcme in a room with
Mr McGrath. She also asked me if I was gay and I told her that I was
having problems trying to relate to girls and that I found it easier to be
with a fella. She asked me if I was repulsed by McGrath's actions and

I told her I was not'.

Q  Did you ask him about homosexual activity?
A "No, I only tried to get him to change his way of life".

The Chief Inspector then read a further portion of s statement to

the defendant McGrath starting at - "The next incident with Mr McGrath

was a couple of weeks after I had spoken to Mrs Hylands" and ended on the
third page as "I told Mr Mains the same as I told Mrs Hylands", and started
again at - "During my affair with Mr McGrath I sometimes put my penis
between the cheeks of his bum" and ended with "Mr Mains told me that if

the poelice or reporters came round about the homosexual allegations to be
careful what I had told them about Mr McGrath'. Mr Caskey then asked the

defendant a number of questions.

Q Did you know Mrs Hylands?

Yes, she was his Social Worker, I only met her at case conferences'.

Q How often was that?

A "It was not regular, only when they arose.

Q Would you have been called in to a case conference if a complaint
had been made against you?

A "Yes I would'.

Q Who with?
A "Mr Mains, the person concerned, the Social Worker and maybe someone

from Foster Green'.,

Q Who told you was a homosexual?

A "We got it on the file".

£ 1
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Did Mrs Hylands ever make a complaint about you involved in
homosexual acts with to Mr Mains?

"No I have never heard of it'".

¥ou were suspended?

"We talked up until I was suspended but we never had a relationship".
Can you think why he should make allegations against you?

"] have no idea'l.

Do you knmow ?

"Yes he's still in the hostel.

This boy alleges that you interfered with him in a homosexual fashion
and kissed him and you placed his hands on your penis and tried to get
him to masturbate you?

™o not a word of it".

Why should he make this allegation?

T have no idea''.

Did you know NN

"Yes he is married and living at _".

Do you knmow when he was in Kincora Hostel?

"No, we had three brothers in the hostel".

He alleges that one morning when you wakened him you put your hand on
his penis under the bedclothes and rubbed him?

"Never, never'.

You asked him why he panicked?

- ~—~——A—ﬁ!'well—‘,—.that;ggg;‘d be said of some of them, you would think that the CID

were lifting.them when-you went to waken tnem in the morning".

Why should be make allegations?

"I have no idea'',

Do you know Richard James Millar?

"Yes, from Bangor'.

He alleges that every morning you wakened him you indecently assaulted

him in some form or other?

' ) P
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A "It couldn't happen'.

Q@ Did you say to him, "You are a nice looking boy"?
A  '"Only in a joke™,

Q W¥hat would you‘have said?

A "Something like you are a nice looking boy'.

Q Did you tell him that God said it was OK?

A “"No definitely nct'.

Q@ Did you ever kiss him and masturbate him?

A "No definitely not!,

Q Any reason why he should make this allegation?

A "I have no ideall,

Q Did you know a boy called Clinton Massey?

4 "Yes, the name is familiar".

Q He also has made allegations against you?

A 'Yes".

Q That you were masturbating him as he woke uj one morning and that this
happened between April 1973 and October 1973. Any reason why he should
make this allegation? o
"No'.

Do you know [IENNESIEN-

"Yes a brother-of m“.-

He makes the allegation that when you wakened him he felt you touch

O = O w

nis penis under the bedclothes?

"Just unbelievable',

Why should he make this allegation? L
"No idea'. .
Do you know a NI ron the Salvation Army Hostel?
"No, the only person I know from the Salvation Army Hostel is
R

Do you know [ R21 H

A "Yes he was a recent one at the hostel'.

O > O =

O
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Q That would be between April 1978 and August 1979. He also alleged
that you kissed the back of his neck once and he felt your penis
against his backside?

"Very false, he was a difficult boy'".

He alleges that you were naked in the back kitchen on one occasion?®
MAbsolutely wrong".

Do you khow

fYes!, '

He was an inmate of the hostel?

"Yeg'',

OH = LH P O o O >

He alleges that you had your hand under his underpants when you
wakened him one morning? '
"Ridiculous''.

He says he reported this to Mr Mains and he said that in future
Mrs Smith would waken him - do you deny this?

"Absolutely". '

Did you sit in on case history discussions of this boy?

"I might have, I can't tell". |

Do you ko SRR

"Yeg',

O > O B O >

He alleged that you caught him by the penis one time and that his
mother made a complaint about this?

A U"Not to my knowledge'.

The time being 3 o'clock the defendant McGrath was given a tablet as
prescribed by his own family Doctor. The defendant, McGrath, then went
on to say that prior to | IREEN 2rriving at the hostel he had had a
phone cdall from the police asking if they had a supply of warm water to
give the family a wash. He said that when tne |JEEEN tarily
arrived at the hostel he 'gave a wash and that was as near as he got

to touching him.

-
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Don't you think it strange that a number of boys make the same or
similar allegations about you regarding you wakening them in the
mornings, bearing in mind that they were not in the hostel at the
same time?

"I don't know, it could be malice'".

Unless these boys have been in contact with each other what other
way c¢ould the pattern emerge?

"bnly by the grape vine in every Borstal and Institution in
Nerthern.Ireland.

How would it start? W

"1f you are strict you become unpopular and the person who wakens
these boys in the mornings bears the brunt of their ill will".

I put it to you that your behaviour in the mornings was a means of
testing which boy would be amenable to homosexual advances?

"You have it all wrong'".

In view of the large number of complaints against you I pﬁt it to you
that there is truth in these allegations? ‘

"No not a word of truth, it is a contradiction of all T live for".
Do you think it would be possible for all these boys to get together
and concoct this story about you showing a similar pattern?®

T did not behave in the way it is alleged'.

Forensic evidence will show dense concentration of seminal stains

in the hostel in the area that these boys allege the acts took place
with you? l

Not with me I have nmever been in a position where a boy had lost
semipnal fluid through my activity". .

I suggest to you that the boys were frightened of you and in
practically all cases did not make any complaints?

Why were they frightened of me, what threat had I over them, I have
heard of a campaign about other organisations by certain people',
What do you mean by that?

"I won't say".
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Q@ Are any of these boys who have made allegations in any of the
. organisations you have referred to?

A "No not to my knowledge, I have never talked to them about religion'.
¥hat type of organisation do you mean and in what context do you
refer?

A "I will have to wait and see I will not say any more now",

Q

O o O

Form 38/386(a)
{Plain)
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At 3.15 pm D/Chief Inspector Caskey left the interview room at which

stage I continued the interview in question and answer form:

How do you explain these allegations?

"My statement is a complete denial'.

Are you prépared to show at this stage your defence?

"No™,

If as you say other organisations have a vendetta against you,

why don't you make a complaint to us ﬁow?

"I will keep that for Court'. ‘

Why shouldsay that you could rot look him straight in the
face the day that Mr GScoular called at Kincora Hostel, after the
news of the homosexual activity in Kincora had broken in the Press?
"HIGEEI s2id that if anybody should go to gaol it should be him",
Who did he say this in fromt of?

"Mrs Smith'.

Who else?

YThat is all''.

Were you there?

"No, Mrs Smith told me, I have not been guilty of any acts of
homosexual activity with any boy ir or outside Kincora".

Were you harsh with the boys?

"I liked the place run well, but I would not be very strict'.

Are you saying you're not 2 homosexual?

"Yeg',

Are you prepared to take a medical examination?

: ’ ’
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"Not until I speak to my solicitor'.
@ When did you first hear of the meeting with Mr Scoular in
Kincora Hostel after the allegations had been made in the Press?
A "I had been at a funeral that morning and when I arrived home my
wife told me that Mr Mains had been on the phone. My wife said
that Mr Mains seemed to be agitated. I went up to the hostei and
Mr Mains asked me what was this all about. He had already got
Mr Semple té buy the Dublin paper and had a copy of it. The article
7 in the paper made mention :of political involvement and about an
Orange man and leader of a paramilitary group. I asked Mr Mains
if he had told Head QOffice. He said he hadn't and then we rang
Head Office and they said they knew nothing avout it., Later on
thét day Mr Scoular and a M#YMcGrath, a namesake of my own, and a
Mr Gibson came to the hostel. The three of them and the rest of us,
that is, that is the staff at Kincora, discussed the whole thing.
Mr Scoular asked me about the political angle arnd I told him about
my involvement in TARA and the Orénge Order'.
Did anyone stay at the hostel that night? .
"Yes, Mr Scoular got an outsider to stay that night'".
Have you had any other approaches about the allegations?
"Yes, from the Press, I don't know who, but we had been told not

> 0 B DO

to make any comment'.
Q Do you reaiise that Mr Mains and Mr Semple have accepted that thers
is truth in the allegations made against them? ‘

A  "That does not help my case'.

D/Sergeant McLaughlin and I then had a discussion with McGrath regarding
his family circumstances. On returning to the allegations by the boys
who had been in Kincora Hostel. McGrath continued to deny any
involvement in any way in a homosexual manner. At 4.30 pm Detective

Chief Inspector Caskey returned to the interview room and again put

ceeeverrirrairaans
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further questions to McGrath:

Q@ Tell me about TARA ﬁembership?

A "It has no membership, no structure and does not receive any
payments'.

Q@ Wno is responsible for the day to day running of TARA?

A '"No one is responsible, it is not an organisation'.

G I suggest to you that you formed this group to gather around you -
young men for homosexual purposes and then later blackmailed them
for financial and political gain?

A *“Definitely not. The leaflet you have been given gives the views
and aims of TARA".

Q@ I suggest you used TARA to infiltrate other political groups?

e

"Definitely not'.

2 I suggest that you dreamed up TARA as a front for your own
activities and that you were used by some other more sinister
groups?

A "I can answer all that but I will only do it in Court, that's-

British justice, I have that right'.

There then followed a discussion with McGrath regarding his family
circumstances and later the allegations made by the boys. The defendant
continued to deny that he had interfered with them‘in a homosexual way.
The interview terminated at 5.10 pm. At 7.10 pm on 1 April 1980 I again
saw the defendant in interview rocm 38 at Mountpottinger Police Station
accompanied by D/Chief Inspector Caskey and D/Sergeant McLaughlin. The
Chief Inspector reminded McGrath that he was still under caution and then
put further questions to him. A record of the interview was maintained

by D/Sergeant McLaughlin.

Q@ Who is your solicitor?

A "Mr Hall',

o Lo
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Q@ You wish to seek his advice before agreeing to a medical examination?
A Nyeg!t, '
Q@ Do you accept that the case is heavily stacked against you?
A "Oh yes'.
Q@ Do you accept it when I tell you that in the case of“

Mr Mains has accepted his part in the allegations of -n The
fact that Mr Mains has accepted his part would tend to corroborate the
allegations of “’
A "I would accept that'.
Q@ Would you accept in the light of Mr Mains' admission that the
~ newspaper allegatiéns are true?
A "It would appear that way'".
Q@ The fact that Mr Semple has also accepted his part, again would
tend to weigh heavily against you'".
A "Yes, makes my case all the more difficult'.
Q@ I must tell you that Mr Mains and Mr Semple are involved only with
a small number of boys, yet in your case a large .number have made_
allegations. Would that not suggest that you were involved in
running a homosexual ring at the school?
A "I can only assume that I will get the biggest end of the stick™.
If these allegations are true, then the three of you were involved
in homosexual acts?
A VIn my case the allegations are not true'.
Q@ That would mean that complaints made about your behaviour to Mr Mains
were falling on stoney ground?
A "That would be a good interpretation'.
Q. These boys would have no one to turn to, to look for help in the hostel?
A "They were being seen by their social worker every week, why did
they not make complaints to them'.

Q Mr Mains has been there for 21 years?

. ’ >
SIGNATURE OF STATEMENT MAKER: Jggﬁd&&-ﬁ{?ﬁ’

Form 38/36{a)
(Ptain} . = 7~

2/80 s (3 IE : 3 8 9

PSNI Docs - annotation added by the HIA Inql{l:tyFFICIAL_SENSITIVE_PERSONAL




OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

OCD-17-(381pg) Kincora Phase | Part |1 Statements pages 361-739 - Box 19 KI N'1 0525
(- ] STATEMENT CONTINUATION PAGE
STATEMENT OF: DENNIS BARKELEY ELLIOTT CONTINUATION PAGE NO: 20
A "There is something lacking in the structure if this never came out

before this. If all this is true the whole structure of welfare work
would need to be overhauled",

Q@ Quite a lot of these boys were from broken homes who had no one to
turn to for help,'other than Mr Mains?

A  "They had their social worker'.

@  But you were asked specifically about a complaint made by
to a social worker?

A "l was never approached by anycne about. Yes I stood in on

discussions on IGEEN, everyone knew he was a practising homosexual.

You were alsokasked about

"Not by his social worker, by Mr Mains'.

What did you say to him?

= O = O

"I told him everything that had happened, it was all over in thirty
seconds. I told Mr Mains that the boy was passing me in the corridor,
the front of his trousers was open and I told him to zip up - that was
all that happened". '

Q@ Mr Mains was told by other boys about you?

=

"I was never approached by Mr Mains about other complaints'.

I suggest that the allegations made by these boys are true, bearing in

mind as I have said before that they had no opportunity to fabricate

these allegations?

A "I can only say that they were not true. How they concocted them I
do not know'.

§ Are you suggesting that some outside agency got them together to
concoct them?

A "No sir, I haven't a clue'.

But you did infer garlier today that you knew the source of earlier

allegations and that they were out to destroy you. Are you prepared

to name these people?

A "Not at the moment™.
) -
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Q At what stage will you tell the police?

A "I will have to talk it over with my legal advisers, it's a new
situation for me I just don't know'",

@ Bearing the seriousness of the aliegations, don't you think it would be
to your advantage if the police conducted investigations on your behalf?

A  "If I wasn't convinced that you are satisfied that these allegations
.against me are true then I would consider that course of action',

@ It is a serious matter if people conspire together to fabricate
allegatiéns ofrthis nature. Don't you think such a seriocus matter
should be investigated by the police?

A "I think I know the origiﬁal source of the allegations made 10 years

ago.

What were these allegations?

"Simply that I was a homosexual'.

Were you a homosexual at that time?

"No'.
What form did the allegations take?
"A whispering campaign'.

You know the source of these allegations?

-"Yes we do'".

Whose we?

"Those who know',

O B o T O P L O D

Are you prepared to give the names of these other people. against whom
allegations have been made other than yourself?
"NO”.

At what stage are you prepared to give these names?

O =

A "Later on, this will have to be discussed, you boys will have had
your share'. '
Q@ Are these people in high places?

A "No higher than myself".
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Are they connected with TARA?

"Some of them'.

What reason is. there for spreading such allegations?

"I think that will be brought out in the Court'.

What is the reason for the allegations - political, religious or
other?

"I should think it is political'.

Once again I am prepared to give you the opportunity to disclose

to me the names of the persons respensible for the source of these
allegations? )

"No I reserve that'.

Even though it would help your defence to these serious allegations?
"T will be charged anyhow, it wont alter that". |
But if you are being blackmailed?
“That's a different kina of picture'.

If you were being threatened it would benefit you to have the case
investigated by the police?

"The term I would use is character assassination. If you do that
successfully you don't need to threaten or blackmail.

Nevertheless as you say these allegations are untrue. I repeat
again it would strengthen your case if you were to co-operate by
naming the sources that you allege were responsible for putting
about rumours that you were involved in homosexual acts?

"T don't believe that there is any connection between this present
case and the one brought up some 10 years ago. It would be impossible
for them to get together but I think the Kincora boys jumped on the
band-waggon'.

If there is no direct connection as you say how would they know about
these allegations which were made 10 years ago?

"Half the country knew about these allegations'.
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@ How then would 16 year olds from broken homes whom you had in your
care know about-allegations made 10 years ago, when some of them
would not have been in their teéns at the time?

A "It was known in every street in the land about the allegations. It
was a whispering campaign'.

Q@ As you say you know the source of 10 years ago, did you ever
consider legal action against that source?

A  "You can only take legal action against an individual and they
‘wanted us to take action years ago'.

@ Who are they?

A "That will not be told now because they would have got into the
witness box and swore as much lies as these bhoys are telling now'.

Q@ Do I take that tc mean that the allegations made 10 years ago
emanated from people who had been associating with you?

A  '"Definitely not".

Then why put them in the same class as the boys from Kincora?

A "They were not boys, but we know that they were prepared to swear
our lives away as people and what we stood for'.

@ Surely it would be in your interest to tell the police their names

and to have fhe matter investigated?

"No that needs to be reserved for the moment'.

Are you frightened?

"No we will simply have a defence to prepare',

LH = O =

To tell me now might prevent very serious charges being preferred

against you at this stage?

A "In the light of all you have said I can't believe that there is
anything I could do %to prevent this going to court'.

@ On the face of the evidence and the statements made by the boys from
Kincora, the fact that you are not prepared to reveal what you
consider vital information for your own defence would leave the
police with little choice?

A  '"What choice have I'".

' 7
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D/Chief Inspector Caskey left the interview room at 8 pm and I

continued to question McGrath:

Q@ You are aware of the allegations made by“ in

the statement? -
"Yes',
You are also aware that he has made certain allegations against
Mr Mains and that Mr Mains has accepted that these allegations
were true. Don't you agree that in view of this there is truth
in m' s statement?
A "I agree that it looks bad for me in view of that, but there is
not a word of truth in it and I have no suspicion of the other two".
Q@ You were the subject of previous allegations and should have been
on the lookout for this type of allegation again?
A "We can't legislate for the boys and I agree I talked freely
with JGSER 2bout his violent aspect'.
Q@ Would you consider it your duty to be on the lockout for homosexual
activity in the hostel? ' ‘
A "Yes, if I had been residential, yes I would".
Q@ We were told that you were stopped wakening the boys in the morning?
A "If I was stopped no one told me. There was a time Mrs Smith
insisted on wakening them and I thought this was to get her own
back on the boys'.
Q@ You took up a position in Kincora after as you allege that you
were smeared and left yourseli open to more slander?
"T didn't consider I was leaving myself open, I knew I was innocent",
Did you tie down the source of the smear campaign to a particular
individual? '
A "No, I would say to a few people. It had to de with our attitude
- against lawlessness'.
Q What era are you talking about?

A ‘YAbout 10 years ago'.

| . L,
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I then produced the newsheet entitled 'Focalin File' Exhibit GC58.

Q@ Do you know Mr McKeague?

A  "No, it says in an article in that paper that Mr McKeague and I
had a homosexual conmnection and I don't even know him",

Q' Was it because‘you ‘were supporting law and order that some people
smeared you?

A "That is absolutely correct, that is it".
Is that the same with the present allegations?

A "Yes I put these allegations with the previous smears against me,

' I would say they originated from the same people'.

Q@ Who?

A "I told you I refuse to name them".

Q Do you remember the boy called || IR «ic vas an inmate
of the hostel?

A '"Yes",

I then read aloud part of statement number 101 by R 21 . When

I had finished reading I asked McGrath what he had to say<about the

contents of the statement -

A

"When a boy is coming up to within a few months of being due to
leave Kincora, one of our tasks is to find out accommodation and
if he has scomewhere to go. In these days most of them want a flat
or digs. was about the most undomesticated person
we have ever had. He could do nothing to look after himself. In
discussing the problem of accommodation I advised him he would:be
Better getting digs in a good home., I advised him te place an add
in the Newsletter or the Telegraph to this end. I had no idea of
any flat or accommodation. I told him of other boys' experiences

and of what had happened to them'.
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Have you ever arranged for a flat for any boy?

“No only to advise them to advertise in a newspaper, I never
told them to go to a particular address".

Have you any influence where a boy could go?

"No only to tell them to go to an Estate Agents™.

Have you any idea whére the boys go after Kincora?

"No that is not my job'.

Some of them have returned to Kincora?

"The only one I know ever came back was “'.
what about [SAN

"He may have called once or twice over a couple of years!.

OH = O = L O P O

Did you do any duty over last Christmés and was there anybody
stayed in the hostel during last Christmas?

I remember getting a message about two people at that time".
Did you know that Mr Mains was aware that two people were there?
"I presume he did, he did not tell me and I did not see them".
What do you know about [EILNRINEIEY’

"He did call quite often".

Did Mr Mains give you permission to let him into the home?

"No, but he was in charge'l.

OH = O > O o O >

Were you aware that a man called and collected Richard Kerr

from Kincora Hostel?

A "Richard Kerr was a bad ticket all round and what he was involved
in I didn't know. The only thing I knew was that he was involved
in crime, never in sexual activity. He worked in the Cavalier
Hotel.and I heard he was thrown out because he had some man in his
room although I never heard of any sexual activity¥.

Q VWere you aware that Richard Kerr was a criminal?

A "No he never told me anything, he never spoke to me only when

he had to do'l.

Q What about 3tephen Waring?

A e was very smart and I talked to him a lot about his future.

He told me his idea was to resist authority'.

’
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Q@ In the light of this were you surprised that he committed
suicide?

A "Well was it suicide'.
Well people have said that they tried to pull him back over
the side of the boat again?

A "Well his body has never been found".
Is there anything else you want to say about these allegations
at the moment?

At 8.45 pm D/Sergeant McLaughlin and I were relieved in the interview
room by D/Constables Preater and Bell. At 9.55 am on 2 April 1380 I
was present in interview room number %8 when D/Sergeant Mclaughlin and
D/Constable Preater commenced an interview with McGrath. After a
period of five minutes I left the interview room. At 1 pm that same
day I conveyed McGrath to the Police Office where he was medically
examined by Dr Irwin on behalf of the police between 1.25 pm and 2.10 pm.
After consultations with Dr Irwin I brought McGrath back to 7
Mountpottinger Police Station. At 2.55 pm accompanied by D/Sergeant
Mclaughlin I saw McGrath in interview room number 36. I reminded him
that ne was still under caution and the nature of our enguiries.

D/Sergeant McLaughlin recorded my interview with McGrath as follows:

Q Mr McGrath, there are two points revealed in the medical
examination by Doctor Irwin. One point is - the doctor states that

you are not in good health - who 1s your doctor?

"Doctor Harte of the Holywood Arches"_m

Doctor Irwin is of the cpinion that jyou have been a homosexual
for some time and have had sex on many occasions and that you
are a classic example of what he would expect to find, and his
conciusion is guite clear?

A "Never, whatever the reason is for my physical conditibn, it is

not that".
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Q@ The doctor will say that the irritation close to your back
passage is aggravated by homosexual intercourse?

A  "Never, never, I know it is ridiculous to fly in the face of
medical evidence, there is no way whatever I have had sexual
infercourse ever in my life. He is the expert, we have got to
accept his conclusion'.

Q@ Can you explain the scarring?

A "The only thing I can say - I had an operation at the edge of
my rectum and had suppositories pushed into my rectun',

Q The doctor is apparently aware of that, but apart from this it
is indicated to him as an expert that you had had sexual intercourse?

4  "Never once, never once in my life". -
Why did he contradict himself - I asked him, maybe I shouldn't
ask thié:”Are you at liberty to tell me". "The doctor said he
was not at liberty to tell me and he could not tell the police
for at least three or four days".

Q@ Do you think we are telling lies? ‘

A '"No I have no complaints about that and I accept that what you
told me is correct'. ' |

Q@ It makes you out as telling lies?

A "No in law it appears against me but I coulég;fméécept that it
nappened in my sleep. I know that I would have to have been

aware of it and I wasn't".

O

Doesn't it look bad for you?

A "It hasn't heiped my case, but I never had sexual intercourse
with anyone in my life, never, never,"

Q Wouldn't you be better to comnsider your position seriously?

A "I am not going to make a liar of myself to myself and I know
that I am telling the truth".

Q@ You will never admit 1t?

A "No".

. . £ ﬁﬂ - I
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STATEMENT OF:  DENNIS BARKELEY ELLIQOTT CONTINUATION PAGE NO: 39

Q@ You dare not admit to this because of the allegations that you
say other people have made about you in the past might have
been correct?

"No that is not the case'.

Q@ Don't you think of the young people and what you have done to
them?

A "I don't worry because I have never done anything".

Q I don't kmow why you can't tell the truth?

A "I know my position". -

Q What is your position?

A °© "I know that I never had sex with any person in my life,

either taking or giving'.

Q@ Do you accept Doctor Irwin's evidence. He will say that he
has examined up to 20 others in this case and you are the best
example of a homosexual so far?

A "It is a mystery".

At this stage in the interview D/Constable Preater entered the room,
the time then being 3.15 pm. The interview continued in question and
answer form and D/Sergeant McLaughlin recorded the questions and

answers:

Q VWould you accept what I am telling you is true?

A "No I accept that you have been fair to me and I would be very
wrong if I ever complained about you, I have been fairly treated".

Q Well why deny the allegations which appear to be strong against.
you?

A "T know that it appears that way, but I will never understand
why, maybe some day there will be an explanation by medical
profession as to my state which Doctor Irwin refers to'.

Q At least 16 boys will be giving evidence in Court against you
and also forensic evidence will show that seminal stainé were
found at places where the boys allege you committed acts against
them, this, plus the evidence of Doctor Irwin and the admissions
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Q
A

of Mr Semple and Mr Mains?

#There would appear to be corroboration. I appreciate everything
you/say but I know that I have never done the things of which I
am accused of'".

Dr Irwin would suggest that the problem with your back passage
is connected with your homosexual activity and is irritated by
it?

"I have always had problems with my back passage and I use
Betnovate on it".

I would suggest that you are a practising homosexual?

"] know that it points that way, you have established your case
but I will not admit to something I have never done".

You are very calm and seem to treat it very lightly?

"T know but no one ever entered me and I never entered anyone'.

We then had a discussion with McGrath regarding his family and his

antecedents. The interview then continued and notes of the guestions

posed by myself were made by D/Constable Preater at the time.

Q
A

> O P O > O

Have you ever had Russian people stay in your house?

"During war time many people were fleeing from behind the
Iron Curtain and the missionary groups would put these people
in their homes'".

Where were you living when these people stayed at your home?
"In Finaghy and Wellington Park'.

Can you remember their names?

"o I can't remember any of their names™.

What nationality were these people?

™A1l nationalities from behind the Iron Curtain. I remember
being wakened one morning by three taxis driving up to the
door. There were six children and three adults. They were

given addresses in Europe in the refugee canmps'.

i 4
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@ Were these people Russians?
A "Not necessarily, Hungarian. This was 1948 period after
the war. Refugees were‘fleeing from behind the Iron Curtain".
Q How long did they stay? '
A "They only stayed for a few days en route toc Donegal to a big
house near Ballybofey".

@  Any other people stayed with you?

A “American couple called Mr and Mrs Minter, they were missionary
workers and are mow living in Austria'. '

Q@ Are you a Communist?

A  "No very Protestant". --

@ Some people would suggest that you are a Communist?

A "No that is not true'.

@ It has been suggested that you have been undermirning e%eryfhing
you went into?

A "T have heard it before as part of the smear campaign against

me. I have heard it before that I was a 'homo', a Russian svy,
a British Agent". ‘

Q Isn't it true that you went into Kincora Hostel when you were
caught out?

A "No'.

Q@ Are you still in missionary work?

A "Yes, I distributed leaflets throughout the 32 counties and

I make slide lectures'.

We then had a discussion with McGrath regarding his missionary work
and how it was carried out. On return to the matter regarding Kincora

I posed the following questions:

@ Did you ever meet al i- Xincora?

A "May have spoken tc him on the 'phone."

-
SIGNATURE OF STATEMEMNT MAKER: '4..é{k‘ﬁ'c{€’

e Y U

PSNI Docs - annotation added by the HIA Inq@FFIC IAL_SENSITIVE_PERSONAL

42



OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

OCD-17-(381pg) Kincora Phase | Part || Statements pages 361-739 - Box 19 KI N'1 05 37
‘I' STATEMENT CONTINUATION PAGE
STATEMENT OF: _ DENNIS BARKELEY ELLIOTT CONTINUATION PAGE NO: 42
Q Did you know Bugh Quinn who used to come to Kincora Hostel?
A "I may have saw a postcard from Hugh Quinn",
Did you know the two men who stayed at Kincora Hostel over
the last Christmas period?
"No".
Are you sure you do not know a_ who used to call at
Kincora?
A  "No I may have had a 'ghone call occasicnally from him".
Q@ What was the 'phone call about?
A "He was looking for Mr Mains".
Q@ Do you still deny the allegations made by these boys at Kincora?
A "Yes there was never anything up my back passage'.
Q You have said you had suppositories up your back passage?
A "Yes".
Q@ Ever use a vibrator? ]
A "No"“.
Q@ Did you know prior to today that the Doctor could by examination
tell if a person had sexual intercourse?
A '"No I did not know that".

A

Form 38/36(a] - - i s 7

{Plain)

i

Portions of statement made by were again read to McGrath.

He was asked if he wished to make any comment.

*T have absolutely nothing to do with him it is not true. I

would rather go away for 20 years rather than admit to something
I did not do and get 1C years'".

That is not for us to decide?

"I appreciate that'.

Would you agree that if you were in my position and knowing the
amount of evidence against me that you would believe I was gullty
of the allegations?

*I would accept that it looks bad against me'.

0
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] This article on the Focalin file refers to you,
where did you obtain this article from?

A "From Mr Passmore".

Q Didn't you take a writ out against the editor of this article?

A "I had already made approaches along those lines but was told to
hold fire by the solicitor".

I then produced the article = the Focalin file, Exhibit GC 58, and read
rart of it to McGrath. I asked him if he knew Peter Eobinscn who was

referred to as being a friend of his.

A I don't know Peter Robinson. I heard that Reobinson was going
to issue a writ but that Mr Paisley came home and stopped the
issue of the writ".

Q Who is Alan Campbell?

A "I did hear that there was a charge preferred against him but
he was found 'Not guilty'. Robinson, McCrea are all Paisley men',

Q How did you know that the writ by Robinson had been stopped?

A "My solicitor told me''.

] Do you know Clifford Smith?

A "Yes he is a fellow Orange man''.

Q How often do you see him?

A "] see him every six months approximately at meetings™.

] Is it true that Clifford Smith was asked to leave the IUP?

A "The IUP have a theory that if you are educated you get a rough
ride in that Party".

] Did you know that Clifford Smith was a transvestite?

A "I had no idea'.

Q Did you ever have a relationship with Clifford Smith?

A "Wo, he stayed at my place'. ‘

Q Did ycu ever try to sort out problems which [EEUNESE]S had?

A "No she had this complex about being bow legged. I talked to

her about this',
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Q@ Did you ever invite her to your house and in a room there

were three young men who were naked?

A "Absolutely not, no'.

Q why did IEIEONESS 1c2ve your house?

A "I will reserve that reason at the present'.

‘@ Can you expiain the condition your back passage is in?

A "No but I will have to find some medical explanation'.

§  What about the letters you wrote to Roy Garland?

A "I believe there is a connection between the Kincora case
and a row in the Orange Order which took place some time ago'.

@ Will you discuss that with us?

A "No¥,

Q Haven't you tried to clear your name?

A "No because it's not the time considering the evidence

against me'.

I then produced a statement made by , an inmate of
Kincora Hostel. I read aloud part of this statement to McGrath and

asked him if he could offer any explaration.

A No I have no explanation to make. I found IR a decent
respectable lad".
What is your opinion of him?
"I rate him very high and found him to be a truthful boy".
How did he behave in the hostel?
e was always very well conducted in the hostel".
Did you ever touch him as he alleges?
"] may have touched his back just to look at it™.
What do you mean - just to lock at it ~ why did you do that?
~ “Just to have a look at it, no particular reason'.

Did you ever undress in front of any of the boys?

oD P O o O = O = O

HNOH .
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Q@ How could some of the boys tell ué you had scars on your back?
A "Because I told them. They say that I had bandages on my
back after the cysts were removed",
@ What about the cyst close to your backside, how could the boys
have seen that? )
A ~"They did not see it I told them about it".
Q@ How did they know the exact position of it if the& did not
see it?
A "I don't know I used to have trouble sitting down and they

used to make fun of me'.

We again had a discussion with McGrath about a.nd he
insisted that he never discussed any preblems with her apart from
the fact that she was very much aware of having bow legs and was
very comscious of this saying that she did not appeal to men hecause

of her legs.

Q Did you ever try to sort this problem out for her in a way
that she would suggest, by bringing her into a room where
three young men were naked?
A "No, never, absolutely not".
This is probably the last chance for you to give an
explanation regarding the allegations and also to tell the
police about any other thing that you would want us to investigate?

A '™y final answer is a denial of &l1 the‘allegatidns”.

The interview terminated at 5.50 pm. At 8 pm I conveyed McGratn to
the Police Office, Townhall Street, where the present charge

was preferred by D/Chief Inspector Caskey.
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HARY JAXE WILSOXH

BTATEMEMT OF: ... i

AGE QF WiTNESS [if over 21 enter “ower 217} .. ‘G-'FEEEJ.' .

FETIRED PRIRCIPAL SOCIAL WORKER

QCCUPATICN OF WITHESS,

I declare that this statement consisiing of 2 pages, each signed by me is true
10 the best of my knowledoe and belief and | make it knowing that, if it is
Endered In evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall
be ligble to prosecution if | have wilfully sated in it anything which | know to be
false or do not believe to be true.

Dated this 25th day of February 1960
L5gd} P J Montpomery W/D/Con LABed) M Wilsen o
SNCMNATURE of MEMBER by whom SIONMATURE of WITHNESS

farement was recorded or recened.

Before retiring in 1975 I held the post of Pringipal Soginl Werker in

charga of Residential domes. | was employed by the Zasi Belfast and
Castlereecgh Departwent of tone Heglth and Soeial Services. I was responsitls
for the eupervision of Kincora Boys Hostel until 1975. On one occasleon
following & complaint from ome of the boys, I,accompanmied by the Welfare
Gffiger, Mr Mason, intepviewed tle hoy. VWe interviewed Mr ¥aims alsmc. We
were satisfied enough thnt there woa no mecessity to investigate the matter
apy more than we had already dome, so I kept constant contact with Kincora
am always found everything to be satisfactory arnd T had no furthsr gomplains
from the boys. I have been shown notes which I made over a perind of years
regarding Eincora. With referemce to an entry dated 23.1.74, I w=s contactad
by my Lssistant Prineipsl at thke tima, Mr Brian Medd regarting an ANCHYOORE
talephche ¢all referring to & mewber of staff in Kincora. I visited the
Hoatel and tock tke Social Worker, Celin McKFay with me, I sycke to

Mr McGrath who wasn't suprised as to the reason for us being thers. Mr
Mcirath told me he had received an snonymous letter saying be waa homcasrual
which had been seut to an organisation he wes g menbor of . Folin ¥cEey

and myself were wvery satiszfied there was no truih in the allegaticnz meds

about ¥Xr ¥oGrath. We ware norg concerngd that he waa awsre of *he debger
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to himgelf reference his politiecal Invelvement. 1 waa satisfied there
waa no necessity to pursue the watter any further, I heave been shown
handwrittien notes MW 1 which I identified &5 notes T made regarding

Kingara over a period of years from 14 March 1968 to 4 Fedbruary 1974,
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statement op: COLIN WILLIAM BELSHAW McKAY o

AGE ofF wiThess [f ower 21 enter “ower 277 DU-E‘R 2_1 I,

_PRINCIPAL SOCTAL WORKER

OCCUPATION OF wITHESS

SOCIAL SERVICES DEPARTHMENT, LISBEURN HEALTH CENTRE

ADDORESS, ...

| declare that this statement consisting of 1 page® each signed by me is true
to the best of my knowleddge and belief and | make it krowing that, 1T it is
tendered in evidence at s preliminary enguiry or at the trial of any person, | shall
be liable to prosecution if | have wilfully sated in it anything which | know to be
false or do not believe 1o be true.

Dated this  18¢h day of March 19 B0
(5gd) P J Montgomery W/D/Constable  CWBMkay = .
SIGNATURE of MEMBER by whom SAENATURE of WITNESS

satemertt w2s recorded or  recerved

I am a Principsl 3opcial Worker employed by Bastern Health and Sccisl Services
Board. I work from Lisburn Health Centre at present. I recall aavuing an
anonymous phone call sometime in early 1974, it concerned Mr McGrath, a
housefather in Kincora, it suggested that he had been invalwved in leproper
behaviour with the boys in the hostel. The caller, who was a2 male, refused
to give nis name, I remember Mrs Wilson arranging with me to call and speak
to Mr McGrath., Mr MeGrath accepted that im a Job like his he was open to
these sort of allegations. He didn't seem at all perturbed op embarrassed
witn what nad been said sbout nim. He denied that any improzer cehaviour had
taken place. As far as I remember Mrs Wilson decided not te persue the
matter any further as there seemed to be ne grounds for these allegations to
be pade., In :the course of my work I have wisited Kincora on several occasion:

and as far as I was concermed everything avpeared normal.

C % B McKay
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| declare that this statement consisting of 1 pagex each signed by me is true
to the best of my knowledge and belief and | make it knowing that, if it is
tendered in evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall
be liable to prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be
false or do not believe to be true.

Dated this AT GEN day of e 19 "z~
P J Montgomery B Todd
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

statement was recorded or received.

In 1974 I was employed by the Eastern Health and Social Services Board

as Assistant Principal Social Worker in the East Belfast and Castlereagh
District. I supervised the Day Care services exclusively. Or occasions
when Mrs Wilson (Principal Social Worker) was not available I dealt with

the immediate problems until her return. I have been asked about an
incident I reported to her in January 1974 (23,1.74) concerning allegations
about Mr McGrath but I am unable to recall anything of importance about this

report., I regret I cannot recall this incident.

SIGNATURE 0f WITNESS: oo 2. 000
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" William  McGrath, 54, a

- NEWS

Sociai Work Today Vol13 Nol8 12.1.82

Indications that the government is

“considering stepping into the Kincora boys’
.home scandal to.order a wide ranging

public inguiry into all aspects of child care
in Ulster are the latest signs of how deeply
the recent revelations have rocked (he
province. The Northern Ireland Office is
suggesting that the independent inquiry
proposed by the Eastern health and social
services board might not go far enough to
satis{y public opinion — an assessment that
focks certain 10 be correct.

By entering guilty pleas the three men at
Kincora and three others connected with
offences at Bawnmore and- Williamson
homes, ensured that the courts would not
become the arena for a full public airing of
the facts. The move came as a surprise.
former

series  of inguiries,
investigations by social workers never .-

complaints and

resulted in any direct action over 20 vears is
indeed more than surprising, as is the
failure of social workers who knew or
suspecied something was wrong to bring
the matter out inio the open. At least as
strange 15 thé involvement of an extreme
loyalist group and the role of the Royal
Ulster Constabulary and the army.

One of the ceniral planks 1o - the
allegation of a cover-up is a report of an
investigation into homosexual activities
at the home instituted by the then welfare
depariment of the Belfast city council in
1961, only 1wo years afier the Kincora
hostel for working Sovs was set up |n
proiesiant East Belfast.

According 10 the friss Times the RUC

Gerrv Fitr . . . broke back of scandal

houselather at Kincora. who was sentenced
to four years for ‘‘loathsome and
perverted’” sexual offences, was
threatening 1o plead not quilty and, it is
understood, promising 10 “blow the gaffe’’
right up until the last minute. His change of
heart left the original allegations, of a

“ prostitution ring procuring young boys for

senior figures in the business and Unionist
political establishment and a cover-up by
the authorities strerching over 20 vears,
unchallenged and r—:alhermn strength by the
day.

Lord Chief Justice Lowr_v, presiding at
the case, summarised the question that the
Eastern board, and anv governmen
inquiry will be bound to address. "Many
people,” he said, “will be surprised 1o
learn that such a s1ate of affairs prevailed
‘in this home for so many vears.” How a

Briun Todd . . | investigated compiaint
confirmed that during their investigations
they obiained this report. But its existence
has always been denied by both the Eastern
health .and social services board, which
took over the social services funcrion and
files of the Belfast city council after
reorganisation in 1974.. and by the
Department of Health and Social Services.

The 1961 report produced no evidence,
or at least no action, on the charges. lis
stalus and whereabouts is hard to pin
down. Due 10 the possible government
inquiry the RUC now says its possession of
the report is an *‘alleged possession™.

Two investigations were made in the late
sixties and early seveniies respectively by
Bob Moore, then children’s officer for
Belfast city council and now social services
direcior of 1he Scuthern board, and by
Harry Mason. formeriy Belfast council

PSNI Docs - annotation
added by the HIA Inquiry

welfare officer.

Bob Moore investigated a charge from
one of the bovs at Kincora that the warden,
Joseph Mains, was always watching them
when they were taking baths. Moore says
that Mains did not deny this, claiming the
boys' standards of personal hygiene were
not always up 10 scratch. As this tied in
with re@orts from former foster parents of
the boys Moore recalls he 0ok no direct
action. There were no previous complaints
concerning Kincora or Mains, Moore was
not made aware of a report dating [rom
1961. If there had been such a report it
would have dramatically altered his
atttude to the incident, he said.

The failure of management and social
workers 10 supervise effectively the boys in
the  Kincora home was entirely
understandabie, savs Moore, given the lack
of social services resources. When he
became children’s officer at Belfast city
council in 1965 he was the only qualified
social worker. He had no assistants in
supervisory posts vel was responsible for
400 ro 600 children in care. One of the first
things he introduced was a supervision
system similar to that given 1o children
boarded out. Even then social workers
were only able 1o visit children in homes
once a quarter.

Fruitless investizalions

Although no direct action was taken at
this point it is understood from other
sources that reports of Moore's and
Mason's investigations were forwarded 1o
the Belfast citv solicitor and town clerk
with a view 10 their cailing in the police 1o
investigate further. These investigations
were said to have been fruitless, but anv
record of discussions berween (he poiice
and the council or of the results were

“lost” from the offices of the wo

execuiives priof 10 reorganisation.

The Easiern board was aware of these
twq investigations and savs it handed the
relevant files over to the police during their
most  recent invesiigation. They add,
however, that they had only limited
knowledge of any complaints following the
reorganisation in 1974,

Two complaints did emerge in the mid-
seventies, one of them from Brian Todd,
who was assistant principal social worker
(residential and day care) in 1he East
Belfas: "and Castlereagh district. Todd
relaved in 1976 information from an
ancnymous complainant living near the
home that she had seen a member of
staff interfering with a boy inside the
establishment. He informed his immediate

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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cerior. Mrs  Wilson, and filed 3

Ort on the incident, which IS ROW in the
hands of the police. He was subsequently
reassured that the complaint wag being
invesligated. R ’

This and another complainy concerning
McGrath's alleged homosexual activities
oulsidq of the home were the subject of
polics investigations which, again resulted
in 10 proseeutions. Socia] workers say thay
when they askeqd about the home they were
teld by senior management thag the police
were carrying out investigations and that
there was no need for concern.

.Evidence of concern P
“Some indirect <videnge - thar concern
Among  social  workers and probation
officers was widespread during this periog
€an  perhaps bpe gleaned from the
6ccupation.ﬁgurcs in Kincora compiled by
the DHSS. Comrary_ 10 claims thar large
numbers of boys were passed through the
heme, in comparison to which there were
very few complaints, the home frequenily
appeared 1o be undeercCupied. In 1974,
1975 and 1976, when suspicions about
Kincora were gz their height, there were
only iwo or three bo¥s (here. The home
could cater for up 1o ! and the figures are
especially Surprising given the well known
shorrage of residential places jn Ulster ay
the time.- : .

It is undersipod that the board was
aware of these figures bur atrached no
special  significance lo them as other
working bovs' hosteis were'experiencing the
same trends. A; one Point in the early
seventies the board was even considering
closing Kincora or changing ji5 lunction.

Complaints enigma
Two other questions were ,subscquently
asked about Kincora, Gordon Higham, a
senior social warker in the Eastern district
until  three Years ago, confirmed
informarion given to Sociaf Wark Today
that he made complainis about he home.
Although the boarg declined g comment
on'this information i is beiieved that these
complainis were never Passed on to senior
management a1 the board’s headquariers
and remained instead with senjor districr
officials. This is a1 least possible ag the
Structure  of  Northern Treland’s  social
Services provides for a number of disiricis
in each board which operate with 3 greal
deal of autonomy. - .

District- officer Clivé Scholar was on
holiday and uhavailable to comment on the
complaints made by Gordog Higham.
Other senior officers, Lorna McGrath and
Peter Gibson, declined 10 makev.z
statemeni. .

If, as seems the case, the board’s direc-
torate was aware of some complainis and

the boarg’s senior management, with the
knowledge of four complaings which
included rwo police mvestigations (prior to

PSNI Docs - annotatiop
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male staff who had been at the home for is
Years, or providing extra supervision,

Flimsy allegations

Against this j must be said thar aj] the
allegations against stafl were quite flim-
5¥. - After  he investigations by

never the subject of any complaints and j;
was  npever proved conclusively  (hay
McGrath was a homosexual, let alone a
child molester. Nor Wwas any informarion
passed officially 1o the board from (he
RUC or the army. Leaks from the army
that McGrath was a homosexual were
considered dubjous by the Press and social
workers alike, ang possibly part or the
army’s black Propaganda operation. This
was especiaily so ag the rumours about
McGrath were linked to him being both a
communis; angd a member of an extreme
right  wing loyalist organisation called
Tara. No evidence of any procurement ring
has been brought rorwarg.

fnexperienced,social workers, who Were not
inclined 1o rock the boar or upset the
protestant  “g|d boys' nNetwork  were
promoted (g senior positions, .
There are plenty of other reasons to
explain the pervasive impotence of social
Services aver Kincora, including bureay-
cratic confusion, lack of resources, the low
status of residential care, the impossibility
ol supervising unqualifiegd and sometimes
mediocre staff al) the time, and inadequate
recruitment and complaints procedures.
That some social workers did bring
forward suspicions and complaints which
subsequently ¢vaporated in the hands of
the police or management to some cxteng
qualifies thejr failure, Indeed, 3 senior
official a1 the Eastern boarg pointed out
that, had i not been for the excelleng

police investigation would never have got
offthe ground.

Pubiic opinion

But in the evepy it was left 1o the Press and
o MP Gerry Fin to break the back of the
Scandal. Their call now for a full pubiic
inquiry is being generally supporged by

Stormont . | . were social workers told 1o keep guier?

The failure of social workers 1o Pursue
rigorously their suspicions and nop be pu;
off by bland assurances is harder .lo
explain. Pary of the reasan might lie in the

risk coming up against the power of
Unionism.

One of the SIrongest rumouyrs among
social workers s that a principal sociaj
worker Pressing for action on the case was
called 10 Stermont, shown [he files and -

told 1o keep quiel. The strength of the .

rumour, whether true of noL, gives an_

“See Letters, page 18

Such bodies as the local RCA branch and
the Northern Ireland Pubije Services Allj.
ance, as well ag by many within social
services, as the only way 10 appease public
Opinion and ¢ Eel at the facqs given the
board’s and the department’s past inability
1o act. R

The danger of 3 public inquiry g that i
uld involve some sogjal workers whose
Sins of émission in the past were on 4 fairly
small scale, and provide the ‘Saye Ulster
from Sedomy’ fampaign with ammunition
10 s1art a wiich hunt agains; homosexyals
who have never abused their position.
Whatever form the inguiry Eventually
lakes, more revelations tha there is some.

thing rotten in the state of Ulster's socia)

Services seem ceriaip o lollow.
Howary Sharron
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STATEMENT OF; MRS MARY JANE WILSON

AGE OF WITNESS (it over 21 enter “over 21"} OVER 21

OCCUPATION OF wiTness. _ PETIRED PRINCIPAL SOCIAL WORKER

sooress |

| declare that this statement consisting of 2 pages, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it (s tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 8th day of April 19 82
(Sgd) G Caskey, D/Superintendent (5gd} M Wilson

SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS
statement was recorded or received. - :

I am being interviewed regarding some aspects of my statement made to
W/Constable Montgomery on 25 February 1980. It was in 1971 or
thereabouts that I was present in College Street Welfare Office, Belfast,
when Mr Mason interviewed Joseph Mains about a complaint that Mains had
put his hand down a boy's trousers, I can't remember who the complainant
was but it was a trivial complaint and Maing said that he was checking
the boy's underpants. As Mains was responsible as.the Warden in charge
of Kincora to ensure that general care was maintained we accepted his
explanation. I did not keep notes of the interview. As the interview
was conducted by Mr Mason it is more likely that he would keep the
record of the interview. My notes exhibited MJW1 date from

14 March 1968 to 4 February 1974 relate to my visits to Kincora Hostel
for that periocd. The last entry dated 4 February 1974 deals with the
anonymous telephone call about William McGrath. As I have already

said Colin McKay and I were satisfied that there was no truth in the
allegation about McGrath. I continued to visit Kincora from

February 1974 until my retirement in July 1975, I would have kept a
record of these visits in the same form as before. I have examined

all the files relating to Kincora held now by the police and I don't
see these notes. ‘I made the examination on 7 Fébruary 1982 along

with Mr Bunting and Inspector Cooke. I can say to the best of my
recollection that there is nothing in these notes of a contentious
nature. The only two things that ever came to my attention were the
intervie;_with Mains, Henry Mason and I had and the telephone call
regarding McGrath. The gaps in my notes from 15 May 1973 to

SIGNATURE OF WITNESS: ... (Sad) M. Wilson. ... ... S

321
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. STATEMENT CONTINUATION PAGE

STATEMENT OF: MARY JANE WILSON CONTINUATION PAGE NO: 2

23 January 1974 was due to re-organisation of the Welfare Services.

I was based in Londonderry House then and I was moved to East Belfast
and Castlereagh District Headquarters in Purdysburn Hospital. All
files and other material were packed away in filing cabinets for
transfer purposes. I kept notes of vigits in my desk diary which

has since been destroyed. I had nothing irregular to report during
that period anyhow. The fe—organisation brought about tremendous
administration, The change in procedure confused a lot of people

and too much time was spent on discussion relating to procedure. The
files I examined at Police Headquarters on 7 April 1982 are as follows:
Exhibit No GC1, Exhibit No GC2, GC5, GC7, GCB, GC24 and MJW1. I have
Seen Mr Mason's . Investigation File (Exhibit GC3) today. I did not

see that file before.

: SIGNATURE of STATEMENT MAKER: ..coocvise e O i

Form 38/36(a] 3 2 2
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Report of DCI Caskey (Phase 2) — OCD 10, Box 18 KI N-20 1 1 5

Continuation Page Page No..}}ﬁ
Part II Lo6. D/Sergeant MIDDLEMISS produced a statement on
P 323 8 April 1982 as to the action he took as a member of the

original Enquiry Team in relation to the Kincora File
held at District Social Services Office at Purdysburn.
This file, which was then exhibited GCl, was retrieved in
. ’ 1980 and contained Mrs Wilson's notes MIWl. These notes
were extracted and when identified by Mrs Wilson they were
exhibited MIW1.

L2y, When interviewed by D/Superintendent Caskey on

Ps 10-15 23 April 1982 Roy Garland stated that he rang Social
Services, Holywood Road, Belfast, regarding McGrath and
Kincora sometime around 1974. It may have been this call

which had been received anonymously.

CONCLUSION

Log, It would appear that the allegations made by Tedd in
'Social Work Today' and toc Andrew Pollak, relate to the
incident investigated by Mrs Wilson concerning the
anonymous call to Social Services Office, Holywood Road,
on 23 January 1974 which was investigated in the original

enquiry.

Lag, ) It may be significant that during the interview with

| D/Inspector Mack that Todd should say that he has a vivid
imaginafion which sometimes ran wild with him and that it
is more likely that the account in Mrs Wilson's notes of

the incident is the correct one.

Form 51/2
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278. There is no evidence to point to any motive for the
unsatisfactory performance of both these officers, no evidence

to show any link between any of the defendants or indeed with any
of the unfortunate victims of Kincora. Through a lack of awareness
or a failure to recognise the possible significance of the
information they had been given about Kincora, an enquiry similar

to that commenced in 1980 might well have been initiated in 1976.

279 . In making these observations, I am mindful of how easy
it is to enjoy the benefit of hindsight when making critical
comments about actions taken by people who were not in possession
of information now widely known, but if the question is asked,
'What did the police officers do with the information at their

dispesal?! the answer is 'they did not take any pesitive action'.

ANONYMOUS TELEPHONE CALL TO THE SOCIAL SERVICES ON 23rd JANUARY 1974

280. On 23rd January 1974, Colin McKAY (KIMS 615), a social
worker, received a telephone call from an anonymous male caller,
alleging that McGRATH had made improper suggestions to the boys

at Kincora and had gone to live in the hostel for that purpose.

281. McKAY contacted his Assistant Principal Social Worker,
Brian TODD (KIMS 613 SPS 134-135), who passed the message on to
Mrs Mary WILSON. Her statement records tHat in addition to the
allegations mentioned in McKAY's statement, McGRATH had also
written a note making improper suggestions to one of the boys

(SPS 136~13G). Mrs WILSON visited Kincora on 29th January and

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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 spoke to MAINS, He told her that in his opinion the allegations
about McGRATH were untrue and said he thought they had been made

for pclitical reasons. He further told Mrs WILSON that the police
had received a similar message about McGRATH a Few months previously
and they had concluded that someone was trying to get at McGRATH

because of his connections with the Crange Order.

282. McGRATH was interviewed at Kincora by Mrs WILSON in
company with McKAY on 4th February 1974 (KIMS 613-615). Tt
appears that he exhibited no apparent surprise or embarrassmen£
when the allegations were put to him. He teld the social workers
that he had received a copy of a letter alleging that he was a
nhomosexual which had been sent anonymously to an organisation
of which he was a member. McGRATH denied making ény improper
suggesticns to the boys in his care or that he had written notes
to them. Mrs WILSON and Mr McKAY accepted McGRATH's explanation
and the matter. was pursued no further. Mrs WILSCN did make a
note of the findings and advised the District Social Services

x
Ry
i

Officer, Mr Clive SCOULAR, of the anonymous telephone call and the

result of her enquiries.

283. It will be appreciatéd (see paragraph 92 of this
report) that in approaching MAINS Ffor his views on whether thers
wag ahy substance in the allegations against McGRATH, she

was approaching a man who she had‘pfeviously interviewed

about similar allegations against himself.

100
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284 . At this stage of the enquiry it was already apparent

that a contributory factor that allowed MATNS and McGRATH in

particular to escape a proper police investigation was the

absence of any effective system within the Social Services

for collating complaints made against Social Services employess .

285. It seems that information known to Harry MASON concerning

| RS _PEEY RGC [N 1967 and [ RERR e

complaint in 1971 was not known to Miss WILSON, nor was she aware

P

of the investigation by MCORE and McCAFFREY (see paragraph g1

of this report). Mr BUNTING became aware of the 1967/1671

complaints when MASON handed over the file in 1973 but was not

made aware of the other complaints dealt with in the foregoing

paragraphs.

286. In 1982 the press became aware that this anonymous

-telephone call had been made and considerable publicity was given

{mo a letter written by Brian TODD to a Social Services publication

called 'Social Work Today'. Tne available facts concerning this

issue are dealt with fully later in Superintendent FLENLEY's

report, when press theories about Kincora are examined in detai]l.
COMPLAINT BY R15
287. On 3rd November 1973, KIN 224 e '-) and

Kircora Boys Hoste] under a Place of Safety Order. On 13th

101
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